
 تنفس ناوگان هوايي 
در سايه تفاهم با امريكا؟
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 اقتصاد ايران
و امريكاي لاتين

 زنده ماندن 
در بازار سرمايه

يكي از موضوعات مهمي كه 
در اقتصاد اي��ران همواره به 
عنوان چالش مط��رح بوده، 
بحث نحوه ن��گاه به صادرات 
اس��ت. در ش��رايطي ك��ه 
بسياري از كش��ورها اساسا 
ب��راي ص��ادرات كالا توليد 
مي كنند، ما در اي��ران براي 
دوراني طولاني نگاهي متفاوت به اين عرصه داشته ايم. 
با وجود تمام اين مسائل، راه توسعه صادرات به امريكاي 
لاتين، توليد كالا بر اس��اس نيازهاي اين بازار اس��ت. 
همانطور كه ما مي بينيم شركت هاي چيني بدون اينكه 
خود مسلمان باشند، براي بازار تسبيح توليد مي كنند، 
ما نيز بايد بدانيم كه در امريكاي لاتين چه كالايي مورد 
نياز اس��ت و آن را توليد كنيم. در واقع ما براي دوراني 
طولاني با اين نگاه صادرات كرده ايم كه كالايي را براي 
داخل توليد مي كنيم و اگر چيزي اضافه ماند و مشتري 
براي آن درخواست داشت، صادرات انجام مي دهيم اما 
اين نگاه بايد تغيير كند و ما به سمتي برويم كه بعد از 
رصد بازار كشور مقصد، براي حضور در آن بازار كالاي 

مخصوص توليد كنيم.
س��فر اخير رييس جمهوري به چند كشور امريكاي 
لاتين، به خوبي نش��ان مي دهد ك��ه دو طرف از نظر 
سياس��ي به يكديگر نزديك هس��تند و اين آمادگي 
وج��ود دارد كه س��طح همكاري ه��ا در بخش هاي 
مختلف افزايش پيدا كند اما در عين حال اين سوال 
نيز وجود دارد كه چرا سطح همكاري هاي اقتصادي 
دو طرف چندان گسترده نيست. با توجه به دور بودن 
امريكاي لاتين، از نظر تجهيزات حمل و نقل و هزينه 
جابه جايي كالا، بايد شرايطي را فراهم كرد كه صرفه 
اقتصادي چه براي صادركننده كالا و چه خريدار كالا 
در مقصد وجود داشته باشد و البته محصولي صادر 
شود كه در ميان كشورهاي همسايه واردكننده امكان 
توليد يا خريد آن وجود نداشته باشد. مقايسه اقتصاد 
ايران و مثلا ونزوئلا به خوبي نشان مي دهد كه ما با دو 
اقتصاد شبيه به هم طرف هستيم. اقتصادهايي كه بر 
مبناي فروش نفت و انرژي و محصولات وابسته به آنها 
شكل گرفته و از اين رو در واردات نيز نيازهاي مشابه 
دارد. توسعه تجارت ميان اين دو اقتصاد قدري دشوار 
است، زيرا دو طرف محصولاتي مشابه براي فروش و 

نيازهايي مشابه براي خريد دارند.
به اين ترتيب نمي توان انتظار داش��ت كه صرف يك 
س��فر بتواند به توسعه ناگهاني روابط دوجانبه منجر 
ش��ود. ما از سويي بايد مقدمات توس��عه صادرات  و 
همكاري ها ميان كش��ورها را فراهم كنيم و از سوي 
ديگر ط��وري به توليد و صادرات نگاه كنيم كه حتي 
كالايي كه در كش��ور ما هيچ ني��ازي براي آن وجود 
ن��دارد نيز صرفا براي ف��روش در بازارهاي صادراتي 

توليد و صادر شود.

صنايع بانك��ي و خودرويي در 
ماه هاي آتي مي توانند عملكرد 
خوبي از خود نش��ان بدهند؛ 
اما نكت��ه اي وج��ود دارد اين 
است، صرفا نبايد تمام تمركز را 
روي صنعت خاصي گذاشت، 
زيرا در تمام صنايع س��هامي 
پيدا مي شوند كه مستعد رشد 
باشند. در هر بازار صعودي تك سهم هايي پيدا مي شوند 
كه بخواهند اصلاح زماني يا قيمتي داش��ته باش��ند. در 
مقابل در بازار نزولي نيز تك سهم هايي پيدا مي شوند كه 
صعودي باشند؛ در نتيجه اينكه كلي گويي كنيم و هر هفته 
يك صنعت را برتر بدانيم چندان جالب نيست، شايد راز 
موفقيت در بازار سرمايه اين باشد كه 10 الي 20 سهم را 
خوب بفهميم و درك عميقي نسبت به آن سهام داشته 
باش��يم. براي موفقيت در بازار سهام نياز نيست تمامي 
سهم ها را تحليل كنيم، همچنين قرار نيست در تمامي 
سهام معامله كنيم و كسب سود داشته باشيم. همين كه 
10 الي 20 س��هم را درست بشناسيم و درك كنيم و در 
كنار آن تحليلي از ش��اخص كل و هم وزن داشته باشيم 
مي تواند ما را به فردي ثروتمند در بازار سرمايه تبديل كند.

به عقيده بنده بازار سرمايه اكنون وارد دوران رونق خود 
شده است و همواره بازارها بين دوران ركود و رونق سوئيچ 
مي كنند. درحال حاضر بورس از فاز ركود خارج ش��ده و 
وارد فضاي رونق ش��ده اس��ت. با اينكه اصلاح بين راهي 
داريم و اين اصلاح نيازمند هر روندي اس��ت؛ اما فضاي 
كلي بورس از نظر بنده صعودي تلقي مي ش��ود. در روند 
صعودي قرار نيست به يك باره بالا برويم و استراحت هايي 
در اين بين وجود دارد، در رونق هاي قبلي اصلاح دو ماهه، 
چهار ماهه و... بين آنها بوده. اين اصلاح لازمه ادامه روند 
اس��ت و براي بازار خوب است، ارزش معاملات خرد بازار 
در حال حاضر پايين بوده و در روندهاي صعودي زماني 
كه وارد اصلاح  يا اس��تراحت مي شويم، ارزش معاملات 
پايين فاكت��ور مثبتي مي تواند تلقي ش��ود، وقتي از فاز 
اصلاحي خارج ش��ديم و بازار س��رمايه مجددا صعودي 
ش��د، آن زمان ارزش معاملات بالاي 20 همت مي تواند 
نويد رشد ادامه دار بازار باشد و اين صعود از قدرت كافي 
برخودار اس��ت. از همان مثال پس��رك واكسي گرفته تا 
مردمي كه كوچك ترين ارتباط و فعاليتي با بورس ندارند 
درگير بازار س��رمايه خواهند شد و اين سيكلي است كه 
هميشه رخ مي دهد؛ در نهايت آخرين روزهاي رشد در 

اين محل خواهد بود. 
براي اينكه از اين دوران رونق به بهترين ش��كل استفاده 
كنيم ي��ك طرز فك��ر وج��ود دارد كه بنده چن��دان با 
اين موضوع موافق نيس��تم؛ گفته مي ش��ود افرادي كه 
چندان حرفه اي نيس��تند صرفا به س��راغ صندوق هاي 
سرمايه گذاري بروند؛ به نظر بنده شايد اغلب تحليلگران 
حرفه اي بازار كه برآيند پرتفوي شخصي ش��ان بازدهي 
كمتري نسبت به صندوق هاي س��رمايه گذاري كسب 

مي كند بايد ب��ه س��راغ صندوق هاي س��رمايه گذاري 
برون��د. اين حرف به معناي تايي��د تمامي صندوق هاي 
سرمايه گذاري نيست بلكه اين صندوق ها بايد با يك ديگر 

مقايسه شوند و بهترين صندوق انتخاب شود.
چند هدف در بازار سرمايه وجود دارد كه اولويت نخست 
زنده ماندن اس��ت. اينكه فرد بتواند س��ربازهاي خود را 
زنده نگه دارد؛ اگر به ديد جنگ به بازار سرمايه نگاه كنيم 
پول هاي فرد س��رباز هس��تند و اگر به ديد شركت نگاه 
كني��م كارمندان نقش پول هاي ف��رد را بازي مي كنند. 
حفظ جان سربازان يا اينكه مراقب باشيم كارمندان مان 
تعديل نشوند به هدف و اصل اول بازمي گردد يعني زنده 

ماندن در بازار سهام.
اگر صندوق هايي كه ماهيت س��هامي دارند را بررس��ي 
كنيم، به صندوق هايي مي رسيم كه در زمان ريزش بازار 
اين صندوق ها زنده ماندند و الويت آنها حداقل زيان بوده 
كه بسيار مطلوب عمل كرده اند. در نتيجه الويت نخست 
در انتخاب صندوق كسب سود نيست بلكه بايد به دنبال 
صندوق��ي بگرديم ك��ه كمترين زيان در زم��ان ركود و 
بيشترين سود را در زمان بازار صعودي كسب كرده است.

نكته قابل توجه اينجاس��ت كه در دوران رونق بازار پس 
از زن��ده ماندن مهم ترين نكته هي��چ كاري انجام ندادن 
است كه در واقع همان صبر كردن مي شود و اشتباه ترين 
كار در زم��ان صعود بازار نوس��ان گيري اس��ت. معمولا 
سرمايه گذاري ميان مدت در بازارهاي صعودي انتخاب 

عاقلانه تري نسبت به نوسان گيري به حساب مي آيد. 
خيلي خوب است كه پس از يك انتخاب درست پاي بازار 
نبود و به زندگي عادي رسيد. بررسي روزانه بازار و همواره 
پاي نمودارها نشستن در ساعت بازار به دليل هيجانات 
باعث مي شود كه تصميمات ناخودآگاه يا غريزي بگيريم 
و ديگر تصميمات ما خودآگاه نيس��ت. اگر قرار اس��ت 
تصميمي گرفته شود براي دوري از هيجان تحليل بايد 
خارج از تايم بازار و خودآگاه باشد و پس از انتخاب سهم 
يا صندوق بهتر است از فضاي تحليلي فاصله بگيريم، اگر 
ما با تحليل سهمي را خريداري كرديم، با تحليل دوباره 
به خطا مي افتيم و باعث مي شود از تصميم اوليه فاصله 

بگيريم و اشتباه زيادي مرتكب شويم.
صبر از اولويت هاي اصلي سرمايه گذاري است در صورتي 
كه س��رمايه گذاري درستي داشته باش��يد صبور بودن 
توصيه همگاني نيست و بس��تگي به انتخاب شما دارد. 
اگر در باتلاق زيان باشيد صبر فايده اي ندارد؛ زماني كه 
انتخاب درستي براي سرمايه گذاري داشته باشيم صبر 
مي تواند از طريق سود مركب بازدهي جذابي را رقم بزند.

به نظر بنده معامله كردن خوب اس��ت؛ اما لازم است هر 
فرد سرمايه گذار بازدهي سرمايه خود را با صندوق هاي 
مختلف در زمان نزول و صعود بررسي كند و اگر بازدهي 
كلي پرتفوي فرد ضعيف تر از صندوق هاي سرمايه گذاري 
بودبهتر اس��ت به س��راغ صندوق ها برود اما اگر بازدهي 
بهت��ري از صندوق ها داش��تيد نيازي به برون س��پاري 

سرمايه ها نيست.

علي اسفندياريعباس آرگون
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از سرمايه گذاري رياض در ايران تا توسعه تجارت مشترك
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 گزارش »تعادل«
 از ركوردشكني صادرات نفت خام

 يك فروند بوئينگ ۷۳۷ 
پس از 5 سال تعمير و عملياتي شد 

صفحه 5    صفحه 3    

 سناريوي برد-  برد 
ايران و امريكاي لاتين

وزير صمت درباره واردات خودرو چه گفت؟ 

گزارش  دوم

 لنگان لنگان خودرو 
در بورس و بازار 

تعادل| اولين اظهارنظر وزير جديد صمت تا حدي 
خيال بازار خودرو را راحت كرد. علي آبادي در تازه ترين 
اظهارات��ش درب��اره واردات خودرو عن��وان كرده كه 
واردات يكي از ابزارهاي مديريت و كنترل بازار است؛ 
مجلس نقطه نظرات خ��ود را در اين حوزه ارايه كرده 
و به تازگي نيز مصوبه اي در اين حوزه داش��ته است، 
ما مصوبات را رعاي��ت خواهيم ك��رد. او تاكيد كرده 
كه واردات يك پتانس��يل جدي ب��راي مديريت بازار 
به منظور جلوگيري از رانت و انحصار است، در حوزه 
كالاهاي هاي تك و كالاهاي راهبردي و كالاهايي كه 
كش��ور بايد استقلال داشته باش��د، سياست ديگري 
حاكم است كه مطابق با آن سياست بايد عمل شود اما 
در موضوعاتي كه نه مزيت اقتصادي و نه مزيت رقابتي 
داريم، بايد به س��مت تعامل با دني��ا برويم. با توجه به 

اظهارات علي آبادي به نظر مي رس��د واردات خودرو 
در دور جدي��د مديريت وزارت صم��ت همچنان در 
دستوركار قرار دارد. اين اتفاق را مي توان تداوم سيگنال 
مثبت به بازار خودرو قلمداد كرد اما آنچه در دور جديد 
مديريت وزارت صمت مهم است اينكه ايده ها بايد از 
روي كاغذ به عمل درآيد تا بازار خودرو مطمئن شود 
كه سياست گذار قصد دارد تا از تمام ابزارهاي موجود 
براي كنترل قيمت ها استفاده كند. وزير جديد صمت 
هفته گذش��ته از مجلس راي اعتماد گرفت. »عباس 
علي آبادي« با كسب راي نمايندگان جاي رضا فاطمي 
امين را در راس هرم مديريتي وزارت صمت تصاحب 
كرد. اما هنوز پاي او به ساختمان خيابان سميه نرسيده 
بود كه بازار خودرو بار ديگر حساس��يتش را به حضور 
صفحه 7 و 4 را بخوانيد وزير صمت نشان داد و...  

 سايه اقتصاد 
در روابط ايران و عربستان

وزير امور خارجه عربستان 
دي��روز در ش��رايطي در 
ته��ران ديدارهاي��ي را 
با همت��اي ايران��ي خود 
برگ��زار كرد كه همچنان 
پرسش هايي در خصوص 
چشم انداز روابط ميان دو 
كش��ور در مي��ان فعالان 
سياسي، اقتصادي و عموم مردم وجود دارد. در واقع 
بسياري مي خواهند بدانند، آورده ايران از اين روابط 
چيست و چه ارزش افزوده اي قرار است نصيب ايران 
شود؟ جدا از ايران و عربستان، كشور چين هم در اين 
ميان در نقش كاتاليزور وارد عمل شده تا مثلث ايران، 
چين و عربستان در شكل و شمايل تازه اي شكل بگيرد. 
چين بخشي از سهام نفتي عربستان را در اختيار گرفته، 
ضمن اينكه بر اساس برخي اخبار سرمايه گذاري بسيار 
فراواني در حوزه انرژي عربس��تان برنامه ريزي كرده 
است. اين گزاره در كنار اين واقعيت كه چين، اكثر نفت 
مورد نياز خود را از خاورميانه تامين مي كند باعث شد تا 
اين كشور تمام زمينه هاي افزايش امنيت عربستان را 
مورد توجه قرار دهد. در اين يادداشت تلاش مي كنم 
بخشي از مهم ترين گزاره ها در بهبود روابط اقتصادي 

ايران و عربستان را بررسي كنم.
1( هنوز متن توافق ايران و عربس��تان منتشر نشده 
كه مبتني بر آن بتوان  به تصويري از چشم اندازهاي 
احتمالي از توس��عه روابط رسيد. اما به نظر مي رسد 
در فاز نخس��ت دو كش��ور به دنبال كاهش تنش ها 
و چالش ها هس��تند. در واقع افزايش روابط، رش��د 
سرمايه گذاري و بهبود مناسبات تجاري در فاز دوم 
ارتباطي دو كشور قرار است ش��كل بگيرد نه در فاز 
نخس��ت. ايران پذيرفته كه به عربس��تان براي حل 
مشكلات منطقه اي اش در كشورهاي يمن، سوريه و... 
كمك برساند و از سوي ديگر عربستان هم با توجه به 
نفوذي كه ساختارهاي اقتصادي جهاني و تشكل هاي 
منطقه اي دارد تلاش مي كند، بر سر راه برنامه هاي 

ايران مانع تراشي نكند.
2( چين در حال بدل شدن از يك قدرت بزرگ به يك 
قدرت جهاني است. هرچند اين روند به زودي و طي 
چند سال اتفاق نمي افتد، اما به هر حال مسير آن بايد 
از جايي آغاز شود. چين به دنبال سرمايه گذاري هاي 
گس��ترده در خاورميانه اس��ت. از يك طرف تلاش 
مي كند، بخشي از سهام شركت هاي بزرگ عربستاني، 
مانند آرامكو و... را به دست بگيرد و از سوي ديگر تامين 
نفت مورد نياز خود را از اين منطقه انجام مي دهد. چين 
در عين حال به دنبال احياي جاده ابريشم از طريق 
طرح يك كمربند يك جاده است. از منظر ژئوپلتيك 
و ژئواكونوميك اقتصادي چين منافعي در منطقه دارد 
و از منظر استراتژيك هم به دنبال بدل شدن به يك 
قدرت جهاني است. براي اين منظور لازم است، چين 
به برخي حوزه هاي راهبردي امريكا نفوذ كند. حل 
منازعات ميان ايران و عربستان توسط چين بر اساس 

يك چنين دستور كاري انجام مي شود.
3( بدون تردي��د در فازهاي بعدي ارتباطي مي توان 
نسبت به بهبود مناسبات اقتصادي ايران و عربستان 
خوش بين بود. ضمن اينكه از سر گيري روابط ايران 
و عربستان به رش��د روابط با ساير كشورهاي عربي 
و منطق��ه اي كمك مي كند. پس از بهب��ود روابط با 
عربستان، كشورهاي امارات، كويت، اردن، مصر و... 
هم تلاش براي بهتر شدن روابط با ايران را آغاز كردند. 
همانطور كه پس از قطع روابط با عربستان بسياري 
از اين كش��ورها ارتباط خود با اي��ران را قطع كردند. 
عربستان برنامه هاي مدوني براي سرمايه گذاري در 
منطقه دارد كه ايران مي تواند از اين ظرفيت ها بهره 
ببرد. از سوي ديگر عربستان بخشي از سهام شركت ها، 
بانك ها و كارتل هاي بزرگ جهاني را در اختيار دارد و 
اين گزاره هم مي تواند در آينده به ايران كمك كند.

البته اين در گروي حل مشكل تحريم ها و پيوستن به 
اف اي تي اف و... است.

4( در پايان لازم است در خصوص افراد و جرياناتي كه 
در زمان دولت قبلي، به سفارت عربستان حمله كرده و 
باعث شدند، موقعيت متزلزل عربستان در جهان آن روز 
تقويت شود، صحبت كنيم. اين نوع رفتارهاي تند نه 
در راستاي منافع ملي كشور است و نه كمكي به بهبود 
شاخص هاي راهبردي كشور مي كند. عربستان پس 
از ماجراي قتل قاشقچي در موضع ضعف قرار داشت 
و فشار بسياري در فضاي بين المللي متحمل مي شد، 
اما حمله به سفارت باعث شد تا اين كشور نفسي تازه 
كند و در جايگاه مظلوم بنشيند. اما عجيب اينجاست 
كه برخي افراد و گروه هايي كه اقدام به حمله به سفارت 
عربستان كرده اند، پله هاي ترقي سياسي و مديريتي 
را طي كردند. اين رفتارها عليه سفارتخانه هاي ساير 
كشورها خلاف كنوانسيون 1961 وين و كنوانسيون 
تهران اس��ت.حتي اگر كش��وري با كشور ديگري به 
مشكل مي خورد بايد اعلام كند سفارتخانه آن كشور 
تعطيل شود، نه اينكه اقدام به حمله به سفارتخانه ها 
شود. اميدواريم يك چنين رفتارهايي ديگر در عرصه 
سياسي و راهبردي كش��ورمان رخ ندهد.خداوند در 
قرآن هم توصيه مي كند كه افراد به عهدها و پيمان ها 

پايبند باشند و از آن عدول نكنند.

محسن جليلوند

يادداشت-1

 سيگنال مثبت 
به بازار خودرو

 هزار توي مسكن 
و بخشنامه هاي دستوري

مش��كلات مس��كن در 
اقتص��اد ايران ه��ر روز 
ابع��اد و زواي��اي تازه اي 

پيدا مي كند. 
فص��ل  ه  م��ا د ا د خر
جابه جاي��ي واحد ه��اي 
مسكوني است و طبيعي 
اس��ت ك��ه آه و فغ��ان 
بس��ياري از ش��هروندان به دلي��ل قيمت بالاي 

مسكن رهن و اجاره اي به آسمان بلند شود. 
بر اس��اس اعلام نهادهاي آماري دولتي، حدود 
48درصد كل درآمد خانوارهاي مستاجر، صرف 

هزينه هاي مسكن مي شود. 
اين در حالي است كه برخي ديگر از آمارهاي غير 
رسمي اين عدد را حول و حوش 60 تا 70درصد 
در شهرها و كلان شهرها ارزيابي مي كنند. دولت 
س��يزدهم در ش��رايطي روي كار آمد كه يكي از 
مهم تري��ن وعده ه��اي رييس جمه��ور و مردان 
اقتصادي اش در حوزه س��اخت و س��از مس��كن 

متبلور شد. 
وعده ساخت 1ميليون مسكن سالانه )و ساخت 
4ميليون مس��كن طي 4س��ال(، ارايه شد تا اين 
پيام به افكار عمومي ارس��ال ش��ود كه دولت به 
دنبال توازن بخشيدن در عرضه و تقاضاي بخش 

مسكن است. 
ام��ا در هم��ان بره��ه بس��ياري از تحليلگران 
اقتصادي اشاره كردند كه اعداد و ارقام اقتصادي 
كش��ور در تاريخ معاص��ر با وعده ه��اي دولت 

همخوان نيست. 
ساخت 4ميليون مسكن طي 4سال در شرايطي 
كه كل مسكن ساخته شده كشور طي همه ادوار، 
حدود 21ميليون واحد اس��ت، نش��ان مي دهد 
كه دولت طي 4س��ال بايد حدود 16درصد كل 
س��اخت و س��از كش��ور در همه ادوار را عينيت 

بخشد. 
طبيعي اس��ت طرحي به اين عظم��ت، نيازمند 
ص��رف بودجه و امكاناتي بالا بود كه در ش��رايط 
تحريمي در كش��ور وجود نداشت. با گذشت دو 
س��ال از عمر دولت نه تنها يك چنين وعده هايي 
عملياتي نشده، بلكه دامنه وسيعي از واحدهاي 
مس��كوني ه��م به خي��ل واحدهاي فرس��وده و 
بافت هاي فرسوده اضافه شده اند. واكنش دولت 
به اين مش��كلات در برخي طرح ه��اي مقطعي 

خلاصه شد. 
مث��لا عن��وان ش��د ك��ه م��ردم ب��راي تنظيم 
اجاره نامه هاي خود نيازي ب��ه پرداخت وجه به 
دفاتر معاملات ملك��ي را ندارند. يا در تصميمي 
ديگر عنوان شد، صاحبخانه ها نمي توانند بيش 

از 25درصد به قيمت ها اضافه كنند.

اخيرا هم در اخبار داشتيم كه با توجه به افزايش 
نرخ اجاره ها دول��ت درصدد كنترل آن اس��ت. 
تصميمي كه طي س��ال هاي گذش��ته هم بارها 
تكرار ش��ده اما در عمل نتيج��ه اي درخور براي 
مردم نداشته است. اين نوع تصميم سازي ها نشان 
مي دهد، دولت به جاي حل مشكل عرضه و تقاضا 
در خصوص مسكن به دنبال طرح هاي مقطعي و 

غيركارآمد است. 
در بررسي و تحليلي ساده مي توان گفت علاوه بر 
عرضه و تقاضاي واحدهاي اس��تيجاري و قيمت 
مسكن همراه با تغييرات اين دو )كه دو عامل مهم 
و اصلي تعيين كنن��ده و تغيير دهنده نرخ اجاره 
هستند(، كاهش ارزش پول ملي در ساليان اخير 
عامل سوم افزايش نرخ اجاره بوده است. حال اگر 
دولت بخواهد نرخ اجاره را به صورت دس��توري 
در نرخي پايين تر از نرخ تعادل��ي نگه دارد، اين 
سياست دو تاثير كوتاه مدتي و بلندمدتي بر نرخ 

اجاره خواهد داشت.
1( در كوتاه مدت چون امكان افزايش واحدهاي 
اس��تيجاري وجود ندارد و عرضه آن ثابت است 
قيمت��ي پايين ت��ر )كمب��ود عرض��ه واحدهاي 
اس��تيجاري( همراه باكنترل جريمه اي موجب 
كاهش كش��ش تقاض��ا و عمودي تر ش��دن آن 
مي ش��ود و نرخ مسكن در بازار س��ياه به مراتب 
بالات��ر از نرخ تعادل��ي بازار  مي ش��ود. ليكن در 
بلندم��دت ام��كان افزاي��ش عرض��ه واحدهاي 
اس��تيجاري موجب مثبت ش��دن شيب عرضه 
واحدهاي استيجاري مي شود و قيمت دستوري 
پايين ت��ر از تعادل��ي از نقطه شكس��ت موجب 
عمودي ت��ر ش��دن دو منحني عرض��ه  و تقاضا 

مي گردد. 
دراي��ن ص��ورت در بلندم��دت افزاي��ش اجاره 

به مراتب شديدتر از كوتاه مدت خواهد بود. 
2( سياست مناسب مديريت عرضه و تقاضاي اين 
بازار  به روش هاي مختلف و مبتني بر بازار است 
كه در بلندمدت بتوان��د موجب  انتقال عرضه به 
راست و تقاضا به چپ گردد. مطالعه كشورهاي 

موفق در اين خصوص قابل توصيه است. 
بررس��ي هاي  دقيق كش��ورهاي توس��عه يافته 
نشان مي دهد كه استفاده از ظرفيت هاي بخش 
خصوصي براي ساخت و ساز، يكي  از مهم ترين 
گزاره ها در حل مش��كل مس��كن است. در ادامه 
دولت بايد ظرفيت هايي را ش��كل دهد تا بخش 
خصوصي و مردمي به ج��اي بخش هاي دولتي 
ساخت و ساز مسكن را به دس��ت گرفته و آن را 

عملياتي كنند. 
طرح هاي  بخش��نامه اي، دس��توري و دولتي در 
حوزه مسكن كمكي به حل مشكلات اين بخش 

نخواهد كرد.

محمد رضا منجذب



چند هفته پس از توافق ابتدايي ايران و عربستان سعودي كه 
با وساطت چين در پكن و با هدف از سرگيري روابط سياسي 
انجام شد، روز گذش��ته وزير خارجه عربستان سعودي به 
تهران آمد تا مقدمات بازگشايي سفارت اين كشور در تهران 
را فراه��م كند. پس از حدود هفت س��ال از حمله گروهي 
خودسر به سفارت عربستان سعودي در تهران كه به بسته 
شدن سفارت اين كشور در تهران و توقف روابط سياسي دو 
جانبه منجر ش��د، حالا به نظر مي رسد كه دو قدرت مهم 
منطقه اي آماده توسعه قابل توجه روابط ميان خود هستند. 
در روزهاي گذشته، تعدادي از مقامات ايراني به عربستان 
سعودي سفر كرده بودند و حالا با حضور وزير خارجه اين 

كشور در ايران گره از كار روابط باز خواهد شد. 
در سال هاي نه چندان دور، ايران و عربستان سعودي چه در 
حوزه هايي مانند نفت و انرژي و همكاري ها در اوپك و چه 
در ساير بخش هاي اقتصادي و تجاري، روابط گسترده اي با 
يكديگر داشتند و همين موضوع باعث شده بود روابط ايران 
با تعداد ديگري از كشورهاي منطقه مانند امارات متحده 
عربي، كويت و بحرين نيز توسعه پيدا كند اما در چارچوب 
اختلافات، در سال هاي گذشته تعدادي ديگر از كشورهاي 
عربي نيز روابط خود را با ايران قط��ع كرده يا كاهش داده 
بودند. با حضور وزير خارجه عربس��تان سعودي در ايران، 
به نظر مي رسد كه حالا دو طرف آماده برداشتن گام هايي 
بزرگ جديد هستند. حسين امير عبداللهيان وزير خارجه 
ايران عصر روز شنبه در نشست مشترك با فيصل بن فرحان 
وزير امور خارجه عربستان در محل وزارت خارجه كشورمان 
گفت: صد روز از توافق تهران و رياض  و شروع مجدد روابط 
ديپلماتيك مي گذرد. در اين مدت توانستيم در پايتخت هاي 
دو كشور و در سركنسولگري ها در مشهد و مدينه مقدمات 
بازگشايي نمايندگي ها و دفاتر سياسي و كنسولي خود را 
انجام دهيم.در اين مدت سفراي دو كشور معرفي و مراحل 
اداري براي استقرار آنها در پايتخت ها در حال انجام است. وي 
گفت: از مساعدت هاي دولت عربستان سعودي براي افتتاح 
سفارت و سركنسولگري و دفتر نمايندگي ايران در سازمان 
همكاري اس��لامي در رياض و جده تشكر مي كنم. ما نيز 
تسهيلات لازم را براي كادر ديپلماتيك عربستان در تهران 
و مشهد فراهم كرده ايم. اميرعبداللهيان گفت: خرسنديم 
كه با اس��تقرار گروه هاي ديپلماتيك ايران در عربس��تان 
امسال اتباع و حجاج كشورمان حجي شايسته و مناسب 
را در عربستان پشت س��ر مي گذارند. وي افزود: از حمايت 
و هماهنگي هاي همتاي خود در عربستان تشكر مي كنم 
و متقابل ما نيز تسهيلات سفر اتباع عربستاني به مقاصد 
زيارتي و گردش��گري ايران را فراهم كرديم. وزير خارجه 
كشورمان با اشاره به مذاكرات روز شنبه خود با بن فرحان در 
ادامه ديدارهاي قبلي در پكن و كيپ تاون اظهار كرد: امروز 
فرصتي داشتيم تا ابعاد مختلف همكاري ها در زمينه تشكيل 
كميسيون مشترك اقتصادي و كميته هاي سياسي، مرزي 
و مبارزه با قاچاق مواد مخدر و ساير بخش ها از جمله محيط 
زيست كه در مورد آن اتفاق نظر داريم را بعد از تاييد مذاكرات 
و توافق هاي دو وزير توس��ط مقامات عالي دو كشور براي 
اجراي توافق ها اقدام مي كنيم. اميرعبداللهيان خاطرنشان 

كرد: ديدار امروز همچنين بر ضرورت همكاري هاي پايدار 
اقتصادي و تجاري و سرمايه گذاري مشترك به ويژه تحرك 
بيشتر در بخش خصوصي دو كشور متمركز بود. ما درباره 
همكاري ه��ا در حوزه حمل  و نقل، گردش��گري، فناوري 
و س��اير زمينه هاي مورد علاقه طرفين اتف��اق نظر داريم. 
رييس دستگاه ديپلماس��ي تاكيد كرد: امنيت منطقه اي 
و امنيت تك تك كش��ورها امري اساس��ي و حياتي براي 
همه و ضرورت انكارناپذير براي دس��تيابي به آينده امن تر 
و شكوفاتر و توس��عه  يافته تر در منطقه مشترك ماست. 
ايران هرگز امنيت را مترادف با نظامي گري  نمي داند؛ بلكه 
امني��ت را مفهومي فراگير و دربرگيرن��ده ابعاد فرهنگي، 
سياس��ي، اجتماعي تجاري و اقتصادي بين كش��ورهاي 
منطقه مي دان��د. وي گفت ما درخصوص حمايت از مردم 
مظلوم فلس��طين رايزني داشتيم و اتفاق نظر داشتيم كه 
حل مساله فلسطين موضوعي اساسي است و داراي اولويت 
در جهان اس��لام و در نگاه مش��ترك تهران و رياض است. 
همچنين نگراني خود را از تداوم جنگ در س��ودان اعلام 
كردي��م و درباره برخي موضوعات مورد علاقه منطقه اي و 
بين المللي گفت وگو كرديم. علاوه بر اين اتفاق نظر داريم 
در س��ازمان هاي بين المللي و منطق��ه اي همكاري هاي 
موثرتري را سازمان دهي كنيم. همچنين وزير امور خارجه 
عربستان گفت: به زودي س��فارت ما در تهران بازگشايي 
مي ش��ود. فيصل بن فرحان وزير امور خارجه عربستان در 
نشست خبري مشترك با حسين امير عبداللهيان وزير امور 
خارجه ايران با ابراز خرسندي از سفر به تهران گفت: امروز 
گفت وگوهاي ش��فافي با وزير خارجه جمهوري اسلامي 
ايران داش��تم و اقدام��ات ديپلماتيك دو كش��ور در حال 
گسترش است. وي با بيان اينكه »چند روز پيش سفارت 
جمهوري اس��لامي ايران در رياض و كنسولگري ايران در 
جده و دفت��ر دايم نمايندگي ايران در س��ازمان همكاري 
اسلامي در عربستان بازگشايي شد«، گفت: ان شاء الله به 
زودي سفارت عربس��تان در تهران نيز بازگشايي مي شود 
و در همين جا از دولت و وزارت امور خارجه ايران به خاطر 

همكاري در اين زمينه تش��كر مي كن��م. وي همچنين با 
بيان اينكه »دو كش��ور ايران و عربستان دو كشور مهم در 
منطقه هستند«، گفت: روابط ايران و عربستان بر اساس 
اصولي است كه از جمله آن عدم دخالت در امور داخلي دو 
كشور، احترام متقابل و متعهد بودن به منشور سازمان ملل 
متحد است. وزير امور خارجه عربستان با ابراز اميدواري از 
اينكه »افق همكاري هاي دو كشور در زمينه هاي مختلف 
گسترش پيدا كند«، ادامه داد: اميدواريم بازگشت روابط دو 
كشور ايران و عربستان به حالت طبيعي خود به نحو مثبت 
در منطقه، جهان اس��لام و عرصه بين الملل منتقل شود. 
فيصل بن فرحان وزير خارجه عربستان همچنين با اشاره 
به زمينه هاي همكاري دو كشور در ارتباط با همكاري هاي 
اقتص��ادي و فرهنگي و با ابراز امي��دواري به اينكه »روابط 
دو كش��ور در كنار روابط سياسي در حوزه هاي اقتصادي، 
فرهنگي نيز گسترش پيدا كند« ادامه داد: جا دارد در اينجا 
به اهميت همكاري هاي دو كش��ور در زمينه منطقه اي به 
ويژه حوزه دريانوردي و تلاش دو كش��ور براي عدم انتشار 
سلاح هاي كشتار جمعي اشاره شود. وزير خارجه عربستان 
با بيان اينكه »در جريان س��فر به تهران با ابراهيم رييسي 
رييس جمهور ايران نيز ديدار و رايزني مي كند«، گفت: در 
اين ديدار سلام هاي گرم خادمين حرمين شريفين ملك 
سلمان و محمد بن سلمان را خدمت ايشان )رييس جمهور 
ايران( ابلاغ مي كنم. هر دوي اين بزرگواران مايل هستند 
كه سفر رييس جمهور ايران به عربستان هر چه زودتر انجام 
شود و ايشان به دعوت صورت گرفته به زودي پاسخ دهند. 
وزير امور خارجه عربستان در بخش ديگري از صحبت هاي 
خود در اين نشست مطبوعاتي گفت: سفر امروز من به تهران 
با ايام حج مصادف ش��ده و شاهد آن هستيم كه قلب هاي 
مومنين به سمت مكه و مدينه حركت مي كند و عربستان 
مفتخر است كه از مهمانان خانه خدا پذيرايي مي كند. ما در 
عربستان همه ظرفيت هاي خود را براي خدمت به حجاج 
آماده كرده ايم و به حجاج ايراني نيز خوش آمد مي گوييم و 
آرزوي قبولي حج آنان را داريم. فيصل بن فرحان وزير امور 

خارجه عربستان در نشست خبري مشترك با حسين امير 
عبداللهيان وزير امور خارجه ايران با ابراز خرسندي از سفر 
به تهران گفت: امروز گفت وگوهاي شفافي با وزير خارجه 
جمهوري اس��لامي ايران داش��تم و اقدامات ديپلماتيك 
دو كش��ور در حال گسترش است. وي با بيان اينكه »چند 
روز پيش س��فارت جمهوري اس��لامي ايران در رياض و 
كنسولگري ايران در جده و دفتر دايم نمايندگي ايران در 
سازمان همكاري اسلامي در عربستان بازگشايي شد«، گفت: 
ان شاء الله به زودي سفارت عربستان در تهران نيز بازگشايي 
مي شود و در همين جا از دولت و وزارت امور خارجه ايران به 
خاطر همكاري در اين زمينه تشكر مي كنم. وي همچنين 
با بيان اينكه »دو كشور ايران و عربستان دو كشور مهم در 
منطقه هستند«، گفت: روابط ايران و عربستان بر اساس 
اصولي است كه از جمله آن عدم دخالت در امور داخلي دو 
كشور، احترام متقابل و متعهد بودن به منشور سازمان ملل 
متحد است. وزير امور خارجه عربستان با ابراز اميدواري از 
اينكه »افق همكاري هاي دو كشور در زمينه هاي مختلف 
گسترش پيدا كند«، ادامه داد: اميدواريم بازگشت روابط دو 
كشور ايران و عربستان به حالت طبيعي خود به نحو مثبت 
در منطقه، جهان اس��لام و عرصه بين الملل منتقل شود. 
فيصل بن فرحان وزير خارجه عربستان همچنين با اشاره 
به زمينه هاي همكاري دو كشور در ارتباط با همكاري هاي 
اقتص��ادي و فرهنگي و با ابراز امي��دواري به اينكه »روابط 
دو كش��ور در كنار روابط سياسي در حوزه هاي اقتصادي، 
فرهنگي نيز گسترش پيدا كند« ادامه داد: جا دارد در اينجا 
به اهميت همكاري هاي دو كش��ور در زمينه منطقه اي به 
ويژه حوزه دريانوردي و تلاش دو كش��ور براي عدم انتشار 
سلاح هاي كشتار جمعي اشاره شود. وزير خارجه عربستان 
با بيان اينكه »در جريان س��فر به تهران با ابراهيم رييسي 
رييس جمهور ايران نيز ديدار و رايزني مي كند«، گفت: در 
اين ديدار سلام هاي گرم خادمين حرمين شريفين ملك 
سلمان و محمد بن سلمان را خدمت ايشان )رييس جمهور 
ايران( ابلاغ مي كنم. هر دوي اين بزرگواران مايل هستند 
كه سفر رييس جمهور ايران به عربستان هر چه زودتر انجام 
شود و ايشان به دعوت صورت گرفته به زودي پاسخ دهند. 
وزير امور خارجه عربستان در بخش ديگري از صحبت هاي 
خود در اين نشست مطبوعاتي گفت: سفر امروز من به تهران 
با ايام حج مصادف ش��ده و شاهد آن هستيم كه قلب هاي 
مومنين به سمت مكه و مدينه حركت مي كند و عربستان 
مفتخر است كه از مهمانان خانه خدا پذيرايي مي كند. ما در 
عربستان همه ظرفيت هاي خود را براي خدمت به حجاج 
آماده كرده ايم و به حجاج ايراني نيز خوش آمد مي گوييم و 
آرزوي قبولي حج آنان را داريم. هرچند هنوز صحبت هاي 
دو طرف به مسائل سياسي محدود شده اما به نظر مي رسد 
كه در گام بعدي، امكان توسعه روابط اقتصادي نيز وجود 
خواهد داش��ت. در ماه هاي گذشته بارها صحبت هايي از 
توسعه همكاري هاي نفتي، عقد قراردادهاي تجاري و حتي 
سرمايه گذاري عربستان سعودي در ايران مطرح شده كه 
بايد ديد كه پس از از سرگيري روابط سياسي، در چه زماني 

به آنها پرداخته خواهد شد. 
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نگراني دو عضو كنگره امريكا
از توانمندي هاي موشكي ايران

دو عضو جمهوري خواه كنگره امريكا در نامه اي خطاب 
به وزير دفاع اين كش��ور نسبت به آنچه همكاري هاي 
ايران و چين در زمينه توانمندي هاي موشكي عنوان 
شده است، ابراز نگراني كردند. اليز استفانيك، نماينده 
جمهوري خواه از نيويورك و دوگ لامبورن، قانونگذار 
جمهوري خواه از كلورادو در نامه اي به لويد آس��تين، 
وزير دفاع امريكا با ايراز نكراني نسبت به توانمندي هاي 
موشكي ايران از او خواستند تا اقداماتي را براي مقابله 
با آنچ��ه همكاري ته��ران و پكن در زمينه موش��كي 
عنوان كردند، به كار گيرد. نشريه واترتاون ديلي تايمز 
)Watertown Daily Times( در اين باره نوشت: 
اليز اس��تفانيك با ابراز نگراني درباره افزايش همكاري 
نظامي ايران و چين از وزارت دفاع ايالات متحده خواسته 
اس��ت تا تجزيه و تحليل كند كه آيا افتتاح پايگاه دفاع 
موشكي »فورت درام« نيويورك براي مقابله با تهديدات 
احتمالي ناشي از اين همكاري هاي نظامي تهران و پكن، 
مناسب اس��ت يا خير. اين دو نماينده جمهوري خواه 
همچنين در اين نامه با ابراز نگراني از اينكه دو كش��ور 
ايران و چين كه آنها را »اقتدارگرا« و »مخالف« ايالات 
متحده تعريف كرده اند، در حال همكاري براي بهبود 
وضعيت دفاعي خود هس��تند، خواستار اطلاعاتي در 
مورد همكاري ايران و چين در س��مت خود به عنوان 
اعضاي كميته نيروهاي مسلح مجلس نمايندگان شدند.

آنها در ادامه همكاري نظامي چين و ايران را تهديدي 
براي امريكا توصيف كردند و در نامه خود نوش��تند كه 
ايران با كمك فني چين همچنان به حفظ بزرگ ترين 
نيروي موشكي در خاورميانه ادامه و همزمان توانايي هاي 
پرتاب فضايي دوگانه و موشك هاي بالستيك قاره پيماي 
خود را ارتقا مي دهد. اين دو نماينده كنگره تاكيد كردند 
كه در ص��ورت عدم كنترل اين همكاري ميان تهران و 
پكن، توانمندي هاي هسته اي و موشك بالستيك بين 
قاره اي ايران بيش از  پيش توسعه مي يابد و توانمندي اين 
كشور براي در معرض خطر قرار دادن سرزمين امريكا 
را بيشتر مي كند. اين دو عضو مجلس نمايندگان امريكا 
همچنين نوشتند: با توجه به اين قابليت هاي روزافزون 
كه با انتقال مداوم فناوري هاي مربوطه در ميان دشمنان 
ما بيشتر مي ش��ود، ضروري اس��ت كه ايالات متحده 
گام هاي فوري براي مقابله با گسترش غيرقانوني اين 
فناوري و تقويت ساختار دفاع موشكي موجود خود را از 
طريق ساخت سومين سامانه دفاع موشكي رهگير در 

فورت درام بردارد.

تمام بدهي هاي گازي ايران را 
پرداخت كرديم

وزير برق ع��راق از پرداخت تم��ام بدهي هاي گازي 
ايران خبر داد. زياد فاض��ل، وزير برق عراق اعلام كرد 
كه كش��ورش تمام بدهي هاي گازي خود به ايران را 
پرداخت كرده اس��ت. وي در بخش ديگري گفت كه 
كاه��ش صادرات گاز ايران به ع��راق منجر به كاهش 
توليد 2000 مگاواتي انرژي در اين كشور شده است. 
اخيرا سهيله السلطاني، عضو كميسيون برق و انرژي 
در پارلمان ع��راق در اظهاراتي تاكيد كرد كه تصميم 
براي پرداخت مبال��غ باقي مانده از بدهي هاي ايران از 
س��وي دولت عراق خوب است و در حل بحران بزرگ 
عراق س��هيم خواهد بود زيرا اغلب نيروگاه هاي عراق 
با گاز اي��ران كار مي كنند. وي گفت كه عراق از س��ه 
سال پيش بدهي هاي عقب مانده دارد و اين بدهي ها 
مبالغ بسيار بزرگي است كه در بودجه جديد تضمين 
شده است و به زودي وارد مرحله اجرا خواهد شد. روز 
شنبه گذشته نيز ضياء الناصري، مشاور نخست وزير 
ع��راق در صفحه توييتر خود اع��لام كرد كه مجموع 
 دارايي هاي آزاد شده ايران توسط دولت عراق در زمان 
نخست وزيري محمد شياع السوداني تقريبا يك و نيم 
ميليارد يورو است به علاوه اينكه يك ميليارد يورو نيز 
آزاد خواهد ش��د. وي گفت كه با اين اقدام اوضاع برق 
عراق به طور تدريجي بهبود خواهد يافت. همچنين 
احمد الصحاف، سخنگوي وزارت خارجه عراق تاكيد 
كرد كه فواد حسين، وزير خارجه اين كشور نتايج خوبي 
درخصوص امور مالي ميان تهران و بغداد محقق كرد. 
وي گفت: فواد حسين در جريان كنفرانس بين المللي 
مبارزه با تروريسم كه در رياض برگزار شد، گفت وگو هاي 
خوبي با آنتوني بلينكن، وزير خارجه امريكا داشت و اين 
گفت وگوها منجر به پيشرفت هاي مهمي درخصوص 
امور مالي ميان ايران و عراق شد .الصحاف خاطرنشان 
كرد: فواد حسين همچنين هماهنگي و گفت وگوهاي 
خوبي در همين زمينه با بدر البوسعيدي، وزير خارجه 
عمان داشت. پيش از اين رييس اتاق بازرگاني مشترك 
ايران و عراق، از آزادسازي بخشي از منابع بلوكه شده 
ايران در اين كشور خبر داد و گفت: در واقع اين گشايش 
ارزي مي تواند به ثبات ب��ازار ارز و همچنين كالاهاي 
اساس��ي كمك قابل توجهي كند. يحيي آل اسحاق 
اظهار كرد: همانطور كه در خبرها آمده، خوشبختانه 
طبق شنيده ها حدود سه ميليارد دلار از منابع ايران 
در عراق آزاد ش��ده و براي تامين ارز مورد نياز حجاج و 
خريد كالاهاي اساسي تخصيص پيدا كرده است. البته 
جزييات دقيق اين گشايش و نحوه تخصيص را بايد 
بانك مرك��زي اعلام كند. اين اتفاق به طور قطع تاثير 
مثبتي بر بازارها خواهد داش��ت چرا كه هم نيازهاي 
بانك مركزي مرتفع و هم كالاهاي اساسي خريداري 
شده است. در واقع اين گشايش ارزي مي تواند به ثبات 
بازار ارز و همچنين كالاهاي اساسي كمك قابل توجهي 
كند. وي درباره مجموع منابع بلوكه شده ايران در عراق 
نيز گفت: با توجه به اينكه تعاملات مستمر ما با عراق 
ادامه دارد و معاملات اقتصادي در حوزه هاي مختلف 
انرژي انجام مي شود، رقم منابع همواره در حال تغيير 
است. به گفته اين فعال اقتصادي، با توجه به مقدمات 
فراهم شده، مي توان انتظار داشت كه اين بخش از منابع 
نيز براي آزادسازي در دستور كار قرار بگيرد، هر چند 
جزييات و نحوه تعامل و چگونگي آن بايد از سوي بانك 

مركزي تاييد و اطلاع رساني شود.

مهار تورم جز با مردمي كردن 
اقتصاد ميسر نيست

همزمان با سالروز تشكيل جهاد سازندگي به فرمان 
حضرت امام خميني)ره( در 2۷ خرداد و روز جهاد 
س��ازندگي، معاون اول رييس جمهور در بازديد از 
رويداد نمايشگاهي جهاد پيش��رفت، از بسته ۱2 
هزار ميليارد توماني مش��اركت دولت با گروه هاي 

مردمي خبر داد.
محمد مخب��ر در اين برنامه و در نشس��تي با اعضا 
ش��وراي عالي جهاد س��ازندگي و برخي از فعالان 
مردمي، از گروه هاي جهادي به عنوان كانوني براي 
سپردن اقتصاد به دست مردم توصيف كرد و گفت: 
تحقق ش��عار سال و رش��د توليد و مهار تورم جز از 
طريق مردمي كردن اقتصاد و سپردن كارها به دست 
مردم كه از خلاقيت، مديريت، منابع و تش��خيص 

مساله برخوردار هستند، ميسر نخواهد شد.
معاون اول رييس جمهور با اش��اره به بازديد امروز 
خود از طرح ها و پروژه هاي ملي در جهت توس��عه 
كشور و به ويژه روستاها اظهار داشت: اين نمايشگاه 
تبلور آرزوهايمان براي پيش��رفت و توس��عه بود و 
آنچه مي تواند وضعيت كش��ور را بهبود ببخش��د 
اقتصاد روستا است چراكه به سرمايه كمي نياز دارد، 
زودبازده و در راس��تاي بي نيازي از واردات است و 

حجم اشتغال بسيار بالايي دارد.
وي با گراميداشت ياد و خاطره امام خميني)ره( و 
فرمان تاسيس جهاد سازندگي و همچنين شهداي 
جهاد سازندگي اظهار داشت: يكي از پشتوانه هاي 
اصلي اين دولت گروه هاي جهادي هس��تند كه در 

حل مسائل و مشكلات كشور نقش موثري دارند.
 وي با اشاره به مشكلات متعدد كشور در زمان آغاز

به كار دولت مردمي سيزدهم و لطف خداوند و تدابير 
رهبري براي حل اين مسائل خاطرنشان كرد: امروز 
كشور در بخش هاي مختلف به نقطه بسيار خوبي 
رس��يده و گرچه با برخي مشكلات روبرو هستيم، 
اما با برنامه ريزي ها اين مس��ائل نيز در حال مرتفع 

شدن است.
گفتني اس��ت معاون اول رييس جمهور در رويداد 
نمايش��گاهي جهاد پيش��رفت علاوه بر بازديد از 
غرفه هاي مختلف و آشنايي با فعاليت هاي گروه هاي 
جهادي، ۱۶ طرح ملي با مشاركت دولت و گروه هاي 
مردمي، بس��ته ۱2 هزار ميليارد توماني مشاركت 
دولت با گروه هاي مردمي و 2 طرح پژوهش محور 
مل��ي را معرف��ي و از كت��اب »ايران آب��اد؛ از جهاد 
سازندگي تا جهاد پيشرفت و عدالت« رونمايي كرد.

اين بسته حمايتي و مشاركتي در زمينه هاي فناوري 
و نوآوري طرح هاي خلاق، نوآورانه و دانش بنيان، 
توليد و زير س��اخت توليد اقتصاد خرد روستايي، 
احياي واحده��اي راكد و نيمه راك��د، طرح هاي 
اقتصاد دريا و آبزي پروري و توسعه صنايع فرهنگي 
و اجتماعي، راه، آب و حمل و نقل روستايي، احياي 
آداب و رسوم روستايي، رفع آسيب هاي اجتماعي 
و حاشيه نش��يني، جشنواره نش��ان والي و جهاد 

تبيين است.

كاهش ۱۵ درصدي
ميزان رسوب كالا در بنادر كشور

وزير اقتصاد گفت: در ماه هاي نخستين ۱۴02 نسبت 
به مدت مشابه سال هاي قبل ۱۵ درصد كاهش ميزان 

رسوب در كالاهاي تجاري كشور داشتيم.
سيد احسان خاندوزي روز، 2۷ خردادماه در بندر امام 
خميني )ره( در جمع خبرن��گاران اظهار كرد: با توجه 
به اينكه قرار بود گزارش��ي به هيات دولت در خصوص 
آخرين وضعيت تجارت در نقاط گمركي، مرزي و بنادر 
كشور تهيه شود امروز از منطقه ويژه بندر ماهشهر بازديد 
كرديم و پس از اين نيز با حضور در هرمزگان از منطقه 

ويژه شهيد رجايي بازديد خواهيم كرد.
وي افزود: در كشور سالانه حدود ۱۶0 ميليون تن كالاي 
صادراتي و وارداتي وارد مرزها و گمركات كشور مي شود 
كه از اين تعداد در برخي از ايام س��ال حدود ۵00 هزار 
تن كالا به عنوان رسوب باقي مي ماند و پس از مدتي نيز 

وارد كشور مي شود.
وزير اقتصاد گفت: رسوب كالا در گمركات و بنادر كشور 
حدود ۳ هزارم درصد از حجم تجارتي است كه در اقتصاد 
ايران انجام مي ش��ود و رويه اي متعارف در فرآيندهاي 

تجاري كشور است.
خاندوزي عنوان ك��رد: در س��ال ۱۴02 هيات دولت 
براي اينكه اين فرآيند در خصوص كالاهاي اساسي و 
تجهيزات حوزه س��لامت و دارو به سرعت انجام شود و 
حتي اين ع��دد ۳ هزارم درصد نيز كاهش يابد، مصوبه 
كاهش حقوق ن��رخ ورودي از ۴ درصد به يك درصد را 

صادر كرده است.
وي ادام��ه داد: همچنين هيات دولت در خصوص نرخ 
ماليات بر ارزش افزوده اكثر اين كالاها مصوبه كاهش از 
۹ به يك درصد را داشته است. در وزارت اقتصاد و گمرك 
ايران نيز زمينه را براي اخذ ضمانتنامه به جاي س��اير 
مدارك و همچنين ترخيص درصدي فراهم كرده ايم تا 

رسوب كالا به حداقل برسد.
وزير اقتصاد گفت: در ماه هاي نخستين ۱۴02 نسبت 
به مدت مشابه سال هاي قبل ۱۵ درصد كاهش ميزان 
رسوب در كالاهاي تجاري كش��ور داشتيم. بخشي از 
كالاها ك��ه در انبارها و مناطق گمرك��ي وجود دارد به 
دليل اين اس��ت كه اين كالاها شناسه هاي ارزي براي 
تخصيص ارز خ��ود را دريافت نكرده اند يا به دليل عدم 
دريافت استعلامات لازم از بخش هاي مسوول بوده است.

خان��دوزي عنوان كرد: همچنين برخ��ي از كالاها نيز 
علي رغم تعيين تكليف به دليل احكام قضايي امكان 

ترخيص ندارند.
وي ادامه داد: در خوزستان 2۹ هزار دستگاه وجود دارد 
كه به دليل مسائل قضايي بلاتكليف باقي مانده است. اگر 
مقام قضايي مساعدت داشته باشد مي توانيم اكنون كه 
هنوز تابستان و فصل گرما آغاز نشده است از اين ظرفيت 

استفاده بهتري داشته باشيم.

از سرمایه گذاري ریاض در ایران تا توسعه تجارت مشترك

وزیر دفاع: 

ریيس مجلس: 

ايران و عربستان سعودي؛ آغاز دوره شراكت در منطقه

دريا خط مقدم مقابله با دشمنان است

چهره جبهه مقاومت را به زودي قوي تر از گذشته خواهيم دید

وزير دفاع گف��ت: دريا خط مقدم مقابل��ه و مواجهه ما با 
دشمنان  است و برخي از تهديدات جمهوري اسلامي ايران 
ريش��ه در دريا دارد. بنابراين؛ براي حضور قدرتمندانه در 
آبراه ها و سرزمين هاي آبي نيازمند صنعت دريايي پيشرفته، 

قدرتمند، چند منظوره با قابليت هاي بين المللي هستيم.
امير محمدرضا آشتياني وزير دفاع و پشتيباني نيروهاي 
مس��لح پس از بازگش��ت ناو دنا از ماموريت ناوگروه 8۶ با 
حضور در سازمان صنايع دريايي وزارت دفاع و در ديدار با 
كاركنان اين سازمان موفقيت ناوشكن دنا را به مهندسان 
و كاركنان اين مجموعه تبريك گفت. امير آش��تياني در 
اين ديدار با يادآوري اهميت پايمردي در مسير پيشرفت 
نظام گفت: رمز موفقيت رزمندگان اسلام اخلاص، اتصال 
به ذات اقدس الهي و توكل به او و  توس��ل به س��احت ائمه 
اطهار)س( است و بايد توجه بسيار زيادي به معنويت داشت؛ 
زيرا اين موضوع تقويت كننده انگيزه و روحيه در همكاران 
و زمينه ساز شكل گيري سازمان ارزشي است. وزير دفاع 
در اين ديدار با اش��اره به جايگاه راهبردي دريا در انديشه 
فرماندهي معظم كل قوا به مطالبه معظم له در حوزه دريا 

اشاره كرد و پيش��رفت هاي شگرف دريايي امروز كشور را 
مرهون توجهات و تدابير ايشان به دريا دانست و بر اين اساس 
لزوم حضور مقتدرانه در دريا و اهميت قدرت دريايي را براي 

اقتصاد، تجارت، صنعت و دفاع بسيار حياتي ارزيابي كرد.
وي افزود: دريا خط مقدم مقابله و مواجهه ما با دش��منان  
اس��ت و برخي از تهديدات جمهوري اسلامي ايران ريشه 
در دريا دارد. بنابراين؛ براي حضور قدرتمندانه در آبراه ها 
و س��رزمين هاي آبي نيازمند صنعت دريايي پيش��رفته، 
قدرتمند، چند منظوره با قابليت هاي بين المللي هستيم 
و از طرفي علم و فناوري دريايي در حوزه دفاعي مي تواند 
پيش��ران و پيش برنده صنعت دريايي كشور و در خدمت 
كشور باش��د. امير آشتياني با اشاره به رشد روز افزون علم 
و فناوري ه��اي دريايي همانند هوش مصنوعي، رباتيك، 
ارتباطات و غيره، توجه به زنجيره علمي، كامل و ارزش ساز 
اين صنعت را ضروري دانست و با بيان اينكه اين زنجيره با 
همراهي بخش هاي مختلف وزارت دفاع همانند موشكي، 
راداري، پدافن��دي و الكترونيك تكميل مي ش��ود، لزوم 

هم افزايي و هماهنگي و اولويت بندي را يادآور شد.

وزير دفاع با تاكيد بر بهره گي��ري و به كارگيري خلاقانه 
و ابت��كاري پيش��رفت هاي دفاع��ي با يكديگ��ر و خلق 
محصولات با استفاده از ظرفيت هاي ايجاد شده را بسيار 
مهم توصيف كرد. وي با اشاره نقش دانشگاه هاي كشور 
و شبكه همكاران شركت هاي دانش بنيان، همكاري با 
ظرفيت هاي ملي و علمي كشور را مورد تاكيد قرار داد و 
بومي سازي و طراحي محصولات جديد را براساس نياز 

نيروهاي مسلح  پيشرفته دنيا و نسل هاي آينده صنعت 
درياي��ي را به هم��راه خدمات پس از ف��روش، آموزش، 
نگهداري، تعميرات، رفع اش��كالات خواستار شد. امير 
آش��تياني با تاكيد بر اهميت نيروي انساني براي انجام 
كارهاي بزرگ بر لزوم رسيدگي و توجه به آنان تاكيد كرد. 
در انتهاي اين ديدار جمعي از مديران ضمن ارايه گزارش از 

اهم اقدامات، ديدگاه هاي خود را بيان كردند.

ريي��س مجلس در دي��دار دبيركل و تع��دادي از اعضاي 
جنبش جهاد اسلامي فلسطين گفت: شرايطي در جهان 
اسلام ايجاد شده و اتفاقاتي در راستاي ايجاد وحدت ميان 
كشورهاي اسلامي افتاده است كه منجر به انسجام ميان 
امت اسلامي خواهد ش��د. زياد النخاله دبيركل جنبش 
جهاد اسلامي فلسطين و هيات همراه صبح روز )شنبه، 
2۷ خرداد ماه( با محمدباقر قاليباف رييس مجلس شوراي 
اس��لامي ديدار و گفت وگو كردند. قاليباف در اين ديدار با 
بيان اينكه امروز فلسطين نقطه نخست جبهه مقاومت و 
مهم ترين موضوع جهان اسلام است، گفت: هرچه توطئه 
عليه جمهوري اسلامي و كشورهاي اسلامي است، از طرف 
رژيم صهيونيستي صورت مي گيرد، از اين رو هيچگاه نبايد 
از اين موضوع غفلت كنيم و بايد بدانيم كه همه ش��هدا به 
ويژه شهيد سليماني بر اساس تأكيدات رهبر معظم انقلاب، 
مسير مقاومت را پيش گرفتند و آن را رها نكردند. وي يادآور 
شد: سال هاي بعد از دهه ۴0 ميلادي كه سازمان ملل به 
رژيم صهيونيستي مشروعيت بخشيد را مي توانيم به دو 

دوره تقسيم كنيم؛ يك دوره پيش از انقلاب اسلامي ايران و 
دوره ديگر بعد از انقلاب اسلامي است. همه اتفاقات سياسي، 
امنيتي و غيره كه در سال ۱۹۷۹ ميلادي ميان كشورهاي 
اس��لامي و كش��ورهاي عربي افتاد، حكايت از شكست 
كش��ورهاي اس��لامي مقابل رژم منحوس صهيونيستي 
دارد.قاليباف در ادامه تأكيد كرد: بعدها، انقلاب اسلامي با 
روحيه مقاومت مبتني بر سنت هاي الهي و اتكا به مردم، 
امت اسلامي را بيدار كرد و همه منسجم شدند و از همان 
زمان بود كه مقاومت و وحدت مي��ان گروه ها و جريانات 
مبارز مقابل رژيم صهيونيستي باعث پيروزي هاي پي در 
پي ش��د.وي با بيان اينكه امروز تمام مناطق اشغالي براي 
رژيم صهيونيستي ناامن شده است، گفت: از سوي ديگر 
ناامني هاي داخلي، تضعي��ف نيروهاي نظامي و امنيتي، 
مشكلات اقتصادي، بي هويتي و بسياري از مسائل ديگر 
را مي بينيم كه رژيم صهيونيستي با آن درگير شده و آنها 
را ضعيف تر از قبل كرده اس��ت. ريي��س نهاد قانونگذاري 
كش��ورمان ادامه داد: اين شرايط به ما مي آموزد كه بعد از 

توكل به خداوند متعال بايد وحدت خود را حفظ كرده و آن 
را توسعه دهيم تا روز به روز به پيروزي نهايي نزديك شويم.

   دبيركل جنبش جهاد اسلامي فلسطين: جبهه 
مقاوملت با حمايت جمهلوري اسللامي ايران، 
دشمن صهيونيستي را وارد يك روند فرسايشي به 

سمت نابودي كرده است
زياد نخاله ني��ز در اين ديدار با بيان اينكه امروز ش��اهديم 
جمهوري اس��لامي پايدارتر از هر زمان ديگري در مقابله با 
فشارهاي كشورهاي مختلف ايستاده است، به اتفاقات اخير 
اشاره كرد و گفت: در جنگ اخير، فشار زيادي بر ما وارد شد و 
رژيم صهيونيستي مردم عادي را مورد حمله قرار داد و منازل 
مسكوني را بمباران كرد اما ما توانستيم در اين جنگ مقاومت 
كنيم. وي افزود: جبهه مقاومت فلسطيني توانست بسياري از 
مراكز نظامي رژيم صهيونيستي را در اين جنگ مورد هدف 
قرار داده و خسارات جدي به تجهيزات نظامي آنها وارد كند. 
وي با بيان اينكه از س��وي ديگر شاهديم مقاومت در كرانه 

باختري نيز متوقف نشده و همچنان شاهد ادامه مقاومت 
در جنين و ساير شهرهاي اين منطقه هستيم، گفت: امروز 
دشمن صهيونيستي، ناچار شده ۶0 هزار سرباز براي حفاظت 
از شهرك هاي اين رژيم در مرزهاي كرانه باختري مستقر 
كند كه خود يك روند فرسايشي براي دشمن صهيونيستي 
محس��وب مي ش��ود. وي افزود: ما به عنوان جنبش جهاد 
اسلامي بر وحدت ميان مسلمانان به ويژه ميان فلسطينيان 
و از جمله حماس و جهاد اسلامي تأكيد داريم و وحدت را پايه 
و اساس پيروزي مي دانيم و معتقديم همچنان كه دشمنان ما 
براي مبارزه با ما متحد مي شوند، ما نيز براي شكست آنها بايد 
متحد شويم.النخاله ادامه داد: همه برادران فلسطيني در اين 
جنبش، انقلاب اس��لامي ايران را درك كرده و  اساس آن را 
مبناي مقاومت امروز خود در فلسطين قرار داده اند و همواره 
عاشق و پيرو امام خميني)ره( بوده و هستند. دبيركل جنبش 
جهاد اسلامي در پايان با گراميداشت ياد و نام شهيد سليماني 
و ياران ايش��ان گفت: اميدواريم هر روز شاهد پيروزي هاي 

بزرگ تري شويم.



اطلاعات شركت هاي مشاوره انرژي و آمار كشتيراني 
نش��ان مي دهد صادرات و توليد نفت اي��ران با وجود 
تحريم هاي امريكا به ركورد جديدي در سال ۲۰۲۳ 

رسيده است.
به گزارش خبرنگار »تعادل« ص��ادرات نفت ايران از 
زمان خروج دونالد ترامپ، رييس جمهور وقت امريكا 
از توافق هس��ته اي در سال ۲۰۱۸، هدف تحريم هاي 
امريكا ق��رار گرفت. با اين حال، ص��ادرات نفت ايران 
همچنان ادامه پيدا كرده است. طبق آمار شركت كپلر، 
صادرات نفت ايران در ماه مه، از ۱.۵ ميليون بشكه در 
روز فراتر رفت كه بالاترين نرخ ماهانه از سال ۲۰۱۸ به 

اين طرف است. 
ايران در ماه مه اعلام كرد توليد نفت خود را به بالاي ۳ 
ميليون بشكه در روز افزايش داده كه طبق آمار اوپك، 
معادل حدود س��ه درصد از عرضه جهاني و بالاترين 

ميزان توليد ايران از سال ۲۰۱۸ است.
يك منبع آگاه اوايل ماه ميلادي جاري به رويترز گفته 
بود كه توليد نفت ايران همچنان در همين سطح است.

آژانس بين المللي انرژي در جديدترين گزارش ماهانه 
خود، توليد نفت ايران در ماه مه را ۲.۸۷ ميليون بشكه 
در روز تخمين زد كه نزديك به آمار رسمي ايران است.

تحليلگ��ران ديگر ه��م مي گويند تولي��د و صادرات 
نف��ت ايران رش��د كرده اس��ت. ش��ركت مش��اوره 
اس وي بي اينترنشنال برآورد مي كند توليد نفت ايران 
در ماه مه، به ۳.۰۴ ميليون بشكه در روز در مقايسه با 
۲.۶۶ ميليون بشكه در روز در ژانويه رشد كرده است. 
صادرات نفت و ميعانات ايران در ماه مه ۱.۹۳ ميليون 
بشكه در روز بود. يك سخنگوي وزارت خارجه امريكا 
به رويترز اعلام كرد: تمامي تحريم هاي ايران به قوت 
خود باقي مانده است و ما براي اقدام عليه نقض كنندگان 
تحريم ها، با استفاده از همه اختيارات موجودمان ترديد 

نمي كنيم.
ايران يكي از بزرگ ترين توليدكنندگان نفت خام در 
جهان اس��ت، اما تحريم ها توانايي اين كشور را براي 
صادرات اين كالاي ارزش��مند محدود كرده اس��ت. 
در س��ال هاي اخير، ش��ركت هاي دانش بنيان ايراني 
فناوري ها و فرآيندهاي نوآورانه اي را توسعه داده اند كه 
علاوه بر تامين نياز داخلي صنعت پالايشگاهي ايران، 

به صادرات اين تجهيزات نيز اقدام كنند. 
ايران س��ال ها اس��ت كه تحت تحريم هاي اقتصادي 
بوده است كه توانايي اين كشور را براي صادرات نفت 
خام و ساير محصولات به ش��دت محدود كرده است. 
اين تحريم ها توس��ط ايالات متحده و ديگر كشورها 
در واكنش به برنامه هس��ته اي ايران و ادعاي حمايت 
از تروريسم اعمال شده است. در نتيجه، ايران مجبور 
اس��ت براي خريد نفت خ��ود به تعداد مح��دودي از 
مشتريان خود تكيه كند كه اين امر بر اقتصاد اين كشور 

فشار وارد كرده است.
در عين ح��ال، ايران از نظر داخلي س��ازي تجهيزات 
صنعت پالايشگاهي اقدامات خوبي را انجام داده است 
و همين بومي سازي تجهيزات نيز كمك كرده است كه 
در فرآيند پالايش نفت خام به سطح خوبي از فناوري 
برس��د. ايران در رويكرد مقابله فعالانه با تحريم هاي 

تجارت امريكا، توانس��ت با اس��تفاده از اين ظرفيت و 
توانمندي مه��م در صنعت پالايش��گاهي، حداكثر 
استفاده را ببرد و در جهت توسعه بازارهاي صادراتي 

خود از اين سياست استفاده كند. 
يكي از مهم ترين مناطق براي بازارسازي جديد نفت 
خام ايران ب��ا رويكرد صادرات تجهي��زات و خدمات 
فني و مهندسي صنعت نفت، منطقه امريكاي لاتين 
است. بس��ياري از پالايش��گاه ها در امريكاي جنوبي 
قديمي هس��تند و عدم نوسازي آنها سبب شده است 
كه با ظرفيت بسيار پايين تر از ظرفيت واقعي پالايشي 
طراحي شده، نفت را پالايش كنند و نياز به بازسازي 
جدي دارند.  اين پالايش��گاه ها كه ده ها س��ال پيش 
ساخته ش��ده اند و با پيشرفت هاي تكنولوژي همگام 
نشده اند، يكي از مهم ترين بازارهاي در دسترس ايران 
براي توسعه صادرات نفت خام خود بوده است و براي 
كش��ورهاي اين منطقه نيز بسيار سودمند است زيرا 
در نتيجه نيمه فعال ش��دن و همچنين قديمي بودن 
فرآيندهاي صنعت پالايشگاهي اين كشورها، كارايي 
پالايشي كمتري نسبت به پالايشگاه هاي جديد دارند 
و س��وخت هاي با كيفيت پايين تري توليد مي كنند. 
اين امر منجر به كمبود ظرفيت پالايشي و در نهايت 
افزايش واردات فرآورده هاي نفتي پالايش شده از ساير 
كشورها شده اس��ت كه اقتصاد اين كشورها را تحت 
فش��ار قرار داده است كه با بازسازي اين پالايشگاه ها، 
امكان پالايش بيشتر و همچنين با كيفيت تر نفت خام 

ايجاد خواهد شد.
يكي از راه حل هاي به كار گرفته ش��ده توس��ط ايران 
براي حل مشكل كشورهاي امريكاي جنوبي در زمينه 

پالايشگاه هاي نيمه فعال، استفاده از قدرت شركت هاي 
دانش بنيان ايراني براي بازس��ازي پالايش��گاه هاي 
نيمه فعال كشورهاي امريكاي جنوبي است. با انجام اين 
كار، ايران مي تواند بازار جديدي براي فروش نفت خام 
خود ايجاد كند و در عين حال به مدرن سازي صنعت 

پالايش در امريكاي لاتين كمك كند.
شركت هاي دانش بنيان ايراني فناوري ها و فرآيندهاي 
نوآورانه اي را توسعه داده اند كه در ايران به خودكفايي در 
صنعت پالايشگاهي منتج شد و مي توانند از تجهيزات 
و فناوري هاي اين بخش براي ارتقاي ظرفيت پالايشي 

كشورهاي امريكاي جنوبي استفاده كنند. 
يكي از مزيت هاي اين رويكرد اين اس��ت كه بسياري 
از اين پالايش��گاه ها قبلًا نيمه فعال شده اند و ايران با 
استفاده از سرمايه گذاري مستهلك شده اين كشورها 
مي تواند به تكميل اين پالايش��گاه ها و راه اندازي آنها 
كمك كند. اي��ن امر بازار جديدي را براي فروش نفت 
خام ايران فراهم مي كند و به كاهش اتكاي كشورهاي 
امريكاي جنوبي به محص��ولات نفتي وارداتي كمك 
مي كن��د. علاوه بر اي��ن، ايران مي توان��د تجهيزات و 
فرآيندهاي بومي سازي پالايشگاه ها را به اين كشورها 
صادر كند كه به ايجاد تخصص داخلي و ايجاد اشتغال 
كمك مي كند. اين يك س��ناريوي برد-برد هم براي 
ايران و هم براي كش��ورهاي امريكاي جنوبي خواهد 
بود، زيرا به ارتقاي توسعه اقتصادي و كاهش وابستگي 

به فرآورده هاي نفتي وارداتي كمك مي كند.
يكي ديگ��ر از مزاي��اي بالقوه اين رويكرد اين اس��ت 
كه اي��ران با صادرات اين خدمات فني و مهندس��ي و 
تجهيزات فرآيند صنعت پالايشگاهي در پالايشگاه هاي 

فراسرزميني در امريكاي لاتين نيز سهامدار شود كه 
مي تواند منبع درآمد بلندمدتي را فراهم كند و تضميني 
براي استفاده از نفت خام ايران در اين پالايشگاه ها باشد.  
رويكرد جديد ايران در صادرات تجهيزات و خدمات 
فني و مهندسي ايراني براي بازسازي پالايشگاه هاي 
نيمه فعال ايران در ونزوئلا و ديگر كشورهاي امريكاي 
لاتين در يك سال اخير باعث رشد بازار نفت خام ايران 
شده اس��ت به نحوي كه در چند روز اخير خبرگزاري 
رويترز اعلام كرده است كه بعد از بازگشت تحريم هاي 
تجارت نفت خام ايران در س��ال ۲۰۱۸، اين اولين بار 
است كه صادرات ايران ركورد زده است و موسسه كپلر 
نيز آمار صادرات نفت خام ايران را ۱.۶ ميليون بشكه 
در روز اعلام كرده اس��ت كه بسيار بالاتر از پيش بيني 
بودجه ۱۴۰۲ ايران است و اين بدين معناست كه ايران 
با اين رويكرد جديد علاوه بر بازارسازي براي نفت خام 
خود، تحريم هاي غرب عليه تجارت انرژي ايران را نيز 

خنثي كرده است.
ايجاد بازاري جديد براي فروش نفت خام ايران با تكيه 
بر توان شركت هاي دانش بنيان ايراني براي بازسازي 
پالايشگاه هاي نيمه فعال كشورهاي امريكاي جنوبي 
ايده اميدواركننده اي در يافتن بازارهاي جديد براي 
صادرات نف��ت خام خود اس��ت. ايران با اس��تفاده از 
فناوري ها و فرآيندهاي نوآورانه مي تواند به مدرن سازي 
صنعت پالايش در امريكاي لاتين و ايجاد بازار جديدي 
براي نفت خام خود كمك كند. اين يك سناريوي برد-

برد هم براي ايران و هم براي كشورهاي امريكاي جنوبي 
فراهم مي كند، زيرا به ارتقاي توسعه اقتصادي و كاهش 
وابستگي به فرآورده هاي نفتي وارداتي كمك مي كند.

رويدادتحليل

ويژه
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بغداد:تمامبدهيهاي
گازيايرانراپرداختكرديم

وزي��ر برق عراق از پرداخت تم��ام بدهي هاي گازي 
ايران خبر داد. به گزارش ايسنا به نقل از روسيا اليوم، 
زياد فاضل، وزير برق عراق اعلام كرد كه كش��ورش 
تم��ام بدهي ه��اي گازي خود به اي��ران را پرداخت 
كرده اس��ت. وي در بخش ديگري گفت كه كاهش 
ص��ادرات گاز ايران به ع��راق منجر به كاهش توليد 
۲۰۰۰ مگاواتي انرژي در اين كشور شده است. اخيرا 
سهيله الس��لطاني، عضو كميسيون برق و انرژي در 
پارلمان عراق در اظهاراتي تاكيد كرد كه تصميم براي 
پرداخت مبالغ باقي مانده از بدهي هاي ايران از سوي 
دولت عراق خوب است و در حل بحران بزرگ عراق 
سهيم خواهد بود زيرا اغلب نيروگاه هاي عراق با گاز 
ايران كار مي كنند. وي گفت كه عراق از سه سال پيش 
بدهي هاي عقب مانده دارد و اين بدهي ها مبالغ بسيار 
بزرگي است كه در بودجه جديد تضمين شده است و 

به زودي وارد مرحله اجرا خواهد شد.
روز ش��نبه گذش��ته نيز ضي��اء الناصري، مش��اور 
نخست وزير عراق در صفحه توييتر خود اعلام كرد 
كه مجموع دارايي هاي آزاد شده ايران توسط دولت 
عراق در زمان نخست وزيري محمد شياع السوداني 
تقريبا يك و نيم ميليارد يورو است به علاوه اينكه يك 
ميليارد يورو نيز آزاد خواهد شد. وي گفت كه با اين 
اقدام اوضاع برق عراق به طور تدريجي بهبود خواهد 
يافت. همچنين احمد الصحاف، سخنگوي وزارت 
خارجه عراق تاكيد كرد كه فواد حسين، وزير خارجه 
اين كش��ور نتايج خوبي درخصوص امور مالي ميان 
تهران و بغداد محقق كرد. وي گفت: فواد حسين در 
جريان كنفرانس بين المللي مبارزه با تروريسم كه 
در رياض برگزار شد، گفت وگو هاي خوبي با آنتوني 
بلينكن، وزير خارجه امريكا داشت و اين گفت وگوها 
منجر به پيشرفت هاي مهمي درخصوص امور مالي 
ميان ايران و عراق شد. الصحاف خاطرنشان كرد: فواد 
حسين همچنين هماهنگي و گفت وگوهاي خوبي در 
همين زمينه با بدر البوسعيدي، وزير خارجه عمان 
داش��ت. پيش از اين رييس اتاق بازرگاني مشترك 
ايران و عراق، از آزادس��ازي بخش��ي از منابع بلوكه 
شده ايران در اين كشور خبر داد و گفت: در واقع اين 
گشايش ارزي مي تواند به ثبات بازار ارز و همچنين 
كالاهاي اساسي كمك قابل توجهي كند. يحيي آل 
اسحاق در گفت وگو با ايسنا، اظهار كرد: همانطور كه 
در خبرها آمده، خوشبختانه طبق شنيده ها حدود 
سه ميليارد دلار از منابع ايران در عراق آزاد شده و براي 
تامين ارز مورد نياز حجاج و خريد كالاهاي اساسي 
تخصيص پيدا كرده است. البته جزييات دقيق اين 
گشايش و نحوه تخصيص را بايد بانك مركزي اعلام 
كند. اين اتفاق به طور قط��ع تاثير مثبتي بر بازارها 
خواهد داش��ت چرا كه هم نيازه��اي بانك مركزي 
مرتفع و هم كالاهاي اساسي خريداري شده است. 
در واقع اين گشايش ارزي مي تواند به ثبات بازار ارز و 
همچنين كالاهاي اساسي كمك قابل توجهي كند. 
وي درباره مجموع منابع بلوكه ش��ده ايران در عراق 
نيز گفت: با توجه به اينكه تعاملات مستمر ما با عراق 
ادامه دارد و معاملات اقتصادي در حوزه هاي مختلف 
انرژي انجام مي شود، رقم منابع همواره در حال تغيير 
است. به گفته اين فعال اقتصادي، با توجه به مقدمات 
فراهم ش��ده، مي توان انتظار داشت كه اين بخش از 
منابع نيز براي آزادسازي در دستور كار قرار بگيرد، هر 
چند جزييات و نحوه تعامل و چگونگي آن بايد از سوي 
بانك مركزي تاييد و اطلاع رساني شود. آل اسحاق 
درباره وضعيت تب��ادلات ارزي بخش خصوصي در 
عراق نيز بيان كرد: ما در اين بخش تقريبا مش��كلي 
نداريم. ه��ر چند با توج��ه به اينكه باي��د از طريق 
صرافي ها فرايند جابه جايي ارز انجام ش��ود، قدري 
هزينه ها بالا م��ي رود اما در نهايت بخش خصوصي 
با مشكل كمتري كار خود را در عراق ادامه مي دهد. 
وي درب��اره خبر اخيري كه حكاي��ت از ممنوعيت 
ص��ادرات برخي كالاها به عراق داش��ت نيز توضيح 
داد: اين موضوع طبيعي اس��ت و هر ساله با توجه به 
رسيدن فصل برداشت برخي محصولات اين تصميم 
از سوي دولت عراق گرفته مي شود و ما در ايران نيز 
تصميماتي مشابه مي گيريم. اين موضوع ارتباطي 
به تجار ايراني پيدا نمي كند و يك تصميم سراسري 
است و در نهايت و در بلندمدت چالشي براي صادرات 

كالاهاي ايراني به عراق نيز به وجود نخواهد آورد.

كارگاهتخصصيكاروتامين
اجتماعياستانالبرزبرگزارشد

همزمان با س��فر رييس ديوان عدالت اداري و هيات 
همراه به اس��تان البرز نشست كارگاهي و تخصصي 
كار و تامين اجتماع��ي با حضور دكت��ر زينلي نژاد، 
مع��اون قضايي ديوان عدال��ت اداري در ام��ور كار و 
تامين اجتماعي، مديران، معاونين، روس��اي ادارات 
و كارشناس��ان اداره كل تعاون، كار و رفاه اجتماعي و 
اداره كل و مديريت درمان تامين اجتماعي استان البرز 
صبح امروز در محل سالن كنفرانس مديريت درمان 

تامين اجتماعي استان البرز برگزار شد.
به گزارش رواب��ط عمومي مديري��ت درمان تامين 
اجتماعي استان البرز، در ابتداي اين نشست داود سعد 
زاده، مديركل تامين اجتماعي اس��تان البرز گزارش 
از وضعيت و عملكرد تامين اجتماعي اس��تان البرز و 
مسائل و چالش هاي پيش روي اداره و مديريت درمان 

تامين اجتماعي استان البرز را ارايه نمودند.
در ادامه اين نشست تخصصي، روساي و كارشناسان 
حوزه هاي بيمه اي و درماني تامين اجتماعي استان و 
اداره كل تعاون، كار و رفاه اجتماعي استان البرز نسبت 
به بيان مسائل و مشكلات مرتبط با آراي ديوان عدالت 

اداري در سطح استان پرداختند .

خبر كوتاه

پوتين: 
كاهشتوليداوپكپلاس

سياسينيست
رييس جمه��ور روس��يه روز جمع��ه اع��لام كرد 
تصميماتي كه از س��وي گ��روه اوپك پلاس براي 
كاهش توليد نفت گرفته شده، غيرسياسي بوده 
و ارتباط��ي با عمليات نظامي مس��كو در اوكراين 
ندارد. پس از آغاز حمله نظامي روسيه به اوكراين 
در فوريه س��ال ۲۰۲۲، كش��ورهاي غربي، اوپك 
را به دس��تكاري قيمت نفت و تضعي��ف اقتصاد 
جهان��ي از طريق ب��الا بردن هزينه ه��اي انرژي، 
متهم كردند. همچنين اوپ��ك را به جانبداري از 
روس��يه متهم كردند.  پوتين در اظهاراتي خطاب 
به مجم��ع اقتصادي بين المللي س��ن پترزبورگ 
گفت: من بايد به شما بگويم تمامي تصميماتي كه 
در چارچوب اوپك پلاس براي كاهش توليد نفت 
گرفته شده، بيش از هرچيز، ماهيت غيرسياسي 
داشته اس��ت. رييس جمهور روسيه با بيان اينكه 
اين تصميم��ات، نه ارتباطي ب��ه عمليات نظامي 
ويژه روس��يه دارد، نه به برخ��ي ملاحظات ديگر، 
افزود: فضاي قيمت گذاري فعلي نفت براي روسيه 
مناسب اس��ت. اوپك پلاس اكنون توليد خود را 
۳.۶۶ ميليون بش��كه در روز مع��ادل ۳.۶ درصد 
اس��ت تقاضاي جهاني محدود كرده كه شامل دو 
ميليون بشكه در روز كاهش توليد توافق شده در 
سال گذش��ته و كاهش داوطلبانه ۱.۶۶ ميليون 
بشكه در روز است كه در آوريل توافق شد. پوتين 
گفت: روسيه، تخفيفهاي مختلفي براي نفت خود 
در بازارهاي مختلف عرضه مي كند. امريكا اعلام 
كرده اس��ت تغييراتي كه كرملين در فروش نفت 
داده است، به دليل تحريم هاي غربي عليه روسيه بر 
سر اوكراين بوده و به ظرفيت توليد نفت اين كشور 
به تدريج آسيب مي زند. بر اساس گزارش رويترز، 
پوتين گفت: بازارهاي فروش سنتي روسيه جاي 
خود را به بازارهاي ديگري دادند كه در راس��تاي 
تغيير مسير تجارت نفت و گاز مسكو از اروپا صورت 

گرفته است. ما اينجا فاجعه اي نمي بينيم.

گزارش »تعادل« از ركوردشكني صادرات نفت خام

برد براي ايران و كشورهاي امريكاي جنوبي سناريوي برد-
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درخواست روس نفت از اوپك پلاس براي رصد صادرات نفت

مع��اون برنامه ريزي وزير نفت گف��ت: اميدواريم تا پايان 
امس��ال طرح ۶۰ هزار بش��كه اي آديش جنوبي تكميل 
شود و با تزريق ۵۰۰ ميليون يورويي به طرح مهر خليج 
فارس، اين طرح نيز مي تواند تا ۲ سال آينده به بهره برداري 
برسد. هوشنگ فلاحتيان در گفت وگو با فارس، با اشاره 
به تصمي��م جديد دولت براي اص��لاح تعرفه گاز خانگي 
عنوان كرد: با توجه به لزوم حركت از خام فروش��ي نفت 
به سمت توس��عه زنجيره ارزش، طبق قانون حمايت از 
توسعه صنايع پايين دستي نفت با استفاده از سرمايه هاي 
مردمي، وزارت نفت دو دس��ته موافقت نامه اصولي براي 
سرمايه گذاران صادر كرده است. معاون برنامه ريزي وزير 
نفت گفت: دسته اول مربوط به احداث طرح هاي جديد 
پتروپالايش��گاهي با خوراك نفت و ميعانات گازي است 
كه مجموع ظرفيت آنها بيش از ۱.۴ ميليون بش��كه در 
روز اس��ت. البته قانون بعدا كمي اصلاح شد و طرح هاي 
جديدي ذيل آن تعريف شدند كه موافقت نامه اصولي آن 
صادر مي شود. دسته دوم نيز مربوط به طرح هاي ارتقاي 
كمي و كيفي پالايشگاه هاي موجود است. وي افزود: البته 
با توجه به بضاعت كشور، تمركز ما بر تعداد محدودي از اين 
طرح هاست تا به سرانجام برسد. اميدواريم تا پايان امسال 
طرح ۶۰ هزار بشكه اي آديش جنوبي در منطقه سيراف 
به بهره برداري برسد. فلاحتيان تاكيد كرد: در قانون بودجه 
۱۴۰۲ نيز بند قانوني ب��راي حمايت از تامين مالي طرح 
پالايشگاه ۱۲۰ هزار بشكه اي مهر خليج فارس و تخصيص 
۵۰۰ ميليون يورو براي تهاتر نفت خام با تجهيزات آورده 
شده اس��ت تا بتواند سرعت كار اين طرح با پيشرفت ۴۰ 
درصدي را افزايش دهد. اميدوار هستيم با تزريق منابع به 

اين طرح، پالايشگاه مهر خليج فارس در ۲ سال آينده به 
بهره برداري برسد. معاون برنامه ريزي وزير نفت گفت: در 
كنار دو پروژه آديش و مهر خليج فارس، دو طرح ۳۰۰ هزار 
بشكه اي نيز در اولويت قرار گرفته است. يكي از اين طرح ها 
پتروپالايشگاه مرواريد مكران در منطقه جاسك است كه 

پيشرفت خوبي داشته است.
 طرح ديگر نيز پتروپالايش��گاه ش��هيد سليماني است 
كه در مجاورت پالايش��گاه س��تاره خليج فارس احداث 
خواهد شد. وي بيان كرد: ستاد اقتصاد مقاومتي دولت، 
۱۶ طرح راهبردي را موردتمركز قرار داده است تا بتواند 

آنها را با حمايت ويژه به سرانجام برساند كه دو پالايشگاه 
مرواريد مكران )مكران مفيد( و شهيد سليماني جزو اين 
طرح هاست. جلسات مستمري نيز با معاون اول رييس در 
اين باره برگزار مي شود. فلاحتيان ادامه داد: براي تامين 
مالي اين دو طرح كنسرس��يومي از هلدينگ هاي بزرگ 
كشور و بانك ها تشكيل شده است. صدور مجوز شوراي 
پول و اعتبار براي مش��اركت بانك ه��ا در حال پيگيري 
اس��ت و براي تعدادي از آنها اين مجوز صادر شده است. 
بدين ترتيب با تلاش هاي دولت و وزارت نفت، ما اميدواريم 
عمليات اين دو طرح بزرگ تسريع شود. معاون برنامه ريزي 

وزير نفت گفت: بر اس��اس قانون، بايد تنفس خوراك به 
طرح هاي پتروپالايشي ذيل قانون حمايت از توسعه صنايع 
پايين دستي بعد از تكميل طرح ها اعطا شود و اين موضوع 
در هيات امناي صندوق توسعه ملي نيز تصويب شده است. 
اختلاف ديدگاهي بين مجل��س و اركان صندوق وجود 
دارد كه در حال رفع اس��ت. وي اظهار داشت: نمايندگان 
مجلس معتقدند اذني كه بايد از رهبر انقلاب بابت اعطاي 
تنفس خوراك گرفته ش��ود، در هنگام تصويب قانون در 
مجلس دهم توسط شخص رييس مجلس از مقام معظم 
رهبري اخذ شده است ولي برخي از اركان صندوق معتقدند 
مجددا بايد اين اذن گرفته ش��ود؛ انشاالله اين مشكل به 
زودي برطرف خواهد ش��د و طرح هاي مشمول تنفس 
خوراك، حتما طبق قانون اين امتياز را دريافت خواهند 
كرد. فلاحتيان تاكيد كرد: طبق قان��ون بودجه ۱۴۰۲، 
پالايش��گاه هاي موجود بايد حداقل ۴۰ درصد از س��ود 
سالانه خود را صرف سرمايه گذاري در طرح هاي ارتقاي 
كمي و كيفي خود كنند و اگر اين تخصيص صورت نگيرد، 
اين واحدها مشمول ۵ درصد تخفيف خوراك نخواهند 
ش��د. معاون برنامه ريزي وزير نفت گفت: در سال جاري 
اولين جلسه شوراي عالي انرژي با حصور رييس جمهور 
تشكيل شد. با توجه به اينكه تعدادي از پالايشگاه ها عنوان 
مي كردند در اخذ مجوز زيس��ت محيطي دچار مش��كل 
هستند، براس��اس دس��تور رييس جمهور مقرر شد در 
كوتاه ترين زمان ممكن بررسي هاي لازم توسط سازمان 
حفاظت محيط زيست كشور صورت بگيرد و در صورت 
رعايت استانداردها، مجوزهاي زيست محيطي طرح هاي 

ارتقاي پالايشگاه هاي موجود صادر شود.

ايگور سچين، رييس غول انرژي روس نفت، در اظهاراتي 
مدعي شد روسيه به دليل سهم كمتر صادرات نفتش 
در توليد، در رقابت با كش��ورهاي اوپك پلاس، عقب 
افتاده اس��ت. به گزارش ايس��نا، س��چين كه از ياران 
ولاديمير پوتين، رييس جمهور روس��يه است، اظهار 
كرد: رونق توليد نف��ت در امريكا كه عضو گروه اوپك 
پلاس نيست، در مقايسه با ساير توليد كنندگان نفت، 
تاثير بيشتري روي بازار جهاني نفت دارد. سچين كه در 

يك مجمع اقتصادي سخن مي گفت، اظهار كرد: بعضي 
از كشورهاي توليدكننده نفت، حداكثر ۹۰ درصد از 
توليد خود را صادر مي كنند، در حالي كه روسيه تنها 
نيمي از توليد خود را به بازار جهاني عرضه مي كند. اين 
امر كشور ما در تحت مكانيزم فعلي براي ارزيابي تاثير و 
دسترسي به بازارهاي مهم، در موقعيت ضعيف تري قرار 
مي دهد. از اين نظر، به نظر مي رسد كه علاوه بر سهميه 
توليد، نظ��ارت بر حجم صادرات نفت ه��م با در نظر 

گرفتن اندازه مختلف بازارهاي داخلي، اقدام مناسبي 
باشد. در حال حاضر، گروه اوپك پلاس، توليد نفت را 
ساماندهي مي كند، نه صادرات آن را. به دنبال كاهش 
قيمت نفت، اوپك پ��لاس اوايل ماه ميلادي جاري با 
توافق كاهش توليد نفت جديدي موافقت كرد و علاوه 
بر آن، عربستان سعودي متعهد شد توليد نفت خود را 
در ژوييه به ص��ورت داوطلبانه، به ميزان يك ميليون 
بشكه در روز كاهش دهد. اوپك پلاس در توليد جهاني 

نفت، حدود ۴۰ درصد سهم دارد و روس نفت هم سهم 
مشابهي در توليد نفت روسيه دارد. سچين اعلام كرد 
كه براي كش��ورهاي اوپك به دليل تفاوت در ساختار 
اقتصادي و توليد نفت، پيدا كردن زمينه مش��ترك، 
دشوار شده است. بر اس��اس گزارش رويترز، سچين 
گفت: در سال هاي آينده، بشر با مشكل ظرفيت توليد 
روبرو خواهد شد و كشورهاي اوپك ديگر قادر نخواهند 

بود پاسخگوي تقاضاي رو به رشد باشند.

قيمتنفتبالارفت

قيمت نف��ت در معاملات روز جمع��ه، تحت تاثير 
تقاضاي بالاتر چي��ن و كاهش عرضه اوپك پلاس 
افزايش يافت و با وجود نگراني هايي كه نس��بت به 
ضعف اقتصاد جهاني و چش��م انداز افزايش بيشتر 
نرخ هاي بهره وجود دارد، موفق ش��د رشد هفتگي 
را رقم بزند. بهاي معاملات نفت برنت با ۹۴ س��نت 
افزايش، در ۷۶ دلار و ۶۱ س��نت در هر بشكه بسته 
شد. بهاي معاملات وست تگزاس اينترمديت امريكا 
با يك دلار و ۱۶ س��نت افزاي��ش، در ۷۱ دلار و ۷۸ 
سنت در هر بشكه بسته شد. نفت برنت ۲.۴ درصد 
و ش��اخص نفت امريكا ۲.۳ درصد رشد هفتگي به 
ثبت رساندند. قيمت نفت در هفته اي كه گذشت، 
با اميدواري به رشد تقاضاي چين افزايش پيدا كرد. 
توليد پالايشگاهي چين در ماه مه، به دومين ركورد 
بالاي ثبت شده تاكنون رسيد و مديرعامل شركت 
كويت پترولي��وم انتظار دارد روند رش��د تقاضاي 
چين براي نف��ت در نيمه دوم امس��ال، ادامه پيدا 
كند. همچنين عامل ديگري كه از قيمت هاي نفت 
پشتيباني كرد، كاهش توليد داوطلبانه اي است كه 
از ماه مه، از سوي توليدكنندگان اوپك و متحدانش 
به اجرا گذاشته شد. طبق گزارش خبرگزاري هاي 
روسيه، نيكولاي ش��ولگينوف، وزير انرژي روسيه، 
اظهار كرد: رس��يدن قيمت نفت به حدود ۸۰ دلار 
در هر بشكه، واقع گرايانه است. وي همچنين گفت: 
انتظار مي رود توليد نفت و ميعانات گازي روسيه در 
سال ميلادي جاري، حدود ۲۰ ميليون تن معادل 
۴۰۰ هزار بش��كه در روز كاهش پيدا كند. در اين 
بين، آمار كشتيراني و اطلاعات شركت هاي مشاوره 
انرژي نشان داد صادرات و توليد نفت ايران با وجود 
تحريم هاي امريكا، به ركورد بالاي جديدي در سال 
۲۰۲۳ رسيده و در ش��رايطي كه توليدكنندگان 
ديگر توليدشان را محدود كرده اند، به عرضه جهاني 
اضافه كرده است. شركت خدمات انرژي بيكر هيوز 
روز جمعه اعلام كرد شمار دكل هاي حفاري نفت 
امريكا در هفته جاري، چهار حلقه كاهش پيدا كرده 
و به ۵۵۲ حلقه رسيده كه پايين ترين ميزان از آوريل 
سال ۲۰۲۲ بوده است در حالي كه تعداد دكلهاي 
گاز، با پنج حلقه كاهش، به ۱۳۰ حلقه رسيده كه 
پايين ترين ميزان از مارس سال ۲۰۲۲ بوده است. اما 
عاملي كه رشد قيمت نفت را محدود كرد، چشم انداز 
افزايش نرخ بهره است كه مي تواند رشد اقتصادي را 
آهسته كند. بانك مركزي انگليس قرار است نرخ 
بهره را در نشس��ت هفته جاري خ��ود، به ميزان 
ي��ك چهارم درصد افزايش ده��د. بانك مركزي 
اروپا در نشس��ت روز پنجش��نبه خود، نرخ بهره 
را به بالاترين ميزان در ۲۲ س��ال گذشته رساند 
و بانك مركزي امريكا س��يگنال افزايش حداقل 
نيم درصدي نرخ بهره تا پايان امسال را به بازارها 
مخابره كرده اس��ت. بر اس��اس گزارش رويترز، 
س��رمايه گذاران به دق��ت به نظاره ن��رخ بهره و 
اظهارات مقامات بانك مركزي امريكا نشسته اند.



رقيه ندايي| 
عرضه خودرو در بورس كالا داستان پرغصه و درازي 
دارد و تا به امروز صدها اظهارنظر از مسوولان مختلف 
كش��وري درخصوص عرضه خودرو در بازار سرمايه 
داش��ته ايم. عرضه خودرو در بورس كالا باعث شد كه 
ميانگين قيمت اين محص��ولات در بازار آزاد كاهش 
يابد و از س��وي ديگر كارخانجات نيز مي توانس��تند 
زيان انباش��ته خود را با سود ماحصل از عرضه خودرو 
در بورس كاهش دهند؛ اما شوراي رقابت اجازه ادامه 
عرضه خودرو را نداد و به عنوان يك سد قوي در مقابل 

نياز جامعه و بورس كالا ايستاد.
س��ال گذش��ته بود كه عرضه خ��ودرو در بورس كالا 
شروع ش��د، در آن تنها چند خودرو عرضه شد و پس 
از آن چندين ماه عرضه خودرو در بورس متوقف شد 
و بالاخره رسما از تابستان شاهد عرضه هاي پرقدرت 
و رونق خودرو در بازار س��هام بودي��م. تقريبا تمامي 
خودروهايي كه آن زمان در بورس عرضه مي ش��د با 
استقبال بس��يار زيادي مواجه مي شد و اعداد و اراقام 
نشان مي دهد كه تقاضاي مردم براي خريد خودرو از 
بورس بيش از 2 تا 8 برابر عرضه ها بود و همين موضوع 
باعث مي شد كه خريداران خودرو رقابت بيشتري در 
عرضه داشته باش��ند؛ اما با همين تعداد عرضه بازهم 
ميانگين قيمت خودرو در بورس كالا در مقايس��ه با 
بازار ساير تفاوت قابل توجهي داشت و برخي از خودرو 
حدودا 20 تا 300 ميليون نسبت به بازار آزاد ارزان تر 
معامله مي شدند. اين تفاوت قيمت ها باعث شده بود 
كه استقبال بسيار خوبي از عرضه خودرو در بورس كالا 
شود. در ميانه مسير وزارت صمت پا به ميدان گذاشت 
و سخنگوي اين وزارتخانه به طور جد با عرضه خودرو 
در بازار مخالفت كرد؛ اما به يك باره وزارت صمت تغيير 
موضع داد و موافق عرضه خودرو در بورس شد و تقريبا 
چند هفته بعد ش��وراي رقابت مخالفت هاي خود را با 
عرضه خودرو در بورس آغاز ك��رد تا جايي كه پس از 
عرضه خودرو در بورس كالا شوراي رقابت اجازه عرضه و 
تحويل نداد؛ داستان از اين قرار است كه روزهاي ابتدايي 
اس��فند ماه سال گذش��ته ۱0 هزار دستگاه پژو 20۷ 
دستي از سوي ايران خودرو در بورس عرضه شد اما پس 
از آن و با وجود آنكه اين شركت متعهد به عرضه بود، 
خبري از عرضه خودرو در بورس كالا نه تنها از سوي 

ايران خودرو بلكه از سوي هيچ شركت ديگري نشد.
پس از اين موضوعات و لغو عرضه هاي خودرو چند روز 
پيش بود كه آگهي عرضه خودرو در بورس كالا منتشر 
شد و بر اساس اطلاعيه بورس كالاي، 2۹ خرداد ميزبان 
خودروي ديگنيتي پرس��تيژ متعلق به شركت بهمن 
موتور است. ۶00 دستگاه ديگنيتي پرستيژ سفيد رنگ، 
در تالار خودروي بورس كالا عرضه مي شود كه ميزان 
پيش پرداخت ثبت سفارش خريد، ۱00 درصد قيمت 
پايه اعلام شده است. بهمن موتور قيمت پايه ديگنيتي 
پرستيژ را يك ميليارد و 2۹۶ ميليون تومان اعلام كرده 
است و موعد تحويل اين خودرو نيز ۱2 شهريور خواهد 
بود. اما پس از آگهي عرضه مخالفين و موافقين عرضه 
خودرو وارد ميدان شدند و شوراي رقابت نيز اعلام كرد 

كه اجازه عرضه خودرو در بورس كالا را نخواهد داد.

   مخالفت با عرضه خودرو در بورس
هنوز دليل مخالفت هنوز مشخص نيست و برخي از 
فعالان بازار مي گويند ش��وراي رقابت به دنبال سود 
خود از بازار خودرو اس��ت اما اي��ن موضوع همچنان 

قطعيت چنداني ندارد.  رييس سازمان بورس و اوراق 
بهادار چندي پيش بر اين موضوع تاكيد كرد كه هيچ 
مانعي براي عرضه خودرو در بورس وجود ندارد و اوايل 
هفته جاري نيز اطلاعيه عرض��ه ديگنيتي در بورس 

كالا منتشر شد.
بر اين اساس و درحالي كه صبح امروز شوراي رقابت 
در اطلاعي��ه اي اعلام ك��رد كه عرضه خ��ودرو از هر 
طريقي به غير از سامانه يكپارچه فروش خودرو تخلف 
است و عرضه خودرو در بورس كالا بايد متوقف شود، 
پيگيري هاي خبرنگار ايس��نا حاكي از آن اس��ت كه 
عرضه خودروي سواري در بورس كالا متوقف نخواهد 
شد. حذف نشدن اطلاعيه عرضه از سايت بورس كالا و 
همچنين تاكيد يكي از اعضاي شوراي عالي بورس نيز 
مهر تاييدي بر اين موضوع است. بر اين اساس، احسان 
دشتيانه، عوض شوراي عالي بورس اعلام كرده است كه 
آخرين مصوبه شوراي عالي بورس براي عرضه خودرو 
در بورس كالا پابرجاست و طبق ماده ۱8 قانون توسعه 
ابزارهاي مالي، هر كالايي در بورس كالا عرضه مي شود، 

از شمول قيمت گذاري خارج مي شود.
با وج��ود اين ماده قانوني همچنان ابهامات ادامه دارد 
و منوچهر منطق��ي در نامه اي به محم��د ضرابيان - 
مديرعامل گروه بهمن - ضمن اش��اره به اتمام اعتبار 
مصوبه شصت و سومين نشست شوراي عالي هماهنگي 
اقتصادي سران قوا و واگذاري تصميم گيري در مورد 
قيمت گذاري خودرو به شوراي رقابت از ۱0 آبان ماه 
سال گذش��ته و تصويب و ابلاغ دستورالعمل تنظيم 
بازار خودروي س��واري ۱۱ بهمن ۱۴0۱، تاكيد كرده 
اس��ت: عرضه كنندگان خ��ودرو مكلفند محصولات 
توليدي خود را تنها از طريق سامانه يكپارچه فروش 
خودرو عرضه كنند. فروش خودرو با قيمت هاي خارج 
از ميزان تعيين شده توسط شوراي رقابت نيز مشمول 
تعزيرات بوده و چنانچه محصول جديدي نيز عرضه 
شود، بايد توسط ش��وراي رقابت تعيين قيمت شود. 
براين اساس وي خواستار لغو عرضه ديگنيتي در بورس 

كالا شده است.

در متن نامه مذكور آمده اس��ت: عطف به بخش��نامه 
ش��ماره ۱۴02/2۱3۶8/د تاريخ 22 خ��رداد ۱۴0۱ 
شركت بهمن موتور و ابلاغيه شماره ۴02/300/3۹8۷ 
تاريخ 23 خرداد ۱۴02 شركت بورس كالاي ايران در 
خصوص عرضه محصول ديگنيتي پرستيژ در تاريخ 
2۹ خرداد ۱۴02 در بورس كالا، بدين وس��يله موارد 

ذيل را متذكر مي شود: 
۱- پس از اتمام اعتبار مصوبه شصت و سومين نشست 
شوراي عالي هماهنگي اقتصادي سران قوا، از تاريخ ۱0 
آبان ۱۴0۱، تصميم گيري در خصوص قيمت گذاري 
خودرو توس��ط ش��وراي رقابت صورت مي گيرد كه 
آن ش��ورا نيز در اين راستا »دستورالعمل تنظيم بازار 
خودروي سواري« را در نشست شماره ۵۴3 تاريخ ۱۱ 
بهمن ۱۴0۱ مصوب و ابلاغ كرده است. سياست هاي 
دس��تورالعمل ابلاغي در راس��تاي عرضه خودرو به 
مصرف كنندگان واقعي بوده و تمامي ش��ركت هاي 
صنايع خودروس��ازي موظف اند مفاد دس��تورالعمل 

مذكور را اجرا كنند.
لذا با توجه به بند )۵( ماده )۵( ش��رايط طرف عرضه 
اين دس��تورالعمل، عرضه كنندگان خودرو مكلف اند 
محصولات توليدي خ��ود را صرفاً از طريق س��امانه 
يكپارچه فروش خودرو عرضه كنند؛ فروش خودرو با 
قيمت هاي خارج از ميزان تعيين شده توسط شوراي 
رقابت نيز مشمول تعزيرات بوده و از طرفي اگر محصول 
جديدي عرضه مي ش��ود، از سوي شوراي رقابت بايد 

تعيين قيمت شود.
2- پي��ش از اين دس��تگاه هاي نظارت��ي و تنظيم گر 
اقتصادي، از جمله س��ازمان بازرس��ي كل كش��ور، 
شوراي رقابت، س��ازمان حمايت مصرف كنندگان و 
توليدكنندگان و... نيز مراتب مخالفت خود را با عرضه 
خودرو در بورس كالا از نظر قانوني به كرات اعلام كرده 

بودند كه لازم الرعايه هستند.
3- بازار خودرو پس از فراز و نش��يب هاي چند ماهه 
اخي��ر در مدار كاه��ش قيمت قرار گرفته اس��ت؛ لذا 
هرگونه تحرك خ��ارج از چارچوب ه��اي قانوني كه 

منجر به اختلال در بازار و افزايش قيمت شود، از سوي 
مراجع ذيربط تحت پيگرد قانوني قرار خواهد گرفت. 
ش��ايان ذكر است در سنوات گذشته مراتب لزوم اخذ 
مجوز عرضه خودرو از اين وزارت با رفع مغايرت هاي 
قانوني طي نامه هايي، اعلام شده بود كه استنكاف آن 
ش��ركت از رعايت ضوابط مربوط، مس��بوق به سابقه 
است كه ضرورت دارد به  منظور هماهنگي و هم افزايي 
تمامي بازيگران صنعت خودروي كشور براي عرضه 
محصولات كيفي به مصرف كنندگان واقعي، نسبت به 
اتخاذ رويه هاي اصلاحي و سازنده، اهتمام و از اقدامات 
مخرب و هنجارشكن در بازار به شدت پرهيز شود. لذا با 
عنايت به موارد صدرالذكر ضروري است دستور دهيد 
نسبت به لغو عرضه ۶00 دستگاه محصول ديگنيتي 
پرستيژ در تاريخ 2۹ خرداد ۱۴02 در بورس كالا اقدام 

و نتيجه به اين معاونت منعكس شود.

   خودرو در بورس باقي مي ماند؟
همانطور كه پيش از اين گفته ش��د عرضه خودرو در 
بورس بالا و پايين هاي بس��يار زيادي داش��ت كه در 
نهايت موجب شد اين محصول از بورس خارج شود. 
اغلب كارشناسان آن زمان عقيده داشتند كه به علت 
س��ود نهفته در اين بازار اجازه عرضه در بورس كالا و 
شفافيت به آن داده نمي شود چراكه اين بازار دلالان 
بزرگ و خاصي دارد و با عرضه خودرو در بورس س��ود 

اين دلالان از بين خواهد رفت. 
دقيقا مس��اله اصلي همينجاس��ت كه بورس كالا به 
شفافيت بازار خودرو كمك خواهد كرد و باعث مي شود 
اين بازار با كاهش قيمت و رسيدن به قيمت هاي واقعي 
مواجه شود. اما برخي از افراد با اين شفافيت مخالف اند 
زيرا با افزايش قيمت خودرو سودهاي آنچناني كسب 
مي كنند در نتيجه اجازه نمي دهند كه پاي خودرو به 
بورس كالا برسد.  به نظر مي رسد با توجه به وسعت بازار 
خودرو ذي الفعان اجازه عرضه محصولات اين گروه را 
در بازار س��رمايه نخواهند داد و شرايط بازار روز به روز 

بدتر و خودرو نيز هر روز گران تر از ديروز خواهد شد.
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آينده اي روشن
پيش روي بازار سهام

ايرنا| نيما ميرزايي، كارش��ناس بازار سرمايه ضمن 
ارزيابي نوس��انات اخير بازار س��هام در پاسخ به سوالي 
مبني بر اينكه امكان تكرار ريزش ش��اخص بورس در 
بازار مشابه سال ۹۹ وجود دارد يا خير، افزود: معاملات 
بورس در سال ۹۹ از ويژگي خاص برخوردار بود مبني 
بر اينكه در آن سال رشد بازار به دليل دستكاري دولت 
جهش بيش��تري را پيدا كرده بود. اين كارشناس بازار 
سرمايه اظهار داش��ت: در آن زمان ش��اهد ايجاد يك 
هيجان كاذب و غافلگيركنن��ده  در بازار بوديم و دولت 
قبل باعث به هم ريختگي مسير واقعي شاخص بورس و 
ضرر و زيان سنگين سهامداران در بازار سهام شد. وي 
ادامه داد: اين مس��اله كه دولت فعلي اشتباهات دولت 
قبل را كه هزينه سنگيني هم براي كشور ايجاد كرده 
بود، تكرار نكرده است بايد به عنوان اتفاقاتي مثبت تلقي 
كرد و مي توان از آن به عنوان اقدام مثبت مسوولان در 
دولت سيزدهم سخن گفت. ميرزايي بُعد ديگر معاملات 
بازار را مربوط به مردم دانست و گفت: همچنان شاهد 
تعداد زيادي از سهامداران خرد و حقيقي در بازار سهام 
هستيم كه به صورت مس��تقيم معامله مي كنند؛ اين 
امر مي تواند پتانسيل ايجاد يك هيجان بزرگ در بازار 
را ايجاد كند. كارشناس بازار سرمايه خاطرنشان كرد: 
تا زماني كه در بازار شاهد حضور مستقيم سهامداران 
خرد و سرمايه گذاري مستقيم باشد زمينه وجود برخي 
از هيجانات فراهم اس��ت، اما با اين ح��ال اكنون تكرار 
هيجانات در بازار با آن شتاب سال ۹۹ دور از ذهن به نظر 
مي رسد. وي با تاكيد بر اينكه راه حل اين اتفاق چيزي جز 
هدايت سرمايه سهامداران خرد به سمت سرمايه گذاري 
غيرمس��تقيم مانند صندوق هاي سرمايه گذاري و نيز 
شركت هاي سبدگرداني رسمي نيست، گفت: توسعه 
آنها در 2 س��ال گذشته به صورت قوي صورت گرفت و 
شاهد افزايش حجم ورود نقدينگي به اين صندوق ها 
بوديم. ميرزاي��ي با بيان اينكه همچنان افزايش ميزان 
ورود نقدينگي به صندوق ها جاي كار دارد، افزود: سازمان 
بورس عملكرد قابل دفاعي را از اين حوزه بر خود جاي 
گذاشته اس��ت و مي تواند با خلاقيت هاي جديد سيل 
بيشتري از س��هامداران خرد را وارد س��رمايه گذاري 
غيرمس��تقيم كند ك��ه در اين صورت كمتر ش��اهد 
تكانه هاي شديد در بازار خواهيم بود. اين كارشناس بازار 
سرمايه آينده معاملات بازار سهام را مورد ارزيابي قرار 
داد و اظهار داشت: بازار سرمايه اكنون در مسير صعود 
قرار گرفته است. وي ادامه داد: بازار سهام در افق يك يا 2 
سال آينده مي تواند گفت رشدهاي خوبي را تجربه كند، 
اما از اين موضوع نبايد غافل ماند كه سبدهاي مختلف 
س��رمايه گذاري در بازار از بازدهي يكس��ان برخوردار 
نيس��تند. ميرزايي بازار س��رمايه را مكاني براي افراد 
حرفه اي دانست و گفت: اين موضوع بدين معنا است كه 
يا سهامدار بايد جزو سرمايه گذاران حرفه اي باشد يا بايد 
در اين بازار از روش سرمايه گذاري غيرمستقيم استفاده 
كند تا از تجربه، دانش و مهارت افراد حرفه اي و كار بلد 

بازار سرمايه استفاده كند.

شفافيت دارايي ها، ركن اصلي 
صندوق هاي بازنشستگي تكميلي

بازارس�رمايه| س��يدجواد درواري، كارشناس بازار 
سرمايه درخصوص راه اندازي صندوق هاي بازنشستگي 
تكميلي بيان كرد: صندوق بازنشستگي، صندوقي است 
كه توسط كارفرما و به منظور حفظ و مديريت سرمايه 
كارمندان شركت تأسيس شده و وجوه سرمايه گذاري 
ش��ده در اين صندوق، توس��ط كارفرم��ا و كارمندان 
جمع آوري مي شود. هدف اصلي تأسيس اين صندوق ها، 
افزايش دارايي و ايجاد منافع براي آن دسته از كاركناني 
است كه به سن بازنشستگي رسيده اند. صندوق هاي 
بازنشستگي معمولًا توسط نهادهاي مالي در خارج از 

شركت كارفرما مديريت مي شوند.
وي افزود: در ايران، صندوق بازنشس��تگي كش��وري 
از سازمان هاي دولتي تشكيل ش��ده است كه وظيفه 
خدمت رساني به بازنشستگان دولت را بر عهده دارد و 
زيرنظر وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي اداره مي شود. 
اداره امور بازنشس��تگي و ازكارافتادگي، اجراي قوانين 
و مقررات مربوط به بازنشس��تگي، اج��راي مصوبات 
شوراي سازمان بازنشستگي كش��وري نمونه هايي از 
مسووليت هاي اين س��ازمان است. همچنين برخي از 
صنايع و شركت هاي بزرگ اقدام به تأسيس صندوق 
بازنشستگي براي كاركنان زيرمجموعه خود كرده اند 
مانند صندوق بازنشستگي نفت، صندوق بازنشستگي 
بانك ها، صندوق بازنشستگي فولاد و ... اما در حال حاضر، 
صندوق هاي بازنشستگي دچار مشكلاتي هستند كه 
گاهي آنها را با بح��ران روبرو مي كند. درواري ادامه داد: 
با توجه به حركت جمعيت كشور به سمت سالمندي، 
تراز ورودي و خروجي صندوق ها برهم خورده اس��ت. 
همچنين مواردي مانند شرايط و وضعيت اشتغال در 
كشور، دخالت دولت و عدم شفافيت در صندوق هاي 
بازنشس��تگي، عدم مديريت كارآمد و مديريت دارايي 
ضعيف و غيرحرفه اي در سرمايه گذاري ها از مشكلات 
اساسي صندوق هاي بازنشستگي است. اين كارشناس 
بازار س��رمايه ضم��ن تاكيد ب��ر ض��رورت راه اندازي 
صندوق هاي بازنشستگي تكميلي گفت: در راستاي 
عمل به مسووليت اجتماعي س��ازمان بورس و اوراق 
بهادار و بر اساس پيشنهاد مركز نظارت بر صندوق هاي 
سرمايه گذاري س��ازمان بورس، ساختار كلي تأسيس 
»صندوق هاي سرمايه گذاري بازنشستگي تكميلي« 
مطرح و مورد موافقت و تصويب هيات مديره سازمان 
بورس و اوراق بهادار قرار گرفت تا برخي از مش��كلات 
موجود در صندوق هاي بازنشستگي رفع شود و كاركنان 
و بازنشس��تگان گرامي بتوانند از پتانس��يل هاي بازار 
س��رمايه، منافع بلندمدت و پايدار بهره مند شوند. وي 
خاطرنشان كرد: مطابق ابلاغيه مربوطه، ساختار صندوق 
سرمايه گذاري بازنشستگي تكميلي مبتني بر صدور 
و ابطال است و ارزش مبناي واحدهاي سرمايه گذاري 

صندوق ۱0.000 ريال مي باشد.

بيش از ۴۰۰ نماد
زير چتر حمايتي صندوق توسعه

س�نا| قادر معصومي خانق��اه، مديرعامل صندوق 
توسعه بازار س��رمايه بيان كرد: صندوق توسعه بازار 
س��رمايه طبق آيين نامه داخلي، در روزهايي كه نياز 
باشد با قدرت بيشتري اقدام به حمايت از بازار سرمايه 
خواهد كرد؛ ولي هر روز در بازار سرمايه فعال هستيم 
و بر اساس شرايط پرتفوي و ضوابط آيين نامه داخلي، 
اقدام به خريد و فروش س��هام مي كني��م. وي اضافه 
كرد: ضمن اينكه تلاش مي شود فروش هاي صندوق 
توس��عه بازار س��رمايه به صورت بلوكي باشد و طبق 
ضوابط تعيين شده خريداران بلوك ها بايد اشخاص 
حقوقي يا سبد اشخاص حقوقي باشند. قيمت بلوك 
نيز بر اساس قيمت لحظه اي معاملات تعيين مي شود 
و نهاد ناظر نيز بعد از انجام عمليات مچينگ، اقدام به 
كنترل تمامي شرايط معامله مي كند تا تخلفي صورت 
نگرفته باشد. معصومي خانقاه در ادامه بيان كرد: البته 
ممكن اس��ت فروش به صورت خرد هم انجام ش��ود، 
لكن فروش هاي خرد در زمان��ي كه صف هاي خريد 
سنگين تشكيل شده باشد انجام مي شود و در چنين 
مواقعي، درصدي از صف خريد، در راستاي كمك به 
افزايش نقدش��وندگي بازار، عرضه مي شود. البته كه 
عرضه هاي خرد صندوق توسعه بازار به نحوي انجام 
مي شود كه بازار آس��يب نبيند و از محل فروش هاي 
صندوق توس��عه بازار، هيجان فروش ايجاد نش��ود. 
مديرعامل صندوق توسعه بازار س��رمايه در رابطه با 
نحوه انتخاب سهم ها جهت حمايت، گفت: آيين نامه 
داخلي صندوق توسعه بازار سرمايه اجازه ورود به هر 
سهمي را نمي دهد. اما اينطور نيست كه فقط چند نماد 
بزرگ و شاخص ساز، مورد حمايت صندوق توسعه بازار 
قرار بگيرند و به ساير نمادها بي توجه باشيم. وي افزود: 
با توجه به آيين نامه داخلي و همچنين ش��رايط بازار، 
روزانه حدود 3۹0 الي ۴۱0 نماد بازار مورد بررس��ي 
قرار مي گيرند. ميزان حمايت صندوق توس��عه بازار 
سرمايه از هر نماد نيز بستگي به ارزش بازار، شناوري 
آن سهم و... دارد. طبيعي است كه ۵0 نماد بزرگ بازار 
به ش��كل خاص تر نياز به حمايت دارند، اما عمليات 
خريد و فروش صندوق توس��عه ب��ازار، صنعت محور 
ب��وده و هر صنعت هم به طور جداگانه مورد بررس��ي 
قرار مي گيرد و اين بررس��ي جداگانه موجب مي شود 
بتوانيم در نمادهاي بيش��تري فعال باشيم. آيين نامه 
داخلي صندوق توسعه بازار مشخصا به اين موضوعات 
پرداخته و اجازه دست اندازي به مدير سرمايه گذاري 
صندوق نمي دهد. اين مقام مسوول در ادامه بيان كرد: 
البته كه روند بازار در فعاليت صندوق تاثيرگذار بوده 
و طبيعي است كه در روندهاي صعودي، تعداد سهام 
بيش��تري از دامنه حمايت اين صندوق خارج شود و 
بالعكس، در منفي هاي بازار، تعداد سهام بيشتري زير 
چتر حمايت صندوق توسعه بازار سرمايه قرار بگيرند. 
به همين دليل در فروردين ماه بيشتر فروشنده بوديم؛ 
اما در ارديبهشت ماه، در سمت خريد فعال تر بوديم. 
در مجموع در سال جاري، حجم خريدهاي صندوق 
توسعه بازار سرمايه بيش از حجم فروش ها بوده است. 
معصومي خانقاه در رابطه با نحوه تامين منابع صندوق 
توس��عه بازار س��رمايه اظهار كرد: منابع اين صندوق 
از سه محل تامين مي شود. اولين محل تامين منابع 
صندوق، كارمزد شركت هاي كارگزاري و اركان بازار 
است كه روزانه 3۵ درصد توسط شركت سپرده گذاري 
مركزي، كسر شده و به حساب صندوق توسعه واريز 
مي شود و در قبال آن، واحدهاي سرمايه گذاري براي 
كارگزاري ها و اركان صادر مي كنيم.وي افزود: دومين 
محل تامين منابع، واريزي ديگر دارندگان واحدهاي 
صندوق توسعه بازار سرمايه است كه داوطلبانه مبالغي 
به حس��اب اين صندوق واريز مي كنند و در ازاي آن، 
واحد صادر مي كنيم كه طي يكسال گذشته حدود سه 
مرحله واريزي و صدور واحد براي ساير دارندگان انجام 
شده است. س��ومين منبع هم سود تقسيمي ناشران 

است كه طبق رويه دريافت مي شود.

پتانسيل رشد بازار سرمايه
در گرو نبود تصميمات جزيره اي

بازار| محمد غفوري كارش��ناس و تحليلگر بازار 
سرمايه در تحليلي كه از وضعيت بازار بورس ارايه 
داد، تشريح كرد: بازار سرمايه بعد از يك دوره رونق 
ش��ش ماهه با توج��ه به عقب ماندگي نس��بت به 
بازارهاي موازي كه شاهد يك رشد دست جمعي 
در بازار بوديم، چند روزي مي باشد كه وارد فضاي 
اصلاحي شده اس��ت. غفوري مي گويد: بسياري از 
س��رمايه گذاران با توجه به اتفاقات تلخ گذشته، از 
وضعيت موجود و چشم انداز آتي بازار سرمايه نگران 
هستند و وضعيت فعلي را با گذشته تشبيه مي كنند. 
اين كارشناس بازار سرمايه همچنين اظهار داشت: از 
طرفي اين روزها خبر از گشايش هاي ارزي و بهبود 
روابط سياسي در منطقه به گوش مي رسد كه باعث 
شده سرمايه گذاران مقداري محافظه كار عمل كنند 
در نتيجه اقبال خريد قوي در بازار ديده نمي ش��ود 
اما بررسي ها نشان مي دهد هر دو اين اتفاقات براي 
چشم انداز آتي بازار س��رمايه مثبت ارزيابي شود. 
غفوري نيز گفت: اصلاح و جابه جا شدن در يك روند 
صعودي بيشتر به نفع بازار است حتي با احتمالات 
گش��ايش ارزي و بهبود روابط سياسي با توجه به 
رشد نقدينگي و به تبع آن انتظارات تورمي موجود 
در سطح جامعه شاهد افت سنگيني در قيمت ارز 
نخواهيم بود از طرفي قيمت دلار موثر بازار اختلاف 
بالايي با قيمت ب��ازار آزاد دارد واكنش به اين مهم 
بيشتر در بازار سرمايه كوتاه مدتي خواهد بود و در 
بلندمدت به نفع بازار مي باش��د. غفوري با بررسي 
پارامتره��اي تأثيرگ��ذار بر بازار س��رمايه، مطرح 
كرد: اين پارامترها نش��ان مي دهد چشم انداز بازار 
س��رمايه در وضعيت مثبت و متعادلي قرار دارد و 
نبايد سرمايه گذاران در اين روزها احساس نگراني 

داشته باشند.

»تعادل«بررسيميكند

لنگان لنگان خودرو در بورس و بازار 

نوسان پالايشي روي دلار
نمادهاي پالايش��ي در بورس هم جهت با نوس��انات 
دلار در حال نوسان هستند، در حالي كه نرخ خوراك 
داخلي براي پتروشيمي ها ثابت و چشم انداز بازار جهاني 
ركودي و اين مساله نشانه خروج پول از اين گروه است.

نمادهاي گروه پالايش��ي در هفته اخير با نوس��انات 
قيمت دلار نوس��ان داشته اند و اين مس��اله نشان  از 
ارتباط مستقيم سودسازي اين شركت ها با ارزش دلار 
دارد. در حالي كه پالايشگاه ها مكلف هستند خوراك 
پتروشيمي ها را با نرخ ثابت 28۵00 تومان تامين كنند 
و عملا بخشي از درآمد آنها ثابت بوده و حتي تابع كمي 
از نوسانات بازار جهاني هس��تند. در سال جاري فعلا 
قيمت نفت در بازار جهاني تثبيت شده و همه منتظر 
فصل پاييز هستند، زيرا در شرايط كنوني چشم انداز 
اقتصاد جهاني افزايش ركود است كه مي تواند با كاهش 
قيمت نفت همراه باشد، هرچند اعضاي اوپك پلاس به 

دنبال حفظ وضع موجود هستند.

   شتران پالايشي با عملكرد متوسط
ش��ركت پالايش نفت تهران با نماد شتران در دوازده 
ماه در يك عملكرد خوب ۱0۹ تومان سود به ازاي هر 
سهم محقق كرده و پي بر يي سهم به ۵ واحد رسيده. 
اين شركت در سه فصل ابتدايي به ترتيب 3۷، 22 و 2۴ 
تومان به ازاي هر سهم سود محقق كرده بود و در فصل 
چهارم هم توانست در يك عملكرد خوب 2۶ تومان به 
ازاي هر سهم گزارش كند. حاشيه سود شتران در سال 
۱۴0۱ به ۱2 درصد رسيد. در واقع در ۶ ماهه نخست 
سال گذشته سود عملياتي آن ۱۶/۷۷۶ ميليارد تومان 
بود و در شش ماهه دوم با كاهش ۴۹ درصدي به 8/۶0۹ 
ميليارد رس��يد. همچنين اين ش��ركت در سه فصل 
ابتدايي فروش ه��اي ۵8/0۶۷، ۵8/۶3۶ و ۵۶/03۶ 
ميليارد توماني داشته و فصل چهارم هم فروشي برابر 
۴۷/3۷3 ميليارد داش��ته و فروش سال مالي ۱۴0۱ 
رشد ۵۶ درصدي نسبت به سال قبل از آن ثبت كرده 
است. در سال مالي ۱۴00 حاشيه سود شتران برابر با 

۱0  درصد بوده كه در سال ۱۴0۱ حاشيه سود به ۱2 
درصد رسيده بود. اين شركت در ۶ ماهه سال گذشته 
سود عملياتي ۱۶/۷۷۶ ميليارد توماني را گزارش كرده 
بود كه در ش��ش ماهه دوم با كاه��ش ۴۹ درصدي به 
8/۶0۹ ميليارد رسيد. اين موضوع حكايت از اين دارد 
كه در سه ماهه اول ۱۴02 هم حاشيه سود شركت هاي 
پالايشي كاهشي خواهد بود و شتران هم از اين موضوع 

در امان نخواهد بود.

   جهش سود شبندر در زمستان
پالايش نفت بندرعباس با نماد شبندر در سال مالي 
۱۴0۱ قريب به 3۵ هزار ميليارد تومان س��ود خالص 
كسب كرده كه معادل 2۶0 تومان براي هر سهم است. 
سود هر سهم اين دوره، نسبت به سال قبل ۵۴ درصد 
رشد يافته است. سود هر سهم شبندر در بهار 8۴۴، در 
تابستان 803 و در فصل پاييز سال مالي اخير 22۹ ريال 
بود كه با افزايش سه برابري در زمستان به ۷2۵ ريال 
رسيد. شركت در اين سال بيش از 3۱۵ هزار ميليارد 
تومان درآمد داشته كه ۶0 درصد نسبت به سال قبل از 
آن رشد دارد. حاشيه سود ناخالص در اين دوره ۱2/۵ 
درصد بوده كه نس��بت به س��ال مالي قبل 0/۵ واحد 
درصد كاهش داشته است. شركت در فصل زمستان ۷۷ 
همت درآمد گزارش كرده كه ۱۷ درصد بيش از پاييز 
است. حاشيه سود ناخالص با ۵ واحد درصد افزايش به 
۱0/۱ درصد رسيد و در واقع سود هر سهم شبندر در 
بهار 8۴۴، در تابستان 803 و در فصل پاييز 22۹ ريال 
بود كه با افزايش سه برابري در زمستان به ۷2۵ ريال 
رسيده بود. البته شناسايي برگشت ماليات قابل توجه، 
دليل اصلي رشد سود زمستان نسبت به پاييز بوده است 

كه جزو درآمد عملياتي شركت محسوب نمي شود.

   ضعيف ترين نماد پالايشي 
در يك سال گذشته

پالايش نفت لاوان با نماد ش��اوان س��ال مالي ۱۴0۱ 

را با ۴۱۹۷ ميليارد تومان س��ود خالص برابر با ۵2۴۶ 
ريال براي هر س��هم به پايان رساند كه نشان مي دهد 
سود شركت نسبت به س��ال قبل ۴۷ درصد افزايش 

يافته است.
سود هر سهم شاوان در بهار 2032، در تابستان ۱۷۶۶ 
و در فصل پاييز س��ال گذش��ته ۵۵۴ ري��ال بود كه با 
۶۱ درصد افزايش در زمس��تان به 8۹۴ ريال رسيد. با 
وجود زيان عملياتي، شركت با شناسايي يك درآمد 
غيرعملياتي مهم در زمستان رشد سود داشته است. 
شركت در اين سال بيش از ۴۵ همت درآمد داشته كه 
3۹ درصد نسبت به سال قبل از آن رشد دارد. حاشيه 
س��ود ناخالص در اين دوره 8/۶ درصد بوده كه نسبت 
به سال مالي قبل ۱/۴ واحد درصد كاهش يافته است.

شركت در فصل زمستان 82۴۶ ميليارد تومان درآمد 
گزارش كرده كه 20 درصد كمتر از پاييز است. حاشيه 
سود ناخالص از 2/3 درصد در پاييز به منفي 2/۷ درصد 
در زمستان افت كرده بود. سود هر سهم شاوان در بهار 
2032، در تابستان ۱۷۶۶ و در فصل پاييز ۵۵۴ ريال 
بود كه با۶۱ درصد افزايش در زمس��تان به 8۹۴ ريال 
رس��يد. با وجود زيان عملياتي، ش��ركت با شناسايي 
يك درآمد غيرعملياتي مهم در زمس��تان رشد سود 

داشته است.

   رشد سودآوري سونا در سال ۱۴۰۱
ش��ركت پالايش نفت اصفهان با نماد ش��پنا در دوره 
۱2ماهه منتهي ب��ه 2۹ اس��فند ۱۴02 ضمن ثبت 
افزايش س��رمايه ۱۹ درصد و با لحاظ سرمايه جديد 

به ازاي هر سهم ۱/۶82 ريال سود محقق كرده است.
»شپنا« با س��رمايه ثبت شده 22۷00 ميليارد تومان 
طي عملكرد ۱2ماهه منتهي به 2۹ اسفند ۱۴02 مبلغ 
38۱8۶ ميليارد تومان سود محقق كرده كه نسبت به 

مدت مشابه سال قبل ۱3۱ درصد رشد داشته است.
سود هر سهم شپنا در بهار ۵۷8، در تابستان 3۵2 و در 
فصل پاييز 223 ريال بود كه با جهش ۱3۷ درصدي در 

زمستان سال ۱۴0۱ به ۵28 ريال رسيد. علاوه بر رشد 
مناسب حاشيه سود، كاهش ماليات و شناسايي سود 
س��رمايه گذاري هم در رشد چشمگير سود زمستان 

موثر بوده است.
پالايش نفت اصفهان س��ال مالي ۱۴0۱ را با بيش از 
38 همت سود خالص به ازاي هر سهم ۱۶82 ريال با 
سرمايه جديد به پايان رسانده و سود شركت نسبت به 
سال قبل ۱3۱ درصد افزايش يافته است. شركت در 
اين سال 3۴0 همت درآمد داشته كه ۵۹ درصد نسبت 
به سال قبل از آن رشد دارد. حاشيه سود ناخالص در 
اين دوره ۱3/۱ درصد بوده كه نسبت به سال مالي قبل 

۴ واحد درصد رشد يافته است.
شركت در فصل زمستان 8۶ همت درآمد گزارش كرده 
كه ۱۴ درصد بالاتر از پاييز است. حاشيه سود ناخالص 
در زمس��تان نس��بت به پاييز ۵ واحد درصد افزايش 
داشته و به ۱3/۹ درصد رسيده بود. سود هر سهم شپنا 
)براساس س��رمايه جديد( در بهار ۵۷8، در تابستان 
3۵2 و در فصل پاييز 223 ريال بود كه با جهش ۱3۷ 
درصدي در زمستان به ۵28 ريال رسيد. علاوه بر رشد 
مناسب حاشيه سود، كاهش ماليات و شناسايي سود 
س��رمايه گذاري هم در رشد چشمگير سود زمستان 

موثر بوده است.
به گزارش تحليل بازار، بس��ياري از كارشناسان بازار 
سرمايه معتقد بودند كه با ادامه جنگ روسيه و اوكراين 
قيمت نفت افت چنداني نخواهد داشت و حتي صعودي 
هم مي ش��ود و از طرف ديگر چن��د وقت پيش كرك 
اسپرت پالايش��ي ها در بازار جهاني رو به بهبود بوده، 
اما حالا با تغيير وضعيت اقتصاد جهاني شرايط كمي 
تغيير كرده است. در هفته هاي گذشته هم نمادهاي 
پالايشي در بازار سرمايه ايران همسو با نوسانات دلار 
در حال نوسان هستند در حالي كه نرخ خوراك داخلي 
براي پتروش��يمي ها ثابت و چش��م انداز بازار جهاني 
ركودي اس��ت و اين مساله مي تواند نشانه خروج پول 

از اين گروه باشد.



گروه راه و شهرسازي|
همزمان با افزايش تحركات ديپلماتيك ايران در حوزه رابطه 
با غرب و در راس آن امريكا و دستيابي به توافق موقت يا آنچه 
»تفاهم« خوانده مي شود، مساله نوسازي ناوگان هوايي 
ايران بار ديگر مورد توجه برخي كارشناسان و ناظران قرار 
گرفته است و اين سوال مطرح است كه آيا در شرايط ايجاد 
شده كنوني امكان نوسازي يا دستكم تنفس كوتاه مدت 
صنعت هوايي ايران براي خري��د برخي قطعات هواپيما 
وجود دارد؟ به ويژه اينكه در همين روزها با نقص هاي فني 
متعدد هواپيماها در كشور مواجه هستيم و تعداد ناوگان 

فعال كشور به شدت كاهش يافته است. 
به گزارش »تعادل«، اگر چه تحت تحريم هاي امريكا طي 
43 سال گذشته فروش هواپيما و قطعات آن به ايران ممنوع 
بوده اس��ت، اما در سال هاي اجرايي شدن »برجام«، ايران 
موفق شد براي نخستين بار پس از انقلاب اسلامي، قرارداد 
خريد هواپيماي پرش��ماري را با »بوئينگ«، »ايرباس« و 
»اي، تي آر« به امضا برساند. بر اساس اين قراردادها، كمتر 
از 20 فروند هواپيما نيز به ناوگان هوايي كشور نيز اضافه 
شد، اما عملياتي شدن قراردادهاي خريد هواپيما با خروج 
دونالد ترامپ، رييس جمهور سابق امريكا از »برجام« در 
تاريخ 18 ارديبهشت س��ال 1397 متوقف ماند. حالا اما 
بار ديگر، منابع بين المللي از هفته گذشته از توافق موقت 
يا تفاهم ايران و امريكا خبر داده اند و در اين ميان، بوئينگ 
737 هواپيمايي كاسپين بعد از ۵ سال زمينگيري توانسته 
است با تامين موتور و ساير قطعات عملياتي شد. آيا تامين 
قطعات اين هواپيما از نتايج تحركات ديپلماتيك است؟ 
پاسخ اين سئوال نزد دولتمردان و مسوولان صنعت هوايي 
است. اما به هر رو، نوسازي ناوگان هوايي ايران از سويي به 
دليل نياز به هواپيماهاي جديد يا دستكم قطعات و موتور 
هواپيما، آنگونه كه وزير سابق خارجه ايران به تازگي اعلام 
كرد، همواره در مذاكرات ديپماتيك در زمره يكي از موارد و 
مسائل مورد مذاكره قرار داشته است و در سال هاي 1400 
به بعد هرگاه صحبت از بازگشت طرفين به »برجام« مطرح 
مي شد، مسوولان سازمان هواپيمايي كشوري از پيگيري 
قراردادهاي برجامي، در صورت توافق خبر مي دادند، اين بار 
اما مسوولان صنعت هوايي در اين باره سكوت كرده اند، اما 
به نظر مي رسد، انجام برخي تعميراتي كه مستلزم قطعات 
مهمي همچون موتور هواپيما است، در سايه توافق موقت يا 

تفاهم با امريكا ميسر شده است.

   تعمير و بازگشت 
بوئينگ ۷۳۷ هواپيمايي كاسپين 

آنگونه كه خبرگزاري رسمي دولت گزارش كرده است، يك 
فروند بوئينگ 737 پس از نزديك به پنج سال زمين گيري با 
تامين موتور و قطعات، و پس از انجام تمام تست هاي زميني 
و پروازي مجددا در رده عملياتي قرار گرفت تا در مسيرهاي 

داخلي و بين المللي فعال شود.
به گزارش ايرنا، هواپيمايي كاس��پين خبر داد: در آستانه 
فصل تابستان و افزايش تقاضاي سفر يك فروند بوئينگ 
737 با كد ثبتي EP-CAQ پس از نزديك به پنج س��ال 
زمين گيري با تامين موتور و قطع��ات، پس از انجام تمام 
تس��ت هاي زميني و پروازي طبق اس��تانداردهاي لازم، 
مجددا در رده عملياتي قرار گرفت تا در مسيرهاي داخلي 

و بين المللي فعال شود.

اين هواپيما ضمن به پايان رساندن چك هاي سنگين 
در سطح كارخانه سازنده و بازرسي هاي دوره اي با تلاش 
شبانه روزي متخصصين شركت صنايع هواپيمايي ايران 
)صها(، متخصصين و مهندس��ين شركت هواپيمايي 
كاسپين، پس از انجام تمام تست هاي زميني و پروازي 
طبق استانداردهاي لازم، مجددا در رده عملياتي قرار 
گرفت تا در مسيرهاي داخلي و بين المللي فعال شود. با 
فعاليت مجدد و تامين قطعات اين هواپيما در راستاي 
افزايش ظرفيت پروازهاي روزانه و خدمات رساني بيشتر 
به مردم روزانه تا 1200 صندلي به ظرفيت هاي صندلي 
قابل ارايه در مس��يرهاي پروازي هواپيمايي كاسپين 

افزوده مي شود.
هم اكنون آش��يانه اين شركت هواپيمايي با بهره گيري از 
متخصصان و مهندسان توانمند ايراني، ضمن استقلال 
در انجام تمام چك هاي دوره اي براس��اس استانداردهاي 
بين الملل��ي توانايي تعمي��رات و چك ان��واع مختلفي از 
هواپيماها از جمله بويين��گ 737 و مكدانل داگلاس 80 
را دارد. نظر به نزديكي به فصل تابس��تان و آغاز تعطيلات 
مدارس و مراكز آموزش��ي و افزايش تقاضاي س��فر، روند 
بازبيني دوره اي هواپيماهاي ناوگان برابر برنامه پيش مي رود 
كه منجر به افزايش هر چه بيشتر عرضه  صندلي و گسترش 
پروازها در آينده بسيار نزديك براي مردم عزيز خواهد شد.

   ناوگان هوايي ايران؛ فقط 1۷8 فروند 
آنگونه كه محمد محمدي بخش، رييس سازمان هواپيمايي 
كشوري در 18 فروردين س��ال جاري اعلام كرد، ناوگان 
هوايي به 178 فروند عملياتي رسيده است. در اين حال، 
خبرهاي متعددي از تعمير و بازگشت 11 فروند هواپيما 
)فروردين ماه( تا خريد هواپيما طي هفته هاي اخير از سوي 

مسوولان صنعت هوايي رس��انه اي شده است. در آخرين 
مورد، حدود يك هفته پيش، حس��ن خوش��خو، معاون 
هوانوردي و امور بين الملل س��ازمان هواپيمايي كشوري 
گفت: تعداد هواپيماهايي كه امسال وارد كشور شدند، تا 
يك ماه آينده و اوايل تابستان وارد چرخه خدمت رساني 
خواهند شد و بخشي از افزايش تقاضا براي سفر هوايي را 

پاسخ مي دهند.
در اين ميان، نبايد به س��ادگي از دور تازه نقص هاي فني 
هواپيماها گذشت. چه آنكه اين نقص ها از سويي ناشي از 
تنگناهاي مالي ايرلاين ها به ويژه در دوران سركوب قيمت 
بليت پرواز از سوي دولت به شمار مي رود و از سوي ديگر، 
عدم دسترسي ايرلاين ها به قطعات و موتور هواپيما به علت 
تحريم ها در ايجاد اين ش��رايط دخيل هستند. در چنين 
شرايطي اس��ت كه طي روزهاي اخير و همزمان با انجام 
پروازهاي پرشمار حجاج به مكه، شاهد بروز نقص هاي فني 

متعددي بوده ايم.

   دليل تاخير 1۲ ساعته پرواز دوبي- شيراز؟
در يك مورد، نقص فني هواپيما در فرودگاه شيراز و همزمان 
نقص فني هواپيماي جايگزين، باعث شد تا مسافران دبي- 
شيراز هما با 12 ساعت تاخير از فرودگاه دوبي عازم شيراز 
شوند. حسام قربانعلي، سخنگوي هواپيمايي جمهوري 
اسلامي ايران در گفت وگو با ايرنا درباره اينكه چرا پرواز 11 
صبح روز جمعه هما از فرودگاه دوبي به مقصد شيراز، با 12 
ساعت تاخير انجام شد، گفت: نقص فني هواپيماي اين پرواز 
در فرودگاه شيراز مانع تيك آف به موقع به سمت دوبي براي 

بازگرداندن مسافران شد.
وي گفت: همزمان با اختصاص دو هواپيماي پشتيبان از 
دو مسير مختلف تلاش شد تا پرواز با 2 ساعت تاخير انجام 

شود اما نقص كامپيوتر پشتيبان هر دو هواپيما موجب دير 
رس��يدن هواپيماي جايگزين ش��د و تاخير را 12 ساعت 
افزاي��ش داد. به گفته س��خنگوي هواپيمايي جمهوري 
اسلامي ايران، رييس ايستگاه ايران اير با حضور در جمع 
مسافران سعي در فراهم كردن شرايط مناسب در محيط 
ترمينالي فرودگاه دوبي داشت تا اينكه پرواز شب گذشته، 

با 12 ساعت تاخير انجام شد.

   نقص فني هواپيما، پرواز اهواز- مشهد 
در موردي ديگر، پرواز اهواز - مش��هد هواپيمايي آتا كه از 
فرودگاه بين المللي اهواز به سمت مشهد پرواز كرده بود، 
دقايقي پ��س از پرواز به دليل اعلام هش��دار و نقص فني 

هواپيما به فرودگاه مبدا بازگشته است.
شركت هواپيمايي آتا اعلام كرده است: پرواز اهواز - مشهد 
هواپيمايي آتا به ش��ماره ۵۶40 كه از فرودگاه بين المللي 
اهواز به سمت مشهد پرواز كرده بود، دقايقي پس از پرواز 
به دليل اعلام هشدار و بنا به تشخيص خلبان و بر اساس 
استانداردهاي ايمني در س��لامت كامل به فرودگاه مبدا 

بازگشته است.
اين اطلاعيه مي افزايد: پس از بررسي دقيق و فني توسط 
متخصصين نگهداري و تعميرات هواپيمايي آتا و با توجه به 
زمان بر بودن رفع مشكل به وجود آمده، هواپيماي جايگزين 

جهت انتقال مسافران عازم اهواز شده است.
بر اس��اس اعلام آتا در طول عزيمت هواپيماي جايگزين، 
مسافران به سالن ترانزيت منتقل شده و از آنها مطابق آيين 

نامه حقوق مسافر پذيرايي شده است.
هواپيماي��ي آت��ا بابت تاخي��ر در انجام اين پ��رواز ضمن 
عذرخواهي از مسافران از صبر و شكيبايي آنها صميمانه 

قدرداني كرده است.
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۳۰ درصد منابع آب
استان تهران صرف شرب مي شود

رييس كميسيون سلامت، محيط زيست و خدمات 
شهري شوراي اسلامي شهر تهران گفت: اگر در حوزه 
كشاورزي صرفه جويي شود بسيار راهگشا خواهد بود 

و در شرايط فعلي به مردم پايتخت كمك مي كند.
به گزارش ايس��نا، مهدي پيرهادي با اشاره به مشكل 
كم آبي در تهران، اظهار كرد: متأس��فانه در چند سال 
اخير كم آبي به موضوع چالش برانگيز كشور و تهران 
تبديل شده و ميزان بارندگي ها كاهش قابل توجهي 

داشته است.
او با تأكيد بر اينكه كاهش بارندگي زنگ خطر و هشدار 
براي مديران و شهروندان بوده است، يادآور شد: با توجه 
به اينكه كم آبي منجر به توسعه بيابان ها، فرونشست 
زمين، ايجاد گرد و غبار و تهديد سلامتي مردم مي شود 
و به نوعي زنجيره اي از مس��ائل شكل مي گيرد، بايد 

كم آبي به صورت ريشه اي بررسي و حل شود.
وي با تأكيد بر نقش وزارت جهاد كشاورزي در مديريت 
مصرف آب، اظهار كرد: هوشمندس��ازي اقدامات در 
حوزه كش��اورزي بايد سرعت بيشتري بگيرد؛ استان 
تهران از گياهان و توليدات آب بر اس��تفاده مي كند و 
بهره گيري از روش غرقابي را همچنان در تهران شاهد 
هستيم به طوري كه ۶0 درصد از آب استان در حوزه 

كشاورزي مصرف مي شود.
پيرهادي با بيان اينكه كمتر از 30 درصد آب در استان 
صرف شرب مي ش��ود، گفت: اگر در حوزه كشاورزي 
صرفه جويي شود بسيار راهگشا خواهد بود و به مردم 

پايتخت كمك خواهد كرد.
وي با اشاره به جمعيت پذيري شهر تهران، يادآور شد: 
بايد ببينيم كه تهران براي چه جمعيتي تعريف شده 
است؛ اگر جمعيت استان تهران با 20 ميليون نفر به 
40 ميليون نفر برسد، اين پرسش مطرح مي شود كه 
آيا ظرفيت اين ميزان جمعيت را دارد؟ او با اعلام اينكه 
پايتخت 12 ميليون نفر جمعيت روزانه دارد و بايد ديد 
كه توان و كش��ش جمعيت بيشتر را خواهد داشت يا 
خير، گفت: ما در آب، انرژي، حمل و نقل و آلودگي هوا 
با چالش روبرو هستيم و اين نشان مي دهد كه تهران 
بيش از اين ظرفيت ندارد يا بايد ظرفيت جديدي ايجاد 
كنيم تا بتواند پاس��خگوي جمعيت باشد يا بايد براي 

جمعيت پذيري تهران فكر كنيم.

چاره انديشي براي كاهش 
تبعات زلزله بزرگ در تهران

رييس كميته عمران ش��وراي ش��هر تهران از بررسي 
تاب آوري شهر تهران و چاره انديشي براي كاهش تبعات 
زلزله بالاي 7.۵ ريشتري در شوراي شهر خبر داد. به گفته 
كارشناس��ان، با وقوع زلزله بزرگ تاسيسات شهري از 
جمله شبكه گاز، برق و آب دچار مشكلات و مخاطراتي 
مي شوند اما با اتخاذ تمهيداتي مي توان تبعات اختلال در 

اين شبكه ها را كاهش داد يا از بين برد.
محمد آقاميري در گفت وگو با ايسنا، با اعلام خبر بررسي 
تاب آوري شهر تهران در زلزله بالاي 7.۵ ريشتر، گفت: 
از آبان ماه س��ال گذشته كارگروهي متشكل از اساتيد 
دانشگاه، متخصصين و صاحب نظران در اين حوزه در 
كميته عمران شوراي ش��هر تهران پيرامون سنجش 
تاب آوري شهر تهران در برابر زمين لرزه بالاي 7.۵ ريشتر 
تشكيل شد كه وظيفه اين كارگروه انجام مطالعات دقيق 
كارشناسي و بررسي طرح هاي مختلف و تاثيرگذار در 

تاب آوري شهر تهران است.
وي با بيان اينكه در هفته هاي پاياني س��ال گذش��ته 
جلسه اي با حضور ش��هردار تهران و همه معاونت هاي 
شهرداري با اين كارگروه تشكيل شد و شهردار تهران نيز 
در جريان برنامه هاي اين كارگروه قرار گرفت، تصريح 
كرد: ما در اين كارگروه مي خواهيم به اين نتيجه برسيم 
كه تاب آوري شهر تهران در برابر زلزله بالاي 7.۵ ريشتر 
به چه ميزان است تا بتوانيم از همين حالا و پيش از بروز 

زمين لرزه اقدامات پيشگيرانه را انجام دهيم.
وي با تأكيد بر اينكه پيش از وقوع زمين لرزه مي بايست 
مشكلات حل شده و اقدامات زيربنايي نيز براي افزايش 
تاب آوري ش��هر تهران را انجام دهيم، ادامه داد: در اين 
كارگروه سناريوهاي مختلف وقوع زمين لرزه بالاي 7.۵ 
ريشتر در تهران طراحي مي شود تا ببينيم چه اتفاقي 
براي تأسيسات زيربنايي، زيرساخت ها، ساختمان هاي 
بلندمرتبه، بيمارستان ها و ... رخ مي دهد كه البته اين 
سناريوها بر اساس كار كارشناسي و نه حدس و گمان 

خواهد بود.
آقاميري عنوان كرد: با تدوين اين سناريوها و طراحي ها و 
اتفاقاتي كه ممكن است براي تهران رخ دهد به دنبال آن 
هستيم كه پيش از وقوع حادثه نسبت به حل مشكلات، 
ارتقاء همكاري هاي بين بخشي و حل مشكلات زيربنايي 
در برنامه هاي كوتاه مدت، ميان مدت و بلندمدت اقدام 

كنيم.
وي گفت: به عنوان مثال در حوزه تأسيسات شهري در 
زمان وقوع زمين لرزه در پايتخت ما با مساله گاز تهران 
روبرو هستيم به گونه اي كه 3.۵ ميليون متر مكعب گاز 
در ش��بكه گازرساني در كف كوچه و خيابان هاي شهر 
تهران وجود دارد و هنگامي كه كارشناس��ان ژاپني در 
سال هاي گذش��ته مطالعاتي در زمينه زلزله در تهران 
انجام داده بودند به اين نتيجه رسيدند كه قبل از ريزش 
آوار ساختماني، اين انفجار لوله ها و علمك هاي گاز هست 
كه تلفات انس��اني مي گيرد و اين در حالي است كه در 
سال 9۶ قرار بود برج هاي تخليه اضطراري گاز در تهران 
ايجاد شود كه متأسفانه هنوز اين اقدام صورت نگرفته 
و در نظر داريم در اين كارگروه مش��كلات اينچنيني را 

پيگيري و حل كنيم.
وي با بيان اينكه برق سراس��ري شهر تهران هم در 
زمان وقوع زلزله بالاي 7.۵ ريشتر به طور كامل قطع 
مي شود و احتمال تركيدگي لوله هاي آب نيز وجود 
دارد، اظه��ار كرد: اين در حالي اس��ت كه مي توان 
براي پيش��گيري از وقوع چنين اتفاقات جانبي كه 
در پي وقوع زمين لرزه بزرگ در تهران رخ مي دهد 

چاره انديشي كرد.

درخواست ورود نهادهاي نظارتي 
به پروژه ۲۰ هزار ميلياردي كيش

عضو انجمن انبوه س��ازان مسكن با اش��اره به ضرورت 
بسترسازي مناسب براي جذب سرمايه بخش خصوصي 
در ساخت مسكن، گفت: عده اي خواسته يا ناخواسته 

به دنبال تبديل سرمايه گذاران به دلال هستند.
مرسل جلالي در گفت وگو با تسنيم با اشاره به اقدامات 
دولت براي اس��تفاده از ظرفيت هاي بخش خصوصي 
جهت افزايش ساخت و ساز مسكن در كشور اظهار كرد: 
با توجه به هدفگذاري دولت س��يزدهم براي ساخت 4 
ميليون مسكن، بخش خصوصي مي تواند نقش بسزايي 

را براي دستيابي به اين هدف ايفا كند.
وي با اش��اره به ك��م كاري دولت قب��ل در اين بخش و 
خسارت هاي ناشي از آن در بازار مسكن، افزود: در زمان 
حاضر با حدود 4 ميليون كسري مسكن در كشور مواجه 
هستيم كه نهضت ملي مسكن مي تواند اين عقب ماندگي 

را جبران كند.
وي با اشاره به سرمايه گذاري هاي صورت گرفته در بخش 
مسكن، تصريح كرد: متاسفانه با وجود سرمايه گذاري 
مناسب براي ساخت مسكن در كشور و ترغيب بخش 
خصوصي براي ورود هرچه بيش��تر به اين حوزه، بعضاً 
اتفاقاتي روي مي دهد كه سرمايه گذاران را در ادامه مسير 

توسعه كشور با ترديد مواجه مي سازد.
عضو انجمن انبوه سازان گفت: بنده سازنده و سرمايه گذار 
يك ساختمان در جزيره كيش و پروژه اي ملي با ارزش 
ح��دود 20 هزار ميلي��ارد توماني هس��تم.در اين برج 
مسكوني كه حدود ۵00 واحد دارد و با استانداردهاي 
روز ساخته ش��ده، برخي خريداران بدون هماهنگي با 
سازنده و نهادهاي ذي ربط در بخش ساخت و ساز اقدام 

به دستكاري سازه كرده اند.
وي با يادآوري اينكه از س��ال گذشته پيگير نهادهاي 
نظارتي و دادس��تاني به اين ماجرا هس��تيم، ادامه داد: 
تعدادي از واحدهاي اين ساختمان در طبقات مختلف 
تجميع شده و به همين دليل به نظر مي رسد به سازه 

صدمه وارد شده است.
وي با اش��اره به وقوع حادثه متروپل، گفت: با توجه به 
فاجعه متروپل آبادان، پيگيري ها ب��راي انجام بازديد 
نهادهاي نظارتي از اين واحدها انجام شد كه تا اين لحظه 

اجازه اين كار از سوي مالك واحدها داده نشده است.
عضو انجمن انبوه سازان مسكن با طرح اين پرسش كه 
چرا اجازه بازديد از واحدها به مهندس��ان مشاور داده 
نمي شود با درخواست از دس��تگاه قضا براي حل اين 
مشكل با توجه به تبعات بروز مشكل در ساختمان براي 
سازنده،  اظهار كرد: به نظر مي رسد عده اي خواسته يا 
ناخواس��ته به دنبال ناامن جلو دادن سرمايه گذاري در 
كشور هستند كه بايد با آن مقابله شود،  آنهم در شرايطي 
كه امروز بيش از هر زماني به ساخت و ساز مسكن نياز 
داريم. شرايط كسب و كار بايستي به گونه اي باشد كه 
اولويت سرمايه گذاران فعاليت هاي توليدي مانند مسكن 
باشد كه با فعال كردن صنايع مختلف به ايجاد اشتغال 

منجر مي شود.
وي تاكيد كرد: اما اگر از بخش خصوصي حمايت هاي 
لازم صورت نگيرد، سرمايه ها به سمت بازارهاي اقتصادي 
غيرمولد از جمله طلا و ارز مي رود و سرمايه گذاران را از 

اشتغال آفرين به دلال تبديل مي كند.
جلالي با اشاره به نگراني س��اكنان ساختمان مذكور 
كه حدود 1۵00 نفر هس��تند، گفت: بازديد از سازه در 
واحدهاي تجميع شده خيال س��اكنان ساختمان را 
راحت مي كند؛ اگر مش��كلي داشته باشد كه بر اساس 
دستورالعمل هاي موجود برطرف خواهد شد و چنانچه 
سازه هم بدون ايراد باشد باز همين اتفاق روي مي دهد، 
يعني مردم نسبت به سكونت در اين ساختمان اطمينان 

خاطر حاصل مي كنند.

افت يك ميليارد توماني 
قيمت هاي پيشنهادي آپارتمان 

س��طح قيمت آپارتمان در ش��هر تهران نسبت به ماه 
گذشته بين 300 ميليون تا بيش از يك ميليارد تومان 
كاهش يافته و در جنوب تهران نرخ پيشنهادي برخي 
واحدها به كمتر از 2 ميليارد تومان رس��يده اس��ت. به 
گزارش ايس��نا، بازار مسكن به مسير افت قيمت كه از 
ابتداي ماه جاري آغاز كرده بود ادامه داد. بررسي فايل هاي 
عرضه ش��ده نش��ان مي دهد كه نرخ هاي پيشنهادي 
همچنان رو به پايين است و در مقايسه با هفته قبل تا 
۵ درصد افت كرده است. در هفته هاي اخير نيز برخي 
فروش��ندگان پول لازم قيمت ها را تا 2۵ درصد پايين 
آورده بودند. تا ماه گذشته به ندرت مي شد فايل هايي با 
نرخ پايين تر از 2 ميليارد تومان در بازار مسكن شهر تهران 
پيدا كرد. اما در حال حاضر قيمت بسياري از واحدهاي 
كوچك متراژ به كانال يك ميليارد تومان رسيده و در 
مناطق جنوبي تهران مي توان آپارتمان هايي در محدوده 
قيمتي 1.8 تا 1.9 ميليارد تومان خريداري كرد. آن طور 
كه واسطه هاي ملكي مي گويند، در هفته هاي گذشته 
نسبت به ادامه  ثبات اقتصاد كلان و كاهش نرخ ارز ترديد 
وجود داش��ت. اما به تدريج تمايل براي فروش افزايش 
يافته اس��ت. در مقابل به دليل انتظارات كاهشي براي 
آينده بازار مسكن ميلي براي خريد ندارد. اين موضوع، 
كفه ترازو را به نفع مشتريان بالقوه  بازار تغيير داده است.

به نظر مي رسد، مجموعه اي از عوامل به روند كاهشي 
بازار مسكن انجاميده است. از جمله اين دلايل مي توان به 
افت قيمت ارز، طلا و خودرو و بازارهاي موازي اشاره كرد. 
دولت و مجلس نيز با همفكري يكديگر طرح ساماندهي 

بازار مسكن و اجاره بها را در دستور كار قرار داده اند.

یك فروند بوئينگ ۷۳۷ پس از 5 سال تعمير و عملياتي شد 

تنفس ناوگان هوايي در سايه تفاهم با امريكا؟

آتش نشاني پایتخت 100 ساله شد

كمبود ۲5۰۰ آتش نشان در تهران
گروه راه و شهرسازي|

به گفته مديرعامل سازمان آتش نشاني تهران، علي رغم 
كمبود 2 هزار و ۵00 نيروي آتش نشان، در ظرف 4 تا ۶ 

دقيقه خدمات به شهروندان ارايه مي شود.
قدرت الله محمدي، در ايين افتتاح 2 ايستگاه آتش نشاني 
با بي��ان اينكه امس��ال يكصدمين س��الگرد تأس��يس 
آتش نشاني تهران است، اظهار كرد: حوادث و حريق هاي 
س��نگيني طي يكي دو ماه گذش��ته در تهران رخ داد و 
اقدامات همكاران بنده مانع از گسترده تر شدن آتش شد. 
براي خدمت رساني بهتر در تهران مجبور هستيم مناطق 
حادثه خيز را شناس��ايي كرده و در آن محل ها ايستگاه 
آتش نشاني تأسيس شود. محمدي درباره تعداد نيروهاي 
سازمان آتش نشاني تهران گفت: با كمبود 2 هزار و ۵00 
نيروي آتش نشان مواجه هستيم اما در ظرف 4 تا ۶ دقيقه 
خدمات به شهروندان ارايه مي شود و اي كاش تمام امور 

مردم به اين صورت و با يك بار تماس ارايه مي شد.
مديرعامل سازمان آتش نشاني تهران اظهار كرد: مركز 
آموزشي كه امروز افتتاح مي شود منجر به به روز نگه داشتن 
نيروهاي آتش نش��ان مي ش��ود و آماده كمك رس��اني 
تخصصي به تمام شهرهاي كشور هستيم و امسال براي 
اولين بار رش��ته مهندسي حريق در دانش��گاه سازمان 

آتش نشاني آموزش داده مي شود.
به گزارش مهر، وي گفت: برج 20 طبقه ش��بيه ساز كه 
نمونه اي در خاورميانه ندارد در مركز آموزش آتش نشاني 
ايجاد شده است تا با توجه به بلندمرتبه سازي در تهران 
نيروهاي آتش نش��ان بتوانند در حوادث واقعي عمليات 

كنند.

   كمتر از نيمي از ماموريت ها 
مرتبط با حريق است

محمدي با بيان اينكه در سال گذشته ۶۵ هزار عمليات 
انجام شد گفت: 28 هزار مورد آن حريق بوده و مابقي نيز 
خدمت هايي همچون كمك به محبوس��ان در آسانسور 

بوده است.
مديرعامل س��ازمان آتش نش��اني تهران گفت: س��ال 
گذشته 24 هزار نفر در انواع مختلف ماموريت ها توسط 

نيروهاي سازمان آتش نشاني نجات يافتند. وي با اشاره به 
آموزش هاي ش��هروندي گفت: با توجه به بافت فرسوده 
و كارگاه هاي متعدد كه وجود دارد بايد ش��هروندان نيز 
آموزش ه��اي لازم را ببينند اما در س��اختمان هايي كه 
آتش گرفتند مشاهده شد هركدام 8 مرتبه اخطار گرفته 
بودند و بازهم اخطارهاي لازم را مي دهيم و اقدامات لازم را 
انجام مي دهيم تا از خسارت ها جلوگيري كنيم. محمدي 
تصريح كرد: در انبار چس��ب در يك زير زمين 20 هزار 
حلب چسب وجود داشت و همين موضوع خود تهديدي 
بزرگ براي شهروندان و بازار بود جاي انبارها و كارگاه ها 
در تهران نيست و براي ايمن سازي املاك شبانه روز در 
حال كش��مكش با مالكان هس��تيم. آرزوي ما اين است 
كه زنگ هيچ ايس��تگاهي به صدا در نيايد و نيروهاي ما 
همگي در آرامش باشند. در همين حال، معاون خدمات 
شهري شهرداري تهران گفت: در طول شبانه روز بالغ بر 
400 عمليات توسط نيروهاي آتش نشاني انجام مي شود.

حس��ين نظري، در ايين افتتاح 2 ايستگاه آتش با بيان 
اينكه 70 هزار نفر با سازمان آتش نشاني شهرداري تهران 
همكاري داوطلبانه دارند، افزود: به دنبال اين هستيم تا 

اين پيام را به جامعه بدهيم كه اگر هرچه بيش��تر سطح 
اطلاعات مردم ارتق��ا يابد ماموريت هاي آتش نش��اني 
كاهش ميابد. وي ادامه داد: افتخار مي كنيم كه در طول 
ش��بانه روز بالغ بر 400 عمليات انجام مي شود اما روزي 
براي ما خوب است كه سطح عمليات ها كاهش يابد و به 
حداقل عمليات ها برسيم. نظري گفت: اگر ارتقاي سطح 
ايمني رخ دهد شاهد آرامش بيشتري خواهيم بود و در 

بحث آموزش بتوانيم مردم را همراه خود كنيم.

   ضرورت ايجاد فرآيند قضايي خودكار 
نايب رييس شوراي ش��هر نيز در اين مراسم گفت: بايد 
با سيس��تم قضايي فرآيند خودكار را ايجاد كنيم كه اگر 
ساختماني پس از چند بار تذكر گرفت ديگر وارد فرآيند 
قضايي نشود و به صورت خودكار پروسه پلمب آغاز شود.

به گزارش ايلنا، پرويز سروري، نايب رييس شوراي شهر 
تهران، امروز، ش��نبه - 27 خ��رداد 1402- در پنجاه و 
هش��تمين پويش اميدو افتخار و آيين افتتاح ايستگاه 
آتش نش��اني افس��ريه، ش��هرري و پروژه برج شبيه ساز 
1۵طبقه با كاربري آموزشي و عملياتي در صالح آباد اظهار 

كرد: تهران به عنوان يكي از پر جمعيت ترين كلانشهرهاي 
دنيا با معضلاتي مواجه اس��ت كه رسيدگي به آن از نظر 
ايمني مهم اس��ت. وي با تاكيد بر اينك��ه در حوزه كاري 
آتش نشانان اگر دقت نش��ود ممكن است بحران ايجاد 
شود، افزود: كار آتش نش��انان به دليل اينكه بايد با دقت 
و س��رعت بالايي همراه باشد، مهم اس��ت و در اين ميان 
آموزش است كه هم سرعت و هم دقت را ايجاد مي كند. 
در اين ميان قطعا ايجاد برج 20 طبقه هم س��رعت و هم 

دقت را افزايش مي دهد.
سروري ادامه داد: مساله ايمني در شهر را نمي توان صرفاً 
به آتش نش��ان ها معطوف كرد. بر همين اساس قرارگاه 

ايمني بايد با دقت و با شدت كار خود را ادامه دهد.
وي تصريح كرد: براي صيانت از س��رمايه هاي ش��هر كه 
آتش نشانان هستند و همچنين مردم كه ولي نعمت ما 
هستند، بايد برنامه دقيق داشته باشيم. در اين ميان نقش 
دانش بنيان ها در حوزه ايمني و اس��تفاده از پهپادهاي 

خاموش كننده آتش بسيار مهم است.
س��روري اظهار ك��رد: در حوزه س��اختمان هاي ناايمن 
آتش نشاني بارها اخطار مي دهد اما اين فرآيند پاسخگوي 
ش��هر تهران نيس��ت و بايد با سيس��تم قضايي فرايند 
خودكاري را ايجاد كنيم كه اگر ساختماني پس از چند 
بار تذكر، اقدامي نكرد، ديگر وارد فرايند قضايي نش��ود 
بلكه به صورت خودكار پلمب شود. سال هاست كه بحث 
ساختمان هاي ناايمن مطرح است اما وضعيت آن مشخص 
نيس��ت و فرآيندها به صورت لاك پشتي پيش مي رود 
بنابراين لازم است تا با همكاري قوه قضاييه به فرآيندي 

كارآمد و درست برسيم.
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طبق گزارش اسپديتست، در ماه مه، سرعت اينترنت 
ثابت در كش��ورمان افزايش را تجربه كرده و سرعت 
اينترنت موبايل هم كاهش يافته است. بااين حال شاهد 
كاهش رتبه كش��ورمان در هر دو بخش هستيم؛ اما 
به دنبال انتشار آماري از سرعت اينترنت در ايران، وزارت 
ارتباطات واكنش نشان داد و اعلام كرد: »گزارش سايت 
جهاني اسپيدتست نشان مي دهد كه سرعت اينترنت 
همراه در ايران با افزايش 100درصدي نسبت به ابتداي 
دولت س��يزدهم به 36 مگابيت برثانيه رسيده است و 
هم اكنون از اين نظر ايران در جايگاه بهتري نسبت به 
كشورهاي مطرحي چون اندونزي، آرژانتين، مصر و 
تركيه قرار دارد.« اسپيدتست ماهانه گزارشي را درباره 
سرعت اينترنت ثابت و موبايل در جهان و كشورهاي 
مختلف منتشر مي كند و حالا در جديدترين گزارش 
آن ب��راي ماه مه 2023، س��رعت اينترنت موبايل در 
ايران كاهش و سرعت اينترنت ثابت افزايش را تجربه 
كرده اس��ت. در گزارش اسپيدتست براي مه 2023، 
ميانگين س��رعت اينترنت موباي��ل و ثابت در جهان 
برخلاف ماه هاي گذشته، كاهش يافته است. سرعت 
اينترن��ت موباي��ل از 42.38 مگابيت بر ثانيه گزارش 
قبلي، به 42.30 مگابيت بر ثانيه كاهش يافته. سرعت 
اينترنت ثابت هم از 80.05 مگابيت بر ثانيه به 79.28 

مگابيت بر ثانيه رسيده است.

   سرعت اينترنت ثابت و موبايل در ايران
در ماه مه، سرعت اينترنت ثابت در كشورمان افزايش را 
تجربه كرده و سرعت اينترنت موبايل هم كاهش يافته 
اس��ت. بااين حال شاهد كاهش رتبه كشورمان در هر 
دو بخش هستيم. طبق گزارش اسپيدتست، سرعت 
اينترنت موبايل در ايران از 36.01 مگابيت بر ثانيه ماه 
آوريل، به 35.68 مگابيت بر ثانيه كاهش يافته است. 
اين تغيير باعث كاهش دو رتبه اي جايگاه كشورمان 
در فهرست اسپيدتست شده و حالا در رتبه 64ام قرار 
داريم. در بخش اينترنت ثابت با كمي افزايش سرعت 
روبرو هس��تيم. درحالي كه در گزارش قبلي سرعت 
اينترنت ثابت در كشورمان برابر 11.97 مگابيت بر ثانيه 
عنوان شده بود، در گزارش جديد اين سرعت به 12.60 
مگابيت بر ثانيه افزايش يافته است. اين افزايش سرعت 
البته باعث بهبود رتبه كشورمان در فهرست نشده و 
با كاهش يك پله اي رتبه روبرو هستيم. حالا در رتبه 

146ام ليست اسپيدتست قرار گرفته ايم. 

    سريع ترين اينترنت ثابت و موبايل جهان 
مي 2023

در سطح جهان، همچنان سنگاپور بالاترين سرعت 

را در بخش اينترنت ثابت در اختيار شهروندانش قرار 
مي دهد و اين سرعت برابر 241.35 مگابيت بر ثانيه 
است. در رتبه دوم شيلي به چشم مي خورد، اين كشور 
س��رعت 223.21 مگابيت بر ثانيه را به شهروندانش 
ارايه مي كن��د. در رتبه هاي بعدي ام��ارات متحده 
عربي با 220.61 مگابيت بر ثانيه و چين با 218.80 
مگابيت بر ثانيه ق��رار گرفته اند؛ رتب��ه پنجم هم به 
هنگ كنگ تعل��ق دارد كه ميانه س��رعت ثابت آن 
213.14 مگابيت بر ثانيه اس��ت. در بخش اينترنت 
موباي��ل جاي رتبه اول و دوم جابه جا ش��ده اس��ت 
و حالا ام��ارات متح��ده عربي با س��رعت 181.79 
مگابيت بر ثاني��ه در رتبه اول به چش��م مي خورد. در 
رتبه دوم هم قطر با سرعت 164.86 مگابيت بر ثانيه 
خودنماي��ي مي كند. در رتبه س��وم نروژ با س��رعت 
146.15 مگابيت بر ثانيه ق��رار دارد، در رتبه چهارم 
كويت قرار گرفت��ه كه 136.75 مگابيت بر ثانيه دارد 
و دانمارك هم با سرعت 127.13 مگابيت بر ثانيه در 

رتبه پنجم قرار گرفته است.

   واكنش تند و تيز وزارت ارتباطات
به دنبال انتش��ار اخبار اسپيدتس��ت در رسانه ها كه 
حاكي از كاهش سرعت اينترنت بود، وزارت ارتباطات 
در اطلاعيه اي عنوان كرد: »پيرو انتش��ار گزارش��ي 
پيرامون رتبه بندي سرعت اينترنت كشورهاي دنيا 
توسط س��ايت جهاني اسپيدتست و باز نشر معنا دار 
آن در برخ��ي س��ايت هاي خب��ري، توضيحات زير 
جهت روشن شدن موضوع، ارايه مي شود: بر اساس 
همين مرج��ع )اسپيدتس��ت( كه ماهان��ه گزارش 

خ��ود را اراي��ه مي ده��د، در 21 ماه گذش��ته دايما 
سرعت اينترنت ثابت و همراه ايران در حال افزايش 
بوده اس��ت كه اين نش��انه تلاش وزارت ارتباطات و 
اپراتورها است. به طوري كه سرعت اينترنت موبايل 
از ح��دود 18 مگابيت بر ثاني��ه در ابت��داي دولت به 
حدود 36 مگابيت بر ثانيه در ماه جاري رسيده است 
كه افزايش تقريبا 100 درصدي س��رعت را نش��ان 
مي ده��د. همچنين س��رعت اينترنت ثاب��ت نيز از 
حدود 9.5 مگابيت بر ثانيه در ابتداي دولت به 12.6 
مگابيت بر ثانيه در ماه جاري رسيده است كه بهبود 33 
درصدي را نشان مي دهد. ضمن اينكه بايد اشاره شود 
كه باتوجه به ارتقاي سرعتي كه در 20 ماه گذشته در 
بخش اينترنت همراه در كشور اتفاق افتاده، هم اكنون 
سرعت اينترنت همراه در ايران بيشتر از ده ها كشور 
بزرگ و مط��رح همچون تركيه، روس��يه، اندونزي، 
پاكستان، شيلي، قزاقستان، مكزيك، فيليپين، مصر 
و آرژانتين اس��ت. علاوه بر آن بايد متذكر ش��د كه 
جايگاه نامناسب ايران در حوزه اينترنت ثابت به دليل 
سال هاي عقب ماندگي هاي جدي اين حوزه در بخش 
توس��عه ارتباطات ثابت رخ داده كه وزارت ارتباطات 
در دولت سيزدهم برنامه ريزي كرده است تا با اجراي 
پروژه ملي فيبرنوري منازل و كسب و كارها، ارتقاي 
جدي در س��رعت و پايداري دسترسي هاي مردم در 
بخش اينترنت ثابت ايجاد شود كه بر پايه آخرين آمار 
ارايه سايت iranfttx.ir تاكنون بيش از سه ميليون 
و 200 هزار خانوار در اين پروژه تحت پوش��ش قرار 
گرفته اند و اين ميزان تا پايان سال به 8 تا 10 ميليون 

پوشش مي رسد.«

   شاخصي كه صداي مسوولان را
در آورده است

عيس��ي زارع پور، وزير ارتباطات ايران، بارها با استناد 
به اسپيدتست ادعا كرده سرعت اينترنت در كشور رو 
به بهبود است. كارشناسان اما اين شاخص را بهترين 
معيار براي سنجش اوضاع اينترنت در كشوري مانند 
اي��ران كه كاربران براي دسترس��ي ب��ه اينترنت نياز 
ش��ديدي به VPN دارند نمي دانند. سعيد سوزنگر، 
كارش��ناس امنيت س��ايبري، در اين باره مي گويد: 
»در يك شبكه نرمال، اسپيدتست معيار خوبي براي 
س��نجيدن وضعيت اينترنت اس��ت اما در ايران اصلًا 
معيار مناسبي نيست. با استناد به اسپيدتست در واقع 
شبكه داخلي را مي سنجيم. اسپيدتست ارتباط كاربر 
با سرويس دهنده )ISP( را بررسي مي كند نه ارتباط 
با سرويس  مورد نظرش در امريكا، آلمان يا هر كشور 
ديگري را. تمام سرويس هايي كه ما استفاده مي كنيم 
مانند واتس اپ، تلگرام و… در داخل كشور هاس��ت 
نمي شوند. اگر اين اتفاق مي افتاد و فيلترينگ اعمال 
نمي شد، مي توانس��تيم به اسپيدتست استناد كنيم 
ولي امروز اسپيدتست شبكه داخلي را روي اپراتورها 
تست مي كند. كافي است يك سرور خارجي را تست 
كنيد تا ش��اهد افت كيفيت باشيد.« هرچند همين 
آمار اسپيدتس��ت هم حالا صداي وزارت ارتباطات را 
درآورده اس��ت و از انتش��ار اين اخبار، ناراضي به نظر 
مي رس��د. باوجود اين ص��رف نظر از اينكه س��رعت 
اينترنت ايران در جايگاه ثاب��ت و موبايل با كاهش يا 
افزايش رتبه در اي��ن ماه ها مواجه بوده يا بنا به ادعاي 
وزارت ارتباطات دو برابر شده است؛ بايد توجه كرد كه 
در حال حاضر در حوزه اينترنت موبايل، ميانه جهاني 
42.30 مگابيت بر ثانيه و ميانه در ايران 35.68 است 
و بدون توجه ب��ه اينكه با اولين رتبه جهاني در جهان 
كه 181 مگابيت برثانيه سرعت دارد، با ميانه جهاني 
هم همچنان اختلاق 7 مگابيتي دارد. در عين حال در 
حوزه اينترنت ثابت وضعيت بدتر است و در حالي كه 
ميانه جهاني 79.28 مگابيت برثانيه است، ايران سرعت 
12.60 مگابيت برثانيه دارد و ب��دون توجه به فاصله 
بسيار زياد با عدد 241.35 مگابيت برثانيه سنگاپور در 
رتبه اول، با ميانه جهاني هم اختلاف 67 مگابيتي دارد؛ 
در اين ميان شايد تعصب وزارتخانه نسبت به افزايش 
100 درصدي سرعت اينترنت آن هم در شرايطي كه 
كشورهاي ديگر سرعت هاي 20 برابري ايران دارند، 
چندان منطقي به نظر نمي رسد. آن هم در شرايطي كه 
كاربران اينترنتي اين روزها درگير مبارزه با فيلترينگ 
و توسل جستن به فيلترشكن هاي متعدد هستند تا به 

دنياي آزاد دسترسي پيدا كنند.
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درخواست كميسيون اروپا براي 
ZTE ممنوعيت فوري هواوي و

كميس��يون اروپ��ا ب��ا انتش��ار مجموع��ه اي از 
دس��تورالعمل ها، از كش��ورهاي عض��و اين بلوك 
خواس��ت بدون تاخي��ر، حض��ور تامين كنندگان 
تجهيزات 5G  پرريسك به خصوص فروشندگان 
چيني هواوي و ZTE را در شبكه هاي نسل پنجم 
خود محدود كنند. به گزارش ايسنا، هواوي اعلام 
كرد درخواس��ت كميس��يون اروپا براي توصيه به 
حذف تجهيزات بي س��يم پيشرفته اين شركت در 
بازار اتحاديه اروپا، بر اساس قضاوت هاي تبعيض آميز 
است. در بيانيه اين غول سازنده تجهيزات مخابراتي 
چيني آمده است: اين دس��تورالعمل ها به وضوح 
بر پاي��ه ارزيابي تاييد ش��ده، ش��فاف، بي غرض و 
فني شبكه هاي 5G نيس��ت. محدوديت  يا حذف 
مبتني بر قضاوت هاي تبعيض آميز، ريس��ك هاي 
اقتص��ادي و اجتماعي ج��دي به هم��راه خواهد 
داشت. دستورالعمل هاي اخير كميسيون پس از آن 
منتشر شد كه واشنگتن، استفاده هواوي از طيف 
گس��ترده اي از فناوري هاي امريكايي از تجهيزات 
توليد تراشه گرفته تا نرم افزار تلفن هاي هوشمند 
را ممنوع كرد. واش��نگتن همچني��ن همزمان با 
اوج گيري تنش ها بر سر تايوان و جنگ براي برتري 
فناوري، از حوزه هوش مصنوعي گرفته تا تراشه ها 
و محاسبات كوانتومي، اتحاديه اروپا را تحت فشار 
قرار داده است تا موضع سخت گيرانه تري در قبال 
پكن اتخاذ كند. بر اساس گزارش بلومبرگ، تعدادي 
از كش��ورهاي عضو اتحاديه اروپ��ا از جمله آلمان، 
همچنان از محصولات هواوي در شبكه هاي خود 

استفاده مي كنند.

زيان بزرگ تراشه ساز امريكايي 
از ممنوعيت وارداتي چين

شركت ميكرون تكنولوژي هشدار داد ممنوعيت پكن 
براي فروش تراشه هاي اين شركت به برخي از صنايع 
مهم چيني، باعث زيان بزرگ تر در درآمدش خواهد 
شد. به گزارش ايسنا، ميكرون اعلام كرد اكنون انتظار 
دارد نيمي از درآمد خود از شركت هاي مستقر در چين 
را از دست بدهد كه معادل درصد دو رقمي پاييني از كل 
درآمدش خواهد بود. اين ش��ركت، پيش از اين، ضرر 
درصدي تك رقمي اندك تا بالا را پيش بيني كرده بود. 
ميكرون اولين شركت تراشه ساز امريكايي است كه پس 
از اعمال كنترل هاي صادراتي واشنگتن براي فروش 
برخي از قطعات و ابزارهاي س��اخت تراشه امريكايي 
به چين، هدف پكن قرار گرفت. اداره فضاي سايبري 
چين در ماه مه اعلام كرد كه خطرات امنيت سايبري 
نسبتا جدي را در محصولات اين شركت امريكايي كه 
در اين كشور به فروش رفته، يافته است و به اپراتورهاي 
زيرساخت هاي حساس، نسبت به خريد محصولات 
ميكرون هشدار داد. اين آژانس هيچ جزيياتي درباره 
ريسك هاي شناسايي ش��ده اي كه پيدا كرده است يا 
محصولات ميكرون كه هدف ممنوعيت قرار مي گيرند، 
ارايه نك��رد. اين ش��ركت روز جمعه اع��لام كرد كه 
نتيجه گيري اين رگولاتور چيني، همچنان نامشخص 
و سيال مانده اس��ت. همچنين افزود كه نمايندگان 
دولت چين با چندين مشتري از جمله توليدكنندگان 
تلفن هم��راه در خص��وص اس��تفاده از محصولات 
ميكرون در آينده، گفت وگو كرده اند. درآمد ميكرون 
از شركت هاي مستقر در سرزمين اصلي چين و هنگ 
كنگ شامل فروش مستقيم و فروش غيرمستقيم از 
طريق توزيع كنندگان، حدود يك چهارم كل درآمد 
اين شركت امريكايي را تش��كيل مي دهد. بر اساس 
گزارش رويترز، اين تراش��ه ساز امريكايي روز جمعه 
اعلام كرد كه ظرف چند س��ال آين��ده، 4.3 ميليارد 
يوان )603.8 ميليون دلار( در تاسيسات پكيجينگ 
تراشه خود در شهر شيان چين سرمايه گذاري خواهد 
كرد كه به گفته سانجي مهروترا، مديرعامل ميكرون، 
نشان دهنده تعهد تزلزل ناپذير اين شركت به كسب و 

كار و تيم خود در چين است.

نرم افزار آلوده به باج افزار 
آژانس هاي فدرال امريكا را

فلج كرد
دو واحد فرآوري زباله هسته و علمي آموزشي وزارت 
 Cl0p انرژي امريكا از سوي گروه باج افزاري روسي
درخواست هايي دريافت كرده اند. اين واحدها اخيرا 
درگير يك كمپين ه��ك جهاني بوده اند. به گزارش 
خبرگزاري مهر به نقل از رويترز، »اوك ريج اسوسيتد 
يونيورس��يتيز« و »واحد ويست ايزوليشن پايلوت« 
از پيمانكاران وزارت ان��رژي هدف حمله باج افزاري 
مذكور قرار گرفتند. اين حمله وسيع نخستين بار روز 
پنجشنبه فاش شد. هكرها با استفاده از شكافي در ابزار 
انتقال فايل MOVEit  سيستم هاي دو واحد وزارت 
انرژي امريكا را هك كردند. سازمان هايي در سراسر 
جهان به طور گسترده از اين ابزار براي انتقال داده هاي 
حساس استفاده مي كردند. از وزارتخانه هاي امريكايي 
گرفته تا رگولاتور ارتباطات انگليس و ش��ركت شل 
)غول انرژي( قرباني اين هك ش��ده اند. يك شركت 
امريكايي به نام »پروگرس سافت ور« شكافي در ابزار 
انتقال فايل مذكور رص��د و آن را گزارش كرد. تاثير 
اين حمله وس��يع نش��ان مي دهد حتي آژانس هاي 
فدرال امريكا كه بسيار به امنيت اهميت مي دهند، 
براي دفاع از خود در مقابل حملات سايبري با چالش 
روبرو هستند. گروه هاي باج افزاري به طور معمول از 
ابزارهايي كه به طور وسيع به كار مي روند، سوءاستفاده 
مي كنند. آژانس امنيت سايبري و امنيت زيرساخت 
امري��كا )CISA( اعلام كرده چن��د آژانس فدرال با 
حمله باج افزاري MOVEit روبرو شده اند. البته هنوز 
نام سازمان ها فاش نشده است. به گفته تحليلگران 
احتمالا در هفته هاي آينده تعداد قربانيان بيشتري 

ظهور مي كنند.

وزارت ارتباطات اعلام كرد: افزایش 100درصدي سرعت اینترنت همراه و 33 درصدي اینترنت ثابت از ابتداي دولت سيزدهم

گريزي از وضعيت بد اينترنت نيست

برنامه هاي زيرساخت براي اينترنت پايدار و امن 

كارتخوان هاي بلاتكليف در چنگال كلاهبرداران اسكيمري

مديرعامل شركت ارتباطات زيرساخت برنامه هاي 
اين شركت را براي تجهيزات و پايداري زيرساخت هاي 
ارتباط��ي اعلام كرد. محمد جعفرپ��ور در گفت وگو 
با مهر ب��ا بيان اينكه در راس��تاي پايداري و كيفيت 
ارتباطات زيرساخت س��ال گذشته كميته پايداري 
شبكه تش��كيل ش��د و خروجي هاي خوبي داشت 
گفت: يكي از موضوعات مه��م در مراكز مخابراتي، 
پايداري شبكه برق رساني مراكز است كه متأسفانه 
در سال هاي گذش��ته به اين موضوع توجه چنداني 
نش��ده و اين امر موجب انباش��ت اقدامات مورد نياز 
براي توسعه و بهسازي المان هاي مهمي مثل ديزل 
ژنراتور و سيس��تم هاي UPS شده است. وي گفت: 
اين بهسازي و توس��عه در بخش برق، توان و انرژي 
زيادي مي طلب��د ولي به لطف خ��دا و با تلاش هاي 
ش��ركت ارتباطات زيرس��اخت، عقب ماندگي اين 
حوزه در ح��ال جبران بوده و تقريب��اً در تمام مراكز 

زيرس��اختي، توسعه و بهسازي ش��بكه برق رساني، 
در حال انجام اس��ت. وي در خصوص برنامه شركت 
زير ساخت براي برقراري ارتباطات پايدار و باكيفيت 
براي مردم اف��زود: نكته مه��م در خصوص كيفيت 
ارتباطات از ديد مش��ترك انتهاي��ي، در مرحله اول 
كيفيت ش��بكه هاي دسترس��ي و تجميع است كه 
توس��ط اپراتورهاي موبايل و ثابت ارايه مي شود. اين 
شبكه ها نياز به توسعه و بهسازي مداوم دارند تا مردم 
تجربه كاربري با كيفيتي در ارتباطات خود احساس 
كنن��د و اپراتورهاي مخابراتي بايد پاس��خگوي نياز 
ارتباطي ب��ا كيفيت براي مش��تريان خود باش��ند. 
جعفرپور تصريح كرد: هدف ارتباطات زير ساخت به 
عنوان تنها متولي شبكه هاي مادر مخابراتي كشور، 
توسعه و ايجاد زيرساخت هاي ارتباطي و اطلاعاتي 
پايدار و با كيفيت در راس��تاي پيشبرد اهداف شبكه 
ملي اطلاعات اس��ت؛ و به نوعي ش��ركت ارتباطات 

زيرساخت پيشران زيس��ت بوم ارتباطات ديجيتال 
امن و پايدار در كشور محس��وب مي شود. وي ادامه 
داد: با توجه به ظرفيت و گس��تردگي شبكه با بيش 
از 100 هزار كيلومت��ر كابل فيبر نوري و 42 ترابيت 
بر ثاني��ه ظرفيت پهناي باند ش��بكه انتقال، يكي از 
بزرگ ترين اپراتورهاي مخابرات��ي در منطقه غرب 
آسيا و يكي از اپراتورهاي شناخته شده و با اعتبار در 
دنيا هستيم كه اين موضوع اهميت كيفيت و پايداري 
شبكه را در تأمين نيازهاي زيرساخت ارتباطي كشور 
و تبديل شدن به هاب ترانزيت ديجيتال در منطقه 
به وضوح نشان مي دهد. مديرعامل شركت ارتباطات 
زيرس��اخت همچنين در خصوص پايداري ش��بكه 
كابل فيبر نوري بيان كرد: در موضوع پايداري شبكه 
كابل فيبر نوري، مقاوم سازي كابل فيبرنوري موجود 
و ايج��اد افزونگي چندگانه براي برخي مس��يرها با 
اولويت مراكز حساس و مهم در دستور كار قرار گرفته 

و حجم قابل توجهي از كابل كش��ي ها تاكنون انجام 
ش��ده و بخش باقي مان��ده نيز در حال انجام اس��ت. 
دس��تورالعمل جامعي براي مقاوم سازي مسيرهاي 
كابل فيبرنوري تهيه شده و در سراسر كشور توسط 
همكاران در استان ها در حال اجراست. وي با اشاره 
به برنامه توس��عه اي پايداري تجهيزات اكتيو شبكه 
و اينكه بخش��ي از اين توس��عه براي ايجاد افزونگي 
شبكه استفاده مي ش��ود، گفت: تأمين تجهيزات در 
حوزه انتقال و در حوزه شبكه ديتا و همين طور تأمين 
تجهيزات ترانزيت صوت ط��ي پروژه هاي مختلفي 
در دس��تور كار قرار دارد و بخش قابل توجهي از اين 
تجهيزات در حال نصب و بهره برداري است و با توجه 
به پروژه هايي كه در سال گذشته و سال جاري تعريف 
شده و در حال اجراست، به جرأت مي توانيم بگوييم 
شبكه ارتباطات زيرساخت كش��ور در حال توسعه 

چند برابري است..

كلاهبرداري از ش��هروندان با روش اسكيمر خبر تازه اي 
نيس��ت ولي افزايش تعداد آن در چند ماه اخير به مثابه 
هشداري براي شركت هاي پرداخت الكترونيكي و نهاد 
نظارت��ي بانك مركزي اس��ت. چراكه به نظر مي رس��د 
برخي دستگاه هاي كارتخوان بدون كد يكتا كه وضعيت 
بلاتكليفي دارند به بس��تر مناس��بي براي كلاهبرداري 
اس��كيمري از ش��هروندان تبديل ش��ده اند. به گزارش 
پيوست، داوود معظمي گودرزي رييس پليس فتاي تهران 
هفته گذشته از دستگيري دو نفر به دليل كلاهبرداري از 
شهروندان با استفاده روش اسكيمر خبر داده است. ميزان 
اين كلاهبرداري بيش از پنچ ميليارد تومان برآورد شده 
است و همچنين، بررسي اخبار نشان مي دهد حداقل در 4 
ماه گذشته كلاهبرداري با روش اسكيمر به نسبت گذشته 
افزايش داشته است. به نظر مي رسد ميان افزايش تعداد 
دس��تگاه هاي كارتخوان بلاتكليف در شبكه پرداخت و 
افزايش كلاهبرداري به روش اسكيمري رابطه معناداري 
وجود داشته باشد. در تيرماه سال گذشته داوود منظور 
رييس سابق سازمان امور مالياتي اعلام كرده بود بالغ بر 
7ميليون و 200 هزار كارتخوان به پرونده مالياتي متصل 
شده اند در آن زمان بر اساس گزارش شاپرك 8 ميليون و 
500 هزار دستگاه كارتخوان در شبكه پرداخت فعال بوده 
است. همچنين منظور از غيرفعال سازي حدود 3 ميليون 
كارتخوان و يك ميليون و 400 هزار كارتخوان بلاتكليف 
خب��ر داده بود. قرار ب��ود اين تعداد دس��تگاه كارتخوان 
بلاتكليف از طرف بانك مركزي غيرفعال ش��وند. وجود 
اين تعداد دستگاه كارتخوان بلاتكليف در شبكه پرداخت 
امكان كلاهبرداري با روش اسكيمر را افزايش داده است.

   اسكيمر چيست؟
اسكيمر روشي براي كپي غيرقانوني اطلاعات مغناطيسي 
كارت بانكي روي يك كارت ديگر است. كلاهبرداران از 
اين طريق به اطلاعات حساب بانكي افراد دست پيدا كرده 
و اقدام به سرقت از حساب بانكي آنها مي كنند. شهروندان 
با اعلام رمز كارت بانكي خود به كلاهبرداران مي توانند 
طعمه روش اسكيمر ش��وند. اسكيمر تراشه اي كوچك 
است كه در دستگاه هاي كارتخوان يا دستگاه عابر بانك 
نصب مي شود و با س��رقت اطلاعات كارت بانكي، كارت 
شبيه به كارت مبدا مي سازد و اعلام رمز از سوي صاحب 
كارت مهم ترين عامل در كلاهبرداري اسكيمري است. 
جزيياتي كه رييس پليس فتاي تهران درباره كلاهبرداري 
اخير اسكيمري به رسانه ها گفته با روش اسكيمر تطابق 
دارد. او در اين باره گفته اس��ت: افسران پليس فتا تهران 
بزرگ در مرحله تحقيقات پرونده متوجه شدند مجرمين 
با توجه به گرماي هوا تحت پوش��ش فروش آب معدني 
خنك در اتوبان هاي پر ترافيك تهران مشغول كار شده و 
پس از كپي برداري كارت هاي بانكي مالباختگان به وسيله 
دستگاه اسكيمر اقدام به برداش��ت غيرمجاز از حساب 

بانكي آنان كرده اند.

   كارتخوان هاي بلاتكليف و كلاهبرداري 
از طريق دستگاه اسكيمر

بر اساس ماده 11 قانون پايانه هاي فروشگاهي و سامانه 
موديان در مدت يك سال از ابلاغ اين قانون، بانك مركزي 
موظف بود نسبت به ساماندهي دستگاه هاي كارتخوان 
و درگاه ه��اي پرداخت اقدام كند و بر ه��ر پايانه فروش، 

شناس��ه يكتا اختصاص دهد. معاون فناوري هاي نوين 
بانك مركزي در مردادماه سال گذشته از اتصال تمامي 
كارت خوان ها و درگاه ه��اي پرداخت اينترنتي فعال در 
شبكه پرداخت كش��ور به پرونده مالياتي خبر داده بود. 
مهران محرميان در آن زمان گفت��ه بود: در حال حاضر 
هش��ت ميليون ابزار پرداخت در كش��ور فعال است كه 
همگي به پرونده مالياتي متصل هستند و سازمان امور 
مالياتي اقدامات لازم را براي رس��يدگي به اين پرونده ها 
انجام خواهد داد. در حالي كه مديرعامل سابق شاپرك در 
تيرماه سال گذشته از بلاتكليفي حدود يك ميليون و 500 
هزار كارتخوان بدون پرونده مالياتي خبر داده بود. كاظم 
دهقان در اين باره گفته بود: طي امروز و فردا، حدود 350 
هزار دس��تگاه كارتخوان غيرفعال مي شوند و در سه گام 
ديگر، نهايتا تا يك ماه آينده كل ترمينال هاي الصاق نشده 

به پرونده هاي مالياتي، غيرفعال خواهند شد. 

   قانون پايانه هاي فروشگاهي فرصتي
براي شناسايي كارتخوان ها

اجراي قانون پايانه هاي فروش��گاهي فرصت مناسبي 
براي س��اماندهي دس��تگاه هاي كارتخ��وان فعال در 
كش��ور بود و با گذشت بيش از يكسال از وظيفه قانوني 
بانك مركزي به نظر مي رس��د اي��ن قانون هنوز به طور 
كامل انجام نش��ده است. در تيرماه س��ال گذشته كه 
دهقان از بلاتكليفي يك ميليون و 500 هزار دس��تگاه 
كارتخوان خبر داده ب��ود، در حال حاضر طبق آخرين 
گزارش شاپرك بيش از 9 ميليون و 890 هزار دستگاه 
كارتخوان در كشور فعال است و در اين مدت، نرخ رشد 

دستگاه هاي كارتخوان در شبكه پرداخت همواره مثبت 
بوده است. به شكلي كه بيش از 92 درصد تراكنش هاي 
شبكه پرداخت از طريق دستگاه هاي كارتخوان انجام 
مي شود. به عبارتي، نس��بت انحصاري كارتخوان ها به 
ديگر ابزارهاي پذيرش، وضعيت نامتعادلي در ش��بكه 
پرداخت به وجود آورده است. در واقع، سرعت اختصاص 
كد يكتا به كارتخوان هاي فعال شبكه پرداخت از طرف 
بانك مركزي با رش��د فزاينده دستگاه هاي كارتخوان 
يكسان نبوده اس��ت. همين امر سبب شده تا عدد قابل 
توجه��ي از كارتخوان ه��اي فعال در ش��بكه پرداخت 
وضعيت نامش��خص و بلاتكليفي داشته باشند و بستر 
مناس��بي براي انجام تراكنش هاي غيرش��فاف و انواع 
كلاهبرداري ها به ويژه روش اسكيمر باشد؛ چراكه امكان 
كمي براي شناس��ايي و ردياب��ي تراكنش ها با توجه به 
وضعيت غيرشفاف اين دستگاه هاي كارتخوان به نسبت 
كارتخوان هاي داراي كد يكتا از سمت نهاد رگولاتوري 
وجود خواهد داشت. از طرفي نهاد رگولاتوري از تابستان 
س��ال گذش��ته درباره طرح س��اماندهي كارتخوان ها 
اظهارنظري نكرده است و همچنان تكليف درصد قابل 
توجهي از دس��تگاه هاي كارتخوان مش��خص نيست. 
در واقع، ش��بكه پرداخت از يك طرف با افزايش تعداد 
كلاهبرداري هاي اس��كيمري و از طرف ديگر با رش��د 
شتابنده دس��تگاه هاي كارتخوان روبرو است. اگر طرح 
ساماندهي كارتخوان هاي فروش��گاه به زودي به پايان 
نرسد مي توان انتظار كلاهبرداري به روش اسكيمري 
و ان��واع ديگر كلاهب��رداري از ش��هروندان را از طريق 

دستگاه هاي كارتخوان بلاتكليف داشت.

هشدار گوگل به كارمندان خود
گوگل به كارمندان خود هش��دار داده اس��ت كه 
از چت بات ه��اي ه��وش مصنوع��ي ازجمله بارد 
براي صحبت درباره اطلاعات محرمانه و حساس 
استفاده نكنند. غول ماونتين ويو همچنين درباره 
ريس��ك هاي اس��تفاده از اين ابزارها حرف زده و 
به درس��تي درباره اشتباهاتي صحبت كرده است 
كه مي تواند از اين مدل ها س��ر بزن��د. به  گزارش 
رويترز و تأييد گوگل، اين شركت از كارمندان خود 
خواسته است تا اطلاعات حساس و محرمانه را به 
چت بات هاي هوش مصنوعي و حتي بارد ندهند. 
اين ش��ركت مي گويد مهندسان آنها نبايد به طور 
مستقيم كدهايي را كه اين ابزارها ارايه مي كنند، 
در برنامه هاي خود قرار دهند، چون هميشه اين 
ريس��ك وجود دارد كه اين كدها اش��تباه داشته 
باش��ند. اين اولين باري نيس��ت كه شركت هاي 
فناوري استفاده از چت بات هاي هوش مصنوعي 
را ب��راي كارمندان خود ممن��وع اعلام مي كنند. 
پيش تر سامسونگ هم از كارمندان خود خواسته 
بود تا از ChatGPT يا ساير چت بات ها استفاده 
نكنند. اما بيان اين مساله از زبان يكي از بزرگ ترين 
شركت هاي فعال در اين حوزه يعني گوگل اهميت 

بسيار بيشتري دارد. 

   گوگل هنوز بايد به بهينه سازي 
چت بات هاي هوش مصنوعي ادامه دهد

گوگل از زمان عرضه ChatGPT سخت مشغول 
توس��عه چت بات هاي هوش مصنوعي بوده است 
و چن��د ماه پيش از بارد رونمايي كرد تا پاس��خي 
به رقبا بده��د. بااين حال، اين ابزاره��ا هنوز بايد 
راه درازي را پشت س��ر بگذارند تا قابل اطمينان 
شوند و پاسخ هاي دقيقي ارايه كنند. علاوه براين، 
بحث امنيت اطلاعات و حريم خصوصي نيز يكي 
از موضوعاتي است كه در رابطه با اين چت بات ها 
نياز به توجه دارد. پيش تر برخي كاربران توانسته 
بودند اطلاعات محرمان��ه اي را از ChatGPT و 
بينگ چت استخراج كنند؛ درنتيجه بعيد نيست 
كه اطلاعات محرمانه اين شركت ها هم در معرض 
خطر قرار بگيرد. گفتني است كه پيش تر اپل هم 
كارمندان خود را از استفاده از بارد منع كرده بود. 
بنابراين مي توان ب��ا اطمينان پذيرفت كه نگراني 
پيرامون استفاده از اين چت بات ها منطقي است 
و اگر ش��ما هم از كاربران اين ابزارهاي قدرتمند 
هستيد، بهتر اس��ت اطلاعات حساس و شخصي 

خود را با آنها در ميان نگذاريد.

ممنوعيت استفاده از
 ChatGPT در محيط كار

شركت ها براي پيشگيري از فاش شدن اطلاعات 
محرمانه و كاهش خطاي س��ازماني در حين كار، 
استفاده از ChatGPT را ممنوع مي كنند. چت  
جي پي تي ثابت كرده كه در بس��ياري از حرفه ها 
دستيار جذابي است اما مي دانيم كه بدون خطر و 
اشتباه نيست. در همين راستا، برخي از شركت ها 
استفاده از آن در محل كار با هدف پيشبرد وظايف 
شغلي را ممنوع كرده اند. هرچند ChatGPT يك 
موهبت در پيشبرد كار و صرفه جويي در زمان است 
و به خصوص در زمينه نوشتن كد و اشكال زدايي از 
آن به مهندس��ان نرم افزار كمك شاياني مي كند، 
ام��ا آپلود اطلاعات مربوط ب��ه كار در يك پلتفرم 
هوش مصنوعي آنلاين كه متعلق به شركتي غير 
از شركت شماس��ت، يك نقض احتمالي امنيت 
و حريم خصوصي اس��ت. طبق نظرس��نجي هاي 
انجام ش��ده از حدود دوازده هزار نفر، 43 درصد از 
كارمندان در مح��ل كار از هوش مصنوعي مانند 
ChatGPT اس��تفاده مي كنن��د - عمدتاً بدون 
اينكه رييس خود را از اين بابت مطلع سازند. اخيراً 
در Samsung Electronics ي��ك مهندس 
كد حس��اس يك منب��ع را از ChatGPT كپي 
كرد و س��بب مشكلات گس��ترده در ساختار اين 
 Samsung شركت شد. همين امر باعث شد تا
Electronics استفاده از هوش مصنوعي براي 
پيش��برد وظايف ش��غلي را ممنوع كند. آمازون 
يكي ديگر از ش��ركت هايي اس��ت كه استفاده از 
هوش مصنوعي را در ارديبهش��ت ماه ممنوع كرد 
و از مهندس��ان نرم افزار خود خواس��ت درصورت 
تمايل ب��راي تصحيح كدهاي خود و اس��تفاده از 
يك سيس��تم مش��اور، از هوش مصنوعي داخلي 
  »CodeWhisperer« اين ش��ركت ب��ه ن��ام
اس��تفاده كنند. اپل نيز در ماه خرداد اس��تفاده از 
هوش مصنوعي را براي كارمن��دان خود محدود 
كرد تا از افش��اي اطلاعات محرمانه اين ش��ركت 
جلوگيري كند. اپل درحال توسعه پلتفرم هوش 
مصنوعي در رقابت با ChatGPT است كه توسط 
سرمايه گذاري چند ميليارد دلاري مايكروسافت 
پش��تيباني مي ش��ود. بانك ها و بيمارستان هاي 
متعددي در سراسر دنيا نيز ترجيح داده اند مزاياي 
هوش مصنوعي را ناديده بگيرند و اس��تفاده از آن 
را ب��راي كارمندان خود مح��دود و ممنوع كنند. 
از س��وي ديگر، ش��ركت هايي كه ChatGPT را 
پذيرفته ان��د، آن را راه��ي ب��راي صرفه جويي در 
هزينه ها و توليد محتوا مي دانند. شركت كولاك 
يكي از اين دس��ته شركت ها اس��ت كه محتواي 
عمومي خود را با استفاده از هوش مصنوعي توليد 
مي كند و قصد ندارد استفاده از آن را ممنوع كند؛ 
OpenAI هنوز درحال تلاش براي رفع مشكلات 
امنيتي است. در همين راس��تا، ChatGPT در 
اسفندماه سال گذشته به صورت موقت از دسترس 
خارج شد تا مهندس��ان بتوانند امنيت آن را ارتقا 
دهند. بدون ش��ك هوش مصنوعي در سال هاي 
آينده جايگزين بسياري از شغل ها خواهد شد، اما 
درحال حاضر بسياري از شركت ها خطرات آن را 

بيشتر و بزرگ تر از منافع آن مي بينند.



تعادل|
اولين اظهارنظر وزير جديد صمت تا حدي خيال بازار خودرو 
را راحت كرد. علي آبادي در تازه تري��ن اظهاراتش درباره 
واردات خ��ودرو عنوان كرده ك��ه واردات يكي از ابزارهاي 
مديريت و كنترل بازار اس��ت؛ مجلس نقطه نظرات خود 
را در اي��ن حوزه ارايه كرده و به تازگي نيز مصوبه اي در اين 
حوزه داشته اس��ت، ما مصوبات را رعايت خواهيم كرد. او 
تاكيد كرده كه واردات يك پتانسيل جدي براي مديريت 
بازار به منظور جلوگيري از رانت و انحصار است، در حوزه 
كالاهاي هاي تك و كالاهاي راهبردي و كالاهايي كه كشور 
بايد استقلال داشته باشد، سياست ديگري حاكم است كه 
مطابق با آن سياست بايد عمل شود اما در موضوعاتي كه 
نه مزيت اقتصادي و نه مزيت رقابتي داريم، بايد به سمت 
تعامل با دنيا برويم. با توجه به اظهارات علي آبادي به نظر 
مي رسد واردات خودرو در دور جديد مديريت وزارت صمت 
همچنان در دستوركار قرار دارد. اين اتفاق را مي توان تداوم 
سيگنال مثبت به بازار خودرو قلمداد كرد اما آنچه در دور 
جديد مديريت وزارت صمت مهم است اينكه ايده ها بايد 
از روي كاغذ به عمل درآيد تا بازار خودرو مطمئن شود كه 
سياس��ت گذار قصد دارد تا از تمام ابزارهاي موجود براي 

كنترل قيمت ها استفاده كند.

   قيمت خودرو پس از فاطمي امين
وزير جديد صمت هفته گذش��ته از مجلس راي اعتماد 
گرفت. »عباس علي آبادي« با كسب راي نمايندگان جاي 
رضا فاطمي امين را در راس هرم مديريتي وزارت صمت 
تصاحب كرد. اما هنوز پاي او به ساختمان خيابان سميه 
نرس��يده بود كه بازار خودرو بار ديگر حساس��يتش را به 
حضور وزير صمت نشان داد و بار ديگر وارد فاز صعودي شد. 
دهم ارديبهشت كه فاطمي امين به بهارستان مي رفت، به 
عنوان نمونه پژو ۲۰۶ تيپ ۲ )صفر كيلومتر( در بازار آزاد 
۵۹۵ ميليون تومان قيمت داش��ت. يك روز پس از كنار 
رفتن او اين محصول تا ۶۰۵ ميليون تومان هم پيش رفت. 
اما طي روزهايي كه وزارت صمت متصدي نداشت، قيمت 

اين محصول تا ۴۷۰ ميليون تومان پايين آمد تا در پژو ۲۰۶ 
تيپ ۲ در اتفاقي كم سابقه افت قيمت ۱۳۵ ميليون توماني 
را تجربه كرد. اما پيش از آنكه پاي علي آبادي به ساختمان 
خيابان سميه برسد، اين محصول بيشترين افزايش قيمت 
روزانه را تجربه كرد و با جهش ۴۱ ميليون توماني به ۵۱۱ 
ميليون تومان رسيد.  بازار خودروهاي مونتاژي هم در اين 
مدت روند مش��ابهي را طي كرد. در روزهاي تصدي گري 
فاطمي امين جك j۴ به عنوان ارزان ترين چيني موجود 
به حوالي يك ميليارد تومان هم رسيد؛ اما تا ۲۲ خرداد كه 
وزارتخانه توسط سرپرست اداره مي شد اين محصول به كف 
قيمتي خود طي چند ماه اخير، يعني ۷۶۵ ميليون تومان 
سقوط كرد. در اين بين، سرعت نوسان خودروهاي با كلاس 
قيمتي بالاتر، بيشتر هم بود. به عنوان نمونه مي توان به تيگو 
۸ پرو، محصول مديران خودرو تا ۱۰ ارديبهش��ت تا سه 
ميليارد و ۱۰ ميليون تومان هم پيش رفت. اما اين محصول 
۲۲ خرداد با ثبت قيمتي دو ميليارد و ۲۷۰ ميليون تومان، 
علاوه بر ثبت افت قيمت ۷۴۰ ميليون توماني، در كف بازه 

زماني پنج ماه اخير ايستاد. اما اين خودرو هم طي دو روز 
اخير ۱۶۰ ميليون تومان افزايش قيمت را به ثبت رساند. 

    اولين اظهارنظر خودرويي وزير صمت 
طي روزهاي گذش��ته اما اين پرسش مطرح شد كه وزير 
جديد در ارتب��اط با واردات خ��ودرو چه موضعي خواهد 
گرفت؟ توليد و عرضه خ��ودرو يكي از چالش هاي وزارت 
صمت در دور پيشين بود و به نظر مي رسد اين مساله در دور 
جديد نيز همچنان ذهن مدير ارشد صمت را درگير كند. اما 
اولين اظهارنظر علي آبادي تا حد زيادي خيال بازار خودرو را 
راحت كرد. نظر وزير جديد صمت پيرامون واردات خودرو 
مشخص شد. عباس علي آبادي گفت واردات خودرو يكي 
از راه هاي مديريت بازار خودرو است و وزارت صمت از اين 
ابزار استفاده خواهد كرد. وزير جديد صمت دولت سيزدهم 
تاكيد كرد واردات خودرو پتانسيل بالايي دارد تا به كمك 
آن از رانت و انحصار جلوگيري ش��ود.  با توجه به اظهارات 
علي آبادي به نظر مي رس��د واردات خودرو در دور جديد 

مديريت وزارت صمت همچنان در دس��توركار قرار دارد. 
اين اتفاق را مي توان تداوم سيگنال مثبت به بازار خودرو 
قلمداد كرد. وزير پيشين صمت به دنبال اين بود تا با استفاده 
از اهرم واردات خودرو سر و ساماني به بازار دهد اما تامين ارز 
اصلي ترين چالش پيش روي رضا فاطمي امين بود و همين 
چالش سبب شد تا اولين وزير صمت دولت ابراهيم رييسي 
نتواند آن طور كه بايد و شايد بتواند از اين ابزار براي كنترل 
بازار استفاده كند.  استيضاح فاطمي امين اين شائبه را ايجاد 
كرده بود كه وزير بعد صمت همانند او پيگير بحث واردات 
نباشد و همين اتفاق منجر به نيمه كاره ماندن ورود خودرو 

به بازار كشور بعد از حدود پنج سال مي شود. 
علي آبادي با اشاره به مصوبات مجلس در ارتباط با واردات 
خودرو گفت مجلس نقطه نظرات خود را در ارتباط با بحث 
واردات خودرو داشته و در جديدترين اقدام خود مصوبه اي 
براي واردات خودروهاي دست دوم داشته بنابراين وزارت 
صمت همين ديدگاه ه��ا را مدنظر ق��رار داده و مصوبات 
مجلس را رعايت مي كند. بازار خودرو از سخنان وزير جديد 
صمت استقبال مي كند و اميداور است تا با توجه به نظرات 

علي آبادي سرعت ورود خودرو به بازار افزايش يايد.
آيين نامه واردات خودرو در شهريور ۱۴۰۱ به توصيب 
هيات دولت رسيد و اولين عرضه محصولات برندهاي 
جهاني خودروس��از در اسفند س��ال گذشته از مسير 
س��امانه يكپارچه فروش عملياتي ش��د. البته هنوز 
خودروهاي عرضه ش��ده از مسير س��امانه يكپارچه 
در بازار رويت نش��ده اس��ت ام��ا طي ح��دود ۹ ماه 
گذشته سياس��ت گذار خودرويي توانسته با مديريت 
اخبار مربوط ب��ه واردات خ��ودرو در مقاطعي بازار را 
مديريت كند. حال كه تغيير وزير صمت خدشه اي بر 
سياست هاي مربوط به واردات خودرو وارد نمي كند 
مي توان گفت خيال بازار تا حدي زيادي راحت شده 
اس��ت. البته در دور جديد مديريت وزارت صمت بايد 
ايده ها از روي كاغذ به عمل در ايد تا بازار خودرو مطمئن 
شود كه سياس��ت گذار قصد دارد تا از تمام ابزارهاي 

موجود براي كنترل قيمت ها استفاده كند.
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 مرجع تاييد صلاحيت 
وزارت اطلاعات است نه صمت

معاونت حقوقي اتاق بازرگاني ايران، حراس��ت وزارت 
صمت را فاقد مرجعيت تاييد صلاحيت دانست. پس 
از گذشت دو روز از ش��وك انتشار نامه حراست وزارت 
صمت كه در آن نايب رييس فعلي اتاق بازرگاني ايران 
را فاقد صلاحيت براي حضور در انتخابات هيات رييسه 
اتاق ايران دانسته بود، معاون حقوقي اتاق ايران نامه اي 
تند را منتشر كرد. در اين نامه آمده است: »مركز حراست 
وزارت صمت هر چند رونوشت نامه انجمن را دريافت 
كرده باشد اما مرجع تعيين و تاييد صلاحيت نيست.« اين 
نامه كه به امضاي حسن سليماني، معاون حقوقي اتاق 
ايران رسيده است، وزارت صمت را مستقيم خطاب قرار 
داده است. حسن سليماني، حقوقدان، قاضي بازنشسته 
و نماينده ادوار مجلس ش��وراي اسلامي است. به  نظر 
مي رسد، ماجراي انتخابات اتاق ايران، بالا گرفته است 
و به زودي از سناريوي پش��ت پرده اين انتخابات پرده 
برداشته شود. در متن نامه حسن سليمي معاون امور 
حقوقي اتاق به ميرمحمد صادقي رييس انجمن نظارت 
بر انتخابات اتاق ايران آمده است: »احتراما عطف به نامه 
مورخ ۲۶ خرداماه سال ۱۴۰۲ با توجه به اينكه تبصره 
ذيل بند ۲/۷ آيين نامه اصلاحي تشكيل و نحوه فعاليت 
هيات نمايندگان اتاق ايران وشهرستان مصوب بيست 
ديماه ۱۴۰۱ كه مقرر مي دارد: »انجمن نظارت اسامي 
نامزدهاي عضويت در انتخابات هيات رييسه اتاق ايران 
را طي نامه اي به وزارت اطلاعات اعلام و نظر كتبي آن 
وزارتخانه را اخذ وملاك اقدام قرار مي دهد. عدم اعلام 
نظر مكتوب وزارت اطلاعات ظرف مدت ۱۰ روز كاري از 
زمان استعلام به منزله موافقت تلقي مي گردد. به موجب 
مقرره مذكور، وزارت محترم اطلاعات مرجع پاسخگويي 
به اس��تعلامات كانديداهاي عضوبت در هيات رييسه 
اتاق ايران است. بنابراين ملاك با توجه به نص مذكور 
اعلام كتبي وزارت محترم اطلاع��ات ظرف مدت ۱۰ 
روزكاري كه به شرح مقرر در تبصره ماده مذكور مفيد 
است و مركز حراس��ت وزارت صمت هرچند رونوشت 
انجمن را دريافت كرده باشد، اما مرجع تعيين و تاييد 
صلاحيت نيست. بنابه به مراتب مذكور، چون نامه اي از 
مرجع موضوع ايين نامه موصوف در مهلت مقرر واصل 
نشده است، ابهامي در اجراي ايين نامه مذكور ملاحظه 
نمي شود. لازم است انجمن محترم نظارت بر انتخاب 

اتاق ايران به وظيفه قانوني خود عمل كند.«

 شرط پلاك فعال خودرو 
براي چه كساني لغو شد؟

محدوديت ه��اي مربوط ب��ه خريد خودرو از س��امانه 
يكپارچه تغييراتي را به خود ديده است. قرار است افرادي 
كه پنج سال از عمر خودروي در اختيارشان مي گذرد 
بتوانند در دور سوم فروش محصولات خودروسازان از 
 مسير سامانه يكپارچه براي در اختيار گرفتن خودرو
 نام نويسي كنند. ش��وراي ر قابت مصوبه ۵۴۳ خود را 
اصلاح كرد. براساس اصلاح اتفاق افتاده در دستورالعمل 
تنظي��م ب��ازار خودروهاي س��واري اين ام��كان براي 
متقاضياني كه پنج سال از عمر خودروي در اختيارشان 
مي گذرد ايجاد ش��د تا در طرح فروش از مسير سامانه 
يكپارچه شركت كنند. بنابراين آن دسته از متقاضياني 
كه خودرويي با عمر بالاتر از پنج س��ال دارند مي توانند 
بدون دغدغه داش��تن پلاك فعال در فروش هاي آتي 
سامانه يكپارچه فروش خودرو شركت كنند. پيش تر 
تنها دارندگان خودروهاي فرسوده از محدوديت پلاك 
فعال معاف بودند و مي توانستند با داشتن پلاك فعال در 
طرح هاي فروش خودروسازان شركت كنند. آن طور كه 
مركز ملي رقابت اطلاع رساني كرده تبصره الحاقي به بند 
۴ ماده ۴ دستورالعمل ۵۴۳ شوراي رقابت، توسط رييس 
شورا و مركز ملي رقابت به وزارت صمت، خودروسازان و 
سازمان حمايت مصرف كنندگان و توليدكنندگان ابلاغ 
شده است. حذف محدوديت پلاك فعال مي تواند تبعاتي 
را به دنبال داشته و بار ديگر صف هاي چند ميليوني را 
براي خريد خودرو به قيمت كارخانه ايجاد كند. مشخص 
نيس��ت ش��وراي رقابت با چه نگاهي محدوديت هاي 
پيشين را لغو كرده است. اليته با توجه به اينكه دور دوم 
فروش خودرو از مسير سامانه يكپارچه به تازگي تعيين 
تكليف شده بعيد اس��ت به اين زودي شاهد برگزاري 
دور سوم فروش خودرو از مسير سامانه يكپارچه فروش 

خودرو باشيم.

واكنش جهادی
به گراني 30 درصدي لبنيات 

شركت هاي لبني به دنبال افزايش نرخ شيرخام قيمت 
محصولات توليدي خ��ود را افزايش دادند و قيمت 
بعضي انواع ماس��ت هاي پرمصرف نسبت به يك ماه 
پيش تا ۲۵ هزار تومان افزايش يافته اس��ت. نگاهي 
به قيمت انواع ماس��ت هاي موجود نشان مي دهد به 
جز ماست كم چرب ۲.۲ كيلويي كه جزو اقلام لبني 
داراي نرخ مصوب اس��ت، ديگر انواع ماست از ساده 
پرچرب تا محصولات داراي افزودني به طور ميانگين 
۳۰ درصد بالا رفته است. اين محصول لبني پرمصرف 
در ماه هاي قبل نيز ش��اهد تغييراتي در قيمت بود تا 
جايي كه مجموع رش��د قيمت بعضي محصولات از 
ابتداي امسال بيش از ۴۰ درصد بوده و بعضي اقلام تا 
۴۰ هزار تومان بالا رفته است. حال مسعود امرالهي 
در واكنش به افزايش ۳۰ درصدي قيمت محصولات 
لبني توسط توليدكنندگان گفت: با توجه به افزايش 
قيمت ش��ير خام از ۱۲ به ۱۵ ه��زار تومان، طبيعي 
است كه قيمت فرآورده هاي لبني افزايش پيدا كند، 
اما اين افزايش قيمت بايد طبق فرمول قيمت گذاري 
سازمان حمايت از مصرف كنندگان و توليدكنندگان 
باش��د. وي اف��زود: به ط��ور حتم افزاي��ش قيمت و 
قيمت گذاري كارخانجات لبني بررسي مي شود كه 
در صورت مش��اهده هرگونه افزايش قيمت خارج از 
فرمول قيمت گذاري سازمان حمايت، با گران فروشان 

برخورد تعزيراتي خواهد شد.

حساب هاي مسدودي بايد رفع شود
س��ازمان حمايت در نامه اي به بانك ها ضمن تاكيد بر 
تسريع رفع مسدودي حساب هاي وكالتي براي سامانه 
يكپارچه فروش خودرو، اعلام كرد كه برداش��ت پول 
از س��وي متقاضيان به منزله انصراف از طرح نيس��ت. 
حسين فرهيدزاده مديرعامل سازمان حمايت حقوق 
مصرف كنندگان و توليدكنندگان، با ارس��ال نامه اي 
خطاب ب��ه ۲۸ مديرعامل بانك و موسس��ه اعتباري، 
خواس��تار رفع مسدودي حس��اب وكالتي متقاضيان 
خريد خودروهاي توليد داخل به مبلغ يكصد ميليون 
تومان به نام اين سازمان شد. در اين نامه آمده است: با 
عنايت به انجام دومين مرحله فروش خودرو از طريق 
سامانه يكپارچه و اتمام اولويت بندي متقاضيان خريد 
خودروهاي توليد داخل، حسب تصميمات متخذه مقرر 
گرديد كليه بانك هاي عامل نسبت به رفع مسدودي 
حساب وكالتي به مبلغ يكصد ميليون تومان به نام اين 
سازمان، اقدام لازم معمول نمايند. لذا مستدعي است 
ضمن تسريع در رفع مسدودي حساب متقاضيان مذكور 
از تاريخ ۲۴/ ۰۳/ ۱۴۰۲  دستور فرماييد نسبت به ابلاغ و 
اطلاع رساني موضوع به كليه شعب مرتبط اقدام و نتايج 
به اين س��ازمان منعكس گردد. بديهي است برداشت 
مبالغ مذكور به منزل��ه انصراف و حذف اولويت نبوده و 
چنانچه متقاضيان در س��اير طرح هاي فروش خودرو 
شركت ننمايند، در مهلت مقرر و بر اساس اولويت بندي 
اعلامي و فرآيندهاي مربوطه، مي توانند نسبت به خريد 

خودرو اقدام نمايند.

آخرين وضعيت ۴ محصول لبني 
مشمول قيمت گذاري دولتي

س��خنگوي انجمن صنايع فرآورده ه��اي لبني گفت: 
قيمت چه��ار محصول لبني مش��مول قيمت گذاري 
دولت هنوز تغييري نك��رده و مابقي محصولات نيز بر 
اس��اس آيين نامه قيمت گذاري محصولات س��اخت 
داخل نرخ گذاري مي شوند كه شامل هزينه هاي توليد 
و سود مش��روع توليدكننده است. محمدرضا بني طبا 
در گفت وگو با ايس��نا، با بيان اينكه ۴ قلم كالاي لبني 
مش��مول قيمت گذاري دولتي تغيير قيمتي نداشته 
اس��ت، گفت: ش��ير نايلوني كم چرب، شيربطري كم 
چرب، ماست دبه اي ۲.۵ كيلويي كم چرب، پنير يو اف 
۴۰۰ گرمي نسبتا چرب با افزايش نرخ شير خام تغييري 
قيمتي نداشته اند، ولي منتظر تعيين تكليف ستاد تنظيم 
بازار هس��تيم. وي ادامه داد: باقي محصولات لبني نيز 
بر اس��اس آيين نامه قيمت گذاري محصولات ساخت 
داخل نرخ گذاري مي شوند كه شامل هزينه هاي توليد 
و سود مش��روع توليدكننده است. سخنگوي انجمن 
صنايع فرآورده هاي لبني اضافه كرد: مابه التفاوت قيمت 
شير خام از كيلويي۱۲ به ۱۵ هزار تومان ۳۰۰۰ تومان 
مي شود. بر اساس گزارش هاي مركز آمار ايران سالانه 
۹ ميليون تن يا ۹ ميليارد كيلو ش��ير در كشور توليد 
مي ش��ود كه اگر در ۳۰۰۰ توم��ان مابه التفاوت ضرب 
كنيم به عدد ۲۷ هزار ميليارد تومان مي رس��يم و اگر 
اين عدد را بر ۱۲ ماه سال تقسيم كنيم ماهانه ۲ هزار و 
۲۵۰ ميليارد تومان هزينه تحميلي به كارخانه ها بابت 
افزايش قيمت شير خام است. بني طبا در ادامه گفت: 
همواره با تعيين قيمت شيرخام قيمت محصولات لبني 
هم تغيير مي كند كه هنوز دولت تصميمي در خصوص 

قيمت لبنيات نگرفته است.

وزیر صمت درباره واردات خودرو چه گفت؟ 

سيگنال مثبت سياست گذار به بازار خودرو

در همایش ایران و ازبكستان تشریح شد

مانع اصلي تجارت با ازبك ها
رييس اتاق بازرگاني ايران مي گويد امكان رشد قابل 
توجه تجارت مش��ترك ميان ايران و ازبكس��تان در 
كوتاه مدت وجود دارد اما ش��رط اصل��ي آن، برطرف 
شدن مشكلات حمل و نقل است. غلامحسين شافعي، 
در همايش ايران و ازبكس��تان پيشنهاد تشكيل يك 
كميته صنعتي ميان صنعتگران ايران و ازبكستان را 
با هدف شناس��ايي پروژه هاي داراي مزيت نس��بي و 

سرمايه گذاري در آنها مطرح كرد.

   ظرفيت هاي تجاري ايران و ازبكستان
غلامحس��ين ش��افعي در همايش اقتصادي ايران و 
ازبكس��تان در ات��اق بازرگاني، اظهار كرد: بر اس��اس 
آمارهاي رسمي، در سال گذشته رقم تجارت مشترك 
ميان ايران و ازبكس��تان به ۴۰۰ ميليون دلار رسيده 
اس��ت. اين در حالي اس��ت كه در سه س��ال گذشته 
رشدي س��ه برابري در آمار به ثبت رسيده و به خوبي 
نش��ان مي دهد كه ظرفيت توسعه همكاري ميان دو 
كش��ور وجود دارد. وي با بيان اينكه امكان رس��يدن 
تجارت مش��ترك ميان دو كشور در س��ال جاري به 
يك ميلي��ارد دلار نيز وج��ود دارد، توضيح داد: دليل 
اينكه تاكنون توسعه تجارت ميان دو كشور با سرعت 
دنبال نشده برخي مش��كلات اجرايي از جمله حمل 
و نقل اس��ت. در اين زمينه اگر بتوان به طور خاص در 
بخش ريلي از همراهي تركمنس��تان استفاده كرد، 
مي توان انتظار داشت كه شرايط به شكل جدي تغيير 
كن��د. رييس اتاق بازرگاني ايران با اش��اره به ظرفيت 
سرمايه گذاري هاي مشترك ميان فعالان اقتصادي 
دو كشور، بيان كرد: ما در حوزه هايي مانند نفت و گاز، 
آب، حمل و نقل، كشاورزي، خودروسازي و خدمات 
امكان س��رمايه گذاري مش��ترك داريم و از اين رو از 
س��رمايه گذاران دو كش��ور دعوت مي كنم با بررسي 
شرايط، نسبت به سرمايه گذاري مشترك اقدام كنند. 
در ادامه اين نشس��ت، قدرت اف، وزير سرمايه گذاري 
ازبكستان با بيان اينكه روابط گسترده دولت ها، انگيزه 
خوبي ب��راي همكاري هاي اقتص��ادي و تجاري بين 
دو كشور اس��ت، برگزاري اين چنين همايش ها را در 
راستاي اهداف اقتصادي موثر دانس��ت. او با اشاره به 
افزايش سه برابري سطح مناسبات ايران و ازبكستان در 
طول سه سال گذشته، گفت: امكان افزايش مناسبات تا 
سقف يك ميليارد دلار وجود دارد و در اين ميان، انعقاد 

موافقت نامه تجارت ترجيحي كه در دستور كار دولت ها 
قرار دارد، بسيار اثرگذار خواهد بود. وزير سرمايه گذاري 
ازبكستان از اصلاح س��اختار اقتصادي، تكميل نظام 
ماليات بندي و لغو بخ��ش قابل توجهي از مجوزهاي 
دس��ت وپاگير در ازبكس��تان س��خن گفت و كاهش 
بروكراسي و اصلاحات اداري اين كشور را مورد توجه 
قرار داد. بر اساس اظهارات او تعداد وزارتخانه هاي اين 
كشور كاهش يافته و اين تغييرات امكان خدمت رساني 
آسان تر به بخش خصوصي و سرمايه گذاران خارجي 
را فراهم كرده است. به باور قدرت اف، دولت ازبكستان 
اقدامات خوبي براي حمايت از فعالان بخش خصوصي 
انج��ام داده و بدين ترتي��ب تجار خارجي با ش��رايط 
بهتري قادر به حضور در بازار ازبكستان هستند. وزير 
سرمايه گذاري ازبكستان از سرمايه گذاران ايراني در 
حوزه صنايع دارويي، كشاورزي، معدني و غيره دعوت 
كرد تا از ظرفيت هاي شكل گرفته در اين كشور بهره 
ببرند و با همكاري مش��ترك سطح روابط دو كشور را 

گسترش دهند.

   تعريف نظام مالي بين دو كشور 
عباس علي آبادي، وزير صنعت، معدن و تجارت نيز در 
اين همايش با تأكيد بر اينكه توسعه سياسي و فرهنگي 
نتيجه توسعه بازرگاني است افزود: ما به دنبال ايجاد يك 

فضاي ژئواكونوميك با ازبكستان هستيم و در اين رابطه 
بايد پلتفرم منسجمي شكل بگيرد كه اولين مولفه آن 

نظام مالي است.
او افزود: نظام مالي ميان دو كش��ور بايد هر چه زودتر 
برقرار شود و در اين زمينه بايد به دنبال روش هاي مالي 
جديد باشيم. دومين مولفه نظام گمركي است كه از 
اهميت زيادي در توسعه مناس��بات برخوردار است. 
همچنين توافق بر سر مولفه هاي استاندارد ميان در دو 
طرف از مولفه هاي مهم ديگر پلتفرم توسعه همكاري ها 
ميان ايران ازبكستان خواهد بود. علي آبادي در مورد 
تعرفه هاي ترجيحي ميان ايران و ازبكس��تان گفت: 
فهرس��تي از كالاهاي موردعلاقه طرفين كه ايران و 
ازبكستان مزيت رقابتي در آنها دارند در حال فهرست 

هستند و همه بايد به تكميل آن كمك كنند.
او اف��زود: در موض��وع ان��رژي اي��ران ظرفيت ه��اي 
بس��ياري دارد و موقعيت خوبي براي سرمايه گذاري 
و همكاري هاي مش��ترك وج��ود دارد. همچنين در 
حوزه هاي دارو، كش��اورزي، صنايع هاي تك، معدن 
و گردش��گري فرصت هاي بس��ياري براي همكاري 

فراهم است.

   فرصت هاي سرمايه گذاري كدامند؟ 
در ادام��ه همايش، وهاب اف، ريي��س اتاق بازرگاني و 

صنعت ازبكستان، اصلاحات ساختاري كه در كشور 
ازبكستان صورت گرفته را فرصت خوبي براي فعالان 
اقتصادي ايراني عنوان كرد تا به اين بازار ورود كنند و 
سطح همكاري هاي مشترك را ارتقا دهند. او به فعالان 
اقتصادي ايراني توصيه كرد: از سرمايه گذاري در اين 
ب��ازار غفلت نكنند چراكه فرصت ه��اي خوبي پيش 
روي آنها قرار دارد. نوري قزلجه، رييس گروه دوستي 
پارلماني ايران و ازبكستان نيز با اشاره به موقعيت ممتاز 
ازبكستان در منطقه ادامه داد: متأسفانه آن ميزان كه 
مقامات دولت��ي و بخش خصوصي ازبكس��تان براي 
تعميق روابط و همكاري هاي مشترك اظهار علاقه و 
اقدام كرده و موانع را برطرف مي كنند، در ايران هنوز 
نتوانستيم به موازات آنها در اين راستا گام برداريم. مهم 
است ما هم شرايط را براي اين همكاري هاي مشترك 
ايجاد كنيم. نوري قزلجه افزود: اگر اين شرايط فراهم 
شده و موانع برطرف شود حجم تجارت دو كشور در سه 

سال آيِنده به دو ميليارد دلار خواهد رسيد.
 عزي��ز وايت اف، وزير كش��اورزي ازبكس��تان، هم در 
اظهاراتي گفت: توليد بذر و س��اخت ماش��ين آلات و 
تجهيزات كش��اورزي نيز زمينه هاي مناس��بي براي 
سرمايه گذاري مشترك بين ايران و ازبكستان است. 
موسي آقايي، رييس اتاق مشترك ايران و ازبكستان 
هم در اين همايش عنوان ك��رد: حجم تجارت ۵۰۰ 
ميليون دلاري شايس��ته ايران و ازبكس��تان نيست، 
به ويژه كه حجم تجارت اين كش��ور ۵۰ ميليارد دلار 
اس��ت. او با تأكيد بر اينكه ايج��اد تعرفه ترجيحي با 
ازبكستان مشكلي اس��ت كه سال هاست منتظر رفع 
آن هس��تيم، افزود: حقوق گمركي محصولات ايران 
بالاتر از كشورهاي ديگر است و اين مزيت رقابتي ما را 
در تجارت با ازبكستان از بين مي برد. آقايي ادامه داد: 
مشكل ويزا و هزينه بالاي پرواز ميان ايران و ازبكستان 
به صنعت گردش��گري با اين كشور آسيب زده است. 
بايد تعداد پروازها اضافه ش��ود و حداقل يك پرواز در 
هفته از طريق شركت هاي ازبكي به ايران برقرار شود. 
كمبود واگن در حمل ونقل ريلي، عبور و مرور از طريق 
تركمنستان و مسائل مالي و بانكي از ديگر موانع تجارت 
دو كشور بود كه آقايي به آنها اشاره كرد. در پايان اين 
همايش تفاهم نام��ه همكاري هاي داوري و حكميت 
ميان روساي اتاق هاي ايران و ازبكستان با حضور وزراي 

دو كشور به امضا رسيد.

اطلاعيه عرضه دیگنيتي در سایت بورس كالا همچنان پابرجاست 
خودرو در بورس ماندني است؟

خبر بازگشت خودروي سواري به بورس كالا طي هفته 
گذشته، گردوخاك زيادي به پا كرد و با مخالفت شوراي 
رقابت و وزارت صمت مواجه شد؛ با اين همه خبري از 
توقف عرضه نيست و بورس كالا پس از حدود چهار ماه، 

دوشنبه دوباره ميزبان خودروي سواري خواهد بود.
به گزارش ايس��نا، آخرين عرضه خودروي سواري در 
بورس كالا به دوم اس��فندماه سال گذشته برمي گردد 
كه در آن تاريخ ۱۰ هزار دس��تگاه پژو ۲۰۷ دس��تي از 
سوي ايران خودرو در بورس عرضه شد، اما پس از آن و 
با وجود آنكه اين شركت متعهد به عرضه بود، خبري از 
عرضه خودرو در بورس كالا نه تنها از سوي ايران خودرو 

بلكه از سوي هيچ شركت ديگري نشد.
ش��ايد يكي از دلايل اي��ن توقف اين بود كه ش��وراي 
رقابت بازار خودرو را انحصاري تشخيص داد و بر ادامه 
فعاليت سامانه يكپارچه فروش خودرو تاكيد كرد. در 
هر صورت از اسفندماه س��ال گذشته تاكنون همواره 
يكي از س��والات مهم خودرويي-بورس��ي اين بود كه 
آيا خودروي سواري به بورس بازخواهد گشت يا خير؟ 
سوالي كه هيچ مقام مس��وولي هيچ جواب مشخصي 
به آن نمي داد. بر اين اس��اس فاطمي امين وزير سابق 
صمت در آخرين نشست خبري خود در پاسخ به سوالي 
در مورد عرضه خودرو در ب��ورس كالا گفته بود كه در 

اين رابطه هنوز جمع بن��دي وجود ندارد. در اين ميان، 
اما مجيد عش��قي، رييس سازمان بورس و اوراق بهادار 
همواره بر اين موضوع تاكيد داش��ت كه ش��ركت هاي 
خودروس��ازي مي توانند خودرو هاي خود را در بورس 
عرضه كنند، اين فرايند متوقف نشده و پذيرش ها لغو 
نشده اس��ت. در هر حال اوايل هفته گذشته اطلاعيه 
عرضه ۶۰۰ دس��تگاه ديگنيتي در بورس كالا منتشر 
ش��د، اطلاعيه اي كه واكنش ش��وراي رقابت را در پي 
داشت و اين شورا صراحتا اعلام كرد كه عرضه خودرو 
در بورس كالا تخلف است و بايد متوقف شود.همچنين 
مع��اون صنايع حمل ونق��ل وزارت صنع��ت، معدن و 

تج��ارت در نامه اي خطاب به مديرعامل گروه صنعتي 
بهمن موتور ضمن تاكيد بر اينك��ه عرضه خودرو تنها 
بايستي از مس��ير س��امانه يكپارچه فروش خودرو ها 
 باش��د، اعلام كرد كه بايس��تي عرضه ۶۰۰ دس��تگاه 
ديگنيتي پرس��تيژ در بورس كالا لغو ش��ود. اما در آن 
سوي ماجرا بورسي ها عرضه خودرو در بورس را قانوني 
مي دانند و بر اين باورند كه دليلي ندارد ش��وراي رقابت 
مصوبه ش��وراي عالي بورس را ملغي كند. تاكنون نيز 
اطلاعيه عرضه ديگنيتي در سايت بورس كالا پابرجاست 
و همين اطلاعيه مي تواند به تنهايي س��ندي براي اين 

موضوع باشد كه فعلا خودرو در بورس ماندني است.

ویژه

درخشش شركت پالايش نفت 
امام خميني)ره( شازند دربيست 
و هفتمين نمايشگاه بين المللي 

نفت، گاز، پالايش و پتروشيمي 
بيست و هفتمين نمايشگاه بين المللي نفت، گاز، پالايش 
و پتروشيمي با شعار »صنعت نفت، توليد فنآورانه، مصرف 
بهينه« و با هدف معرفي دستآوردهاي صنعت نفت در 
محل دايمي نمايشگاه هاي تهران برگزار گرديد. به گزارش 
روابط عمومي، نمايشگاه بين المللي نفت، گاز، پالايش و 
پتروشيمي ايران به عنوان بزرگ ترين رخداد صنعتي و 
تجاري ايران در اين حوزه، امسال با حضور جمع كثيري 
از شركت هاي توانمند داخلي و خارجي در زمينه صنعت 
نفت، گاز، پالايش و پتروشيمي از جمله شركت پالايش 
نفت امام خميني)ره( شازند برگزار شد. در اين نمايشگاه، 
شركت پالايش نفت امام خميني)ره( شازند به عنوان يكي 
از مهم ترين شركتهاي فعال پالايشي كشور در كنار ديگر 
شركت هاي ملي، دستاوردها و محصولات خود را در غرفه 
شركت در معرض بازديد دست اندركاران و متخصصان 
اين صنعت ق��رار داد. از مهم ترين برنامه هاي ش��ركت 
پالايش نفت امام خميني )ره( شازند در اين نمايشگاه، 
 RFCC برگزاري آيين رونمايي از كاتاليست ايراني واحد
شركت پالايش نفت امام خميني)ره( شازند بود. در اين 
مراسم كه همزمان با سومين روز برگزاري اين نمايشگاه 
در حاشيه نشست مهندس سالاري مديرعامل شركت 
ملي پالايش و پخش فرآورده هاي نفتي ايران با مهندس 
رجبي مديرعامل پالايشگاه برگزار شد، كاتاليست توليد 
شده توسط ش��ركت دانش بنيان ش��يميايي بهداش 
رونمايي شد . اين كاتاليست از چند ماه گذشته وارد واحد 
RFCC پالايشگاه شده و استفاده عملياتي از آن رسماً 
آغاز شده است.كيفيت كاتاليست ايراني بومي سازي شده 
RFCC با كاتاليست اروپايي برابري مي كند و خوشبختانه 
ريسك استفاده نخستين بار از اين كاتاليست در واحدهاي 
توليدي پالايشگاه امام خميني)ره( شازند نتايج بسيار 
خوب و موفقيت آميزي را در پي داشته است. عمليات 
بارگيري و به كارگيري كاتاليست ايراني به عنوان يك 
كار مشترك تيمي، بين شركت نفت امام خميني)ره( 
شازند و شركت شيميايي بهداش اجرايي شده و شركت 
شيميايي بهداش به عنوات توليد كننده اين كاتاليست 
در همه مراح��ل اعم از بارگي��ري و به كارگيري همراه 

پالايشگاه بوده است .
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خبرروز

شناسايي ۱۵ بيمار جديد كوويد ۱۹ در كشور
 مركز روابط عمومي و اطلاع رساني وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشكي اعلام كرد: كرونا جان يك بيمار مبتلا به كوويد ۱۹ را 
گرفت همچنين ۱۵ بيمار جديد مبتلا به كوويد ۱۹ در كشور شناسايي و چهار نفر از آنها بستري شدند. بر اساس معيارهاي قطعي 
تشخيصي تاكنون مجموع جان باختگان اين بيماري به عدد ۱۴۶ هزار و ۲۹۱ و مجموع بيماران كوويد ۱۹ در كشور به هفت ميليون 
و ۶۱۲ هزار و ۳۰۷ نفر رس��يد. طبق اعلام روابط عمومي و اطلاع رساني وزارت بهداشت، تاكنون هفت ميليون و ۳۶۸ هزار و ۱۱۶ 
نفر از بيماران، بهبود يافته يا از بيمارستان ها ترخيص شده اند. ۳۵ نفر از بيماران مبتلا به كوويد ۱۹ در بخش هاي مراقبت هاي ويژه 
بيمارستان ها تحت مراقبت قرار دارند. تاكنون ۵۶ ميليون و ۷۹۴هزار و ۶۲ آزمايش تشخيص كوويد ۱۹ در كشور انجام شده است.

يادداشت

از اضطراب فرار نكنيد
به طور كل��ي اجتن��اب از 
موقعيت هايي ك��ه باعث 
ناراحتي مي شود رايج ترين 
روش��ي اس��ت كه اكثر ما 
س��عي مي كنيم اضطراب 
خود را از اين طريق مديريت 
كنيم و براي موقعيت هايي 
كه نمي توان از آنها اجتناب 
كرد، ممكن اس��ت به رفتارهاي ايمني بخش تكيه 
كنيم. ممكن اس��ت فكر كنيم اجتناب و رفتارهاي 
ايمني بخش راهبردهاي مقابله اي سالمي هستند، 
زيرا اضط��راب ما را در لحظه كاه��ش مي دهند اما 
واقعيت كاملا برعكس اين است؛ تكيه بر اين راهبردها 
در واقع اضطراب م��ا را در درازمدت حفظ مي كنند 
و افزايش مي دهن��د. دلايل مختلفي وجود دارد كه 
چرا رفتاره��اي اجتنابي و ايمني بخش، اضطراب را 
در ما تشديد مي كنند و ما را در دام چرخه اضطراب 
مي اندازن��د. در واقع وقتي از انج��ام كاري اجتناب 
مي كنيم، از هرگونه پيامد منفي كه در صورت انجام 
آن رفتار ممكن است رخ دهد نيز اجتناب مي كنيد. 
در اين فرايند مغز ما يك تس��كين موقتي را تجربه 
مي كند و بدين ترتيب عادتي در ما شكل مي گيرد. 
تا اينجا همه چيز خوب به نظر مي رسد اما مشكل از 
زماني شروع مي شود كه اين فرايند و اين چرخه ادامه 
پيدا خواهد كرد تا جايي كه عملكرد ما را دچار مشكل 
كند. مثلا برخي از ما هر زماني كه يكي از دوستان يا 
اعضاي خانواده در رسيدن به خانه يا محل قرار تاخير 

مي كند، دچار اضطراب مي شويم و تماس گرفتن و 
اطمينان از سلامتي آنها خود را تسكين مي دهيم و 
اين چرخه ادامه پيدا خواهد كرد تا جايي كه تبديل 
به آدمي مي ش��ويم كه دايما در حال بررس��ي حال 
نزديكان هستيم كه اين موضوع مي تواند به روابط 
ما با ديگران آسيب برس��اند؛ اتفاقي كه در بسياري 
از پدر و مخصوصا مادرها مشاهده مي شود. از سوي 
ديگر اگر هرگز سعي نكنيم از چرخه هاي اضطرابي 
خود بيرون بياييم چي��زي نخواهيم آموخت. اگر از 
ترس زمين خوردن هرگز س��وار دوچرخه نشويم، 
هيچ وقت دوچرخه س��واري را ياد نخواهيم گرفت. 
اگر از ترس مسخره شدن هيچگاه در جمع صحبت 
نكنيم نمي توانيم ياد بگيريم كه قرار نيس��ت هر بار 
توسط ديگران مورد تمس��خر قرار بگيريم. شايد از 
بزرگ ترين آسيب هايي كه چرخه هاي اضطرابي به 
زندگي ما مي زنند، محدود كردن تجربه ما از زندگي 
باش��د، اينكه نتوانيم ابعاد مختلف زندگي را لمس 
كنيم. مثلا اگر از ترس طرد ش��دن يا مورد قضاوت 
قرار گرفتن به كس��ي درخواس��ت دوستي ندهيم 
)اجتناب كنيم از اين موضوع(، در واقع يك بعد مهم 
و لذت بخش زندگي را از دست مي دهيم. در واقع هر 
بار كه از يك رفتار اجتنابي يا ايمني بخش استفاده 
مي كنيم، داريم ترس را در مغز خود تغذيه مي كنيم 
و تس��كين كوتاه مدت اضطراب را به كاهش آن در 
درازمدت ترجيح مي دهي��م و اين موضوع در طول 
زمان اضطراب ما را بدتر و بدتر خواهد كرد تا جايي 
كه عملكرد ما مختل ش��ود. در نهايت بايد بپذيريم 

فرار كردن از ش��رايطي كه به ما اضطراب مي دهند 
و صرفا براي مدتي ما را از ش��ر اين حس آزار دهنده 
نجات مي دهند؛ تنها باعث مي شوند تا اضطراب ما 
در بلندمدت بيشتر شود. كنار گذاشتن رفتارهاي 
اجتنابي و ايمن��ي، مغز را مجددا آموزش مي دهد تا 
وقتي تهديدي وجود ندارد، خطري را نبيند. رفتارهاي 
اجتنابي و ايمني بخش به عادت هايي تبديل مي شوند 
كه غلبه بر اضطراب را بدتر و سخت تر مي كنند. كنار 
گذاشتن رفتارهاي اجتنابي و ايمني، مغز را مجددا 
آموزش مي دهد ت��ا وقتي تهديدي وج��ود ندارد، 
خطري را نبيند. اضطراب مي تواند بسيار دردناك و 
آزاردهنده باشد. زماني كه دچار اضطراب مي شويم 
بدنمان ش��روع به لرزيدن يا عرق كردن مي كند يا 
نبض مان تند مي زند. ممكن است از اضطراب اينكه 
اضطراب مان از كنترل خارج شود، ترس و اضطراب 
شديدتري را حس كنيم يا فاجعه بار ترين و بدترين 
پيشامد ها را در يك موقعيت پيش بيني كنيم. اين 
حس ها به قدري آزاردهنده هستند كه طبيعي است 
ما به دنبال راهي باشيم تا از آنها مصون بمانيم كه دو 
تاكتيك و روش رايج در اين مورد عبارت اند از اجتناب 
و رفتارهاي ايمني بخش. خوب است هر آدم مضطربي 
اين سوال را از خود بپرسد؛ چرا با وجود تمام تلاش هايم 
براي اجتناب و ايمني بخشي، باز هم احساس اضطراب 
دست از سر من برنمي دارد و مرا همچنان آزار مي دهد. 
پاسخ صادقانه به اين سوال مي تواند به ما كمك كند 
درك كنيم كه اجتناب و ايمني بخشي علاج اضطراب 

ما نيست.

14 نفر دیگر این بار در البرز بر اثر مسموميت الكلي جان باختند

آمار دقيقي از تعداد مصرف كنندگان مشروبات الكلي در كشور نيست
مرگ به قيمت

تعادل|
استفاده از مش��روبات الكلي اگر چه در 
قانون و ش��رع و عرف ما ممنوع است اما 
استفاده از همين مشروبات سالانه باعث مرگ و مير و 
نابينايي چند ده نفر در كشور مي شود. قانون مجازات 
اسلامي، بخش تعزيرات، ماده ۷۰۲ مي گويد: هركس 
مشروبات الكلي بسازد يا بخرد يا بفروشد يا در معرض 
فروش قرار دهد يا حمل يا نگهداري كند يا در اختيار 
ديگري قراردهد، به ۶ ماه تا يك س��ال حبس و تا ۷۴ 
ضربه شلاق و نيز پرداخت جزاي نقدي به ميزان ۵ برابر 
ارزش عرفي )تجاري( كالاي يادشده محكوم مي شود. 
اما اين قانون مانع از ساخت و توليد و خريد و فروش و 
استفاده الكل در كشور نش��ده است، به همين خاطر 
اس��ت كه از زمان همه گيري كرونا و با اين شايعه كه 
استفاده از الكل مي تواند مانع از ابتلا به كوويد ۱۹ شود 
آمار مسموميت با الكل در كشور به صدر خبرها آمد. بر 
اساس آمار سازمان پزشكي قانوني كشور، در بازه زماني 
اول اس��فند ۱۳۹۸ تا ۱۹ فروردين ۱۳۹۹ بيش از سه 
هزار نفر در اثر مصرف الكل مسموم شده و از اين ميان 
۷۲۸ نفر جان خود را از دست دادند. حالا اما خبري تازه 
باعث شده تا يك بار ديگر استفاده از مشروبات الكلي به 
صدر اخبار بازگردد، مرگ ۱۴ نفر در استان البرز بر اثر 

استفاده از مشروبات الكلي تقلبي.

   دستگيري ۳ متهم 
در پرونده مشروبات الكلي در البرز

سخنگوي فرماندهي كل انتظامي كشور از دستگيري 
س��ه نفر در پرونده مش��روبات الكلي در استان البرز 
خبر داد. به گزارش اطلاع رساني فرماندهي انتظامي 
)فراجا(، سردار سعيد منتظرالمهدي، معاون فرهنگي 
اجتماعي و سخنگوي فرماندهي كل انتظامي كشور 
از دستگيري س��ه نفر در پرونده مشروبات الكلي در 
البرز خبر داد. گفتني اس��ت، براس��اس آخرين آمار 
اعلام شده توسط شهرام صيادي، رييس دانشگاه علوم 
پزشكي البرز، طي ۲ روز گذشته در اين استان ۹۹ نفر 
با علائم گوارشي، تنگي نفس، تاري ديد و سرگيجه 

بر اثر مصرف مشروبات الكلي به مراكز درماني استان 
البرز مراجعه كرده اند و تاكنون ۱۰ نفر به علت شدت 
مسموميت و مراجعه ديرهنگام به مراكز درماني فوت 

كرده اند و دو نفر هم دچار مرگ مغزي شده اند.

   تعداد مسموم شدگان
 بر اثر مصرف مشروبات الكلي به ۱۲۰ نفر رسيد

رييس دانش��گاه علوم پزش��كي الب��رز از افزايش تعداد 
مسموم شدگان مصرف مشروبات الكي به ۱۲۰ نفر رسيد. 
صيادي رييس دانشگاه علوم پزشكي البرز گفت: تعداد 
مسموم شدگان بر اثر مصرف مشروبات الكلي به ۱۲۰ نفر 
در استان رسيد. او ادامه داد: متاسفانه تاكنون ۱۰ نفر جان 
خود را از دست داده اند و دو نفر دچار مرگ مغزي و سه نفر 
اينتوبه )لوله گذاري براي تنفس( شده اند. روند درماني براي 
ساير بيماران مسموم شده بر اثر متانول در حال انجام است.

   دريافت مشروب از كارخانه توليد اسپري
فرمانده انتظامي اس��تان البرز از دس��تگيري ۶ نفر در 
خصوص پرونده مسموميت شهروندان در اثر استفاده از 
مشروبات الكلي مسموم خبر داد. سردار حميد هداوند 
گفت: به دنبال فوت حدود ۱۴ نفر از ش��هروندان بر اثر 
مسموميت ناشي از استفاده از مشروبات الكلي مسموم 
در سطح استان تيم ويژه اي براي بررسي اين موضوع در 
پليس استان تشكيل شد. او افزود: برابر بررسي هاي اوليه 
و اقدامات ميداني ماموران مشخص شد كه ۱۴ شهروند 
بر اثر استفاده از مشروبات الكلي مسموم فوت و ۱۲۰ نفر 
ديگر دچار مسموميت شده اند. فرمانده انتظامي استان 
البرز اضافه كرد: بلافاصله با انجام اقدامات اطلاعاتي سه 
نفر از توزيع كنندگان مشروبات الكلي در سطح استان 
قبل از خارج شدن از استان دستگير وتحقيقات ميداني 

براي كشف زواياي پنهان پرونده آغاز شد.
اين مقام ارشد انتظامي تصريح كرد: در ادامه مشخص شد 
كه توزيع كنندگان به صورت غيرقانوني اقدام به دريافت 
الكل هاي صنعتي فاسد از يك كارخانه توليد اسپري بدن 
كرده و پس از توليد اقدام به توزيع آن مي كنند. او افزود: 
در بررسي هاي انجام شده ۶ هزار و ۵۰۰ ليتر الكل صنعتي 

از كارخانه مذكور كشف و اين كارخانه پلمب شده است. 
سردار هداوند با بيان اينكه سه نفر نيز در خصوص فروش 
الكل صنعتي به صورت خارج از ش��بكه دستگير شدند، 
گفت: تحقيقات در خصوص اين پرونده همچنان ادامه دارد 

و در اخبار بعدي به اطلاع هموطنان عزيز خواهد رسيد.

   وقتي صورت مساله پاك مي شود.
مساله اما بسيار پيچيده تر از اين اخباري است كه منتشر 
مي ش��ود، سوال اول اين اس��ت كه چه كساني و چگونه 
به همين راحتي دست به توليد مشروبات الكلي تقلبي 
مي زنند و با زندگي مردم بازي مي كنند. چرا بعد از اين همه 
سال ممنوعيت و محدوديت به يك باره اين همه آمارهاي 
شوكه كننده از افرادي كه دچار مسموميت الكلي شده اند 
منتشر مي شود. تا همين چند سال پيش حتي نوشتن 
درباره نوشيدن مشروبات الكلي در رسانه ها هم ممنوع بود 
و كسي حق نداشت در اين باره آمار و ارقامي منتشر كند، 
در حالي كه هر ساله تعدادي بر اثر همين مسموميت ها 
جان خود را از دست مي دادند. حتي مراكز ترك اعتياد 
الكل هم به صورت رسمي فعاليت نمي كردند، چرا كه مثل 
هميشه به جاي پيشگيري و درمان اين صورت مساله بود 
كه از سوي مسوولان پاك مي شد. پذيرفتن اين مساله 
كه هنوز افرادي مشروبات الكلي مصرف مي كنند براي 
مسوولان بسيار سخت تر از اين بود كه بخواهند در اين 
باره تدبيري بينديشند. اما بالاخره كوويد ۱۹ باعث شد تا 
اين آمارها كه هر از گاهي شايد در فضاي مجازي منتشر 
مي شد به اخبار رس��انه ها راه پيدا كند. با اين عنوان كه 
شايعه مصرف الكل براي جلوگيري از ابتلا به كرونا باعث 
شده تا مردم به استفاده از الكل هاي تقلبي روي بياورند و 

زندگي خود را به خطر بيندازند.

   نشانه هاي مسموميت ۲4 ساعت بعد
 بروز مي كند

فربد عطا زاده، متخصص اورژانس درباره مس��موميت با 
الكل به تعادل مي گويد: علائم مسموميت ناشي از مصرف 
الكل تقلبي ممكن است ساعت ها بعد از نوشيدن سراغ فرد 
بيايد تا جايي كه حتي مسموم فراموش كند الكل مصرف 

كرده است. اين يعني برعكس تصور عموم در ساعت هاي 
اوليه مصرف الكل تقلبي ممكن است هيچ علائمي بروز 
پيدا نكند. در واقع علائم مسموميت با الكل معمولا حدود 
۱۲ تا ۲۴ ساعت بعد از مصرف خودش را نشان مي دهد، 
 دقيقا زماني كه اتانول مصرفي موجود در خون كم مي شود 
و ميزان متانول غيراستاندارد موجود در مشروب كارش را 
شروع مي كند. نتيجه به زبان ساده يعني فرد طي اين فرايند 
به شدت مسموم مي شود. او مي افزايد: مسمومان متانول با 
علائمي چون تهوع، استفراغ، احساس ناخوشايند شديد، 
تنفس تند، تعريق و تاري در چشم به مراكز درماني مراجعه 
مي كنند. فاجعه زماني رخ مي دهد كه بدانيم در اثر اين 
مسموميت، فرد در هر ساعت، يك دهم از بينايي خود را 
از دست مي دهد و طي ۱۰ ساعت اگر كمك هاي پزشكي 
نگيرد، كاملا نابينا مي شود، ضمن اينكه بسته به ميزان 
مسموميت، علاوه بر نابينايي، از دست دادن هوشياري، 

كما و در نهايت مرگ نيز مورد انتظار است.
اين پزش��ك اورژان��س در بخش ديگري از س��خنانش 
مي گويد: مهم ترين عامل براي نجات مسمومان الكي زمان 
است. رسيدن به موقع به مراكز درماني و دياليز شدن. اما 
اين زمان اغلب از دست مي رود، دليلش هم قبح اجتماعي، 

مسائل شرعي و نگراني از مجازات تعيين شده در قانون 
و ... اس��ت كه باعث مي شود افراد علي رغم ظهور علائم، 
دير به مراكز درماني مراجعه كنند. همچنين مسمومان 
متانول با علائمي چون تهوع، استفراغ، احساس ناخوشايند 
شديد، تنفس تند، تعريق و تاري در چشم به مراكز درماني 
مراجعه مي كنند. فاجعه زماني رخ مي دهد كه بدانيم در 
اثر اين مسموميت، فرد در هر ساعت، يك دهم از بينايي 
خود را از دست مي دهد و طي ۱۰ ساعت اگر كمك هاي 

پزشكي نگيرد، كاملا نابينا مي شود.

   مرگ  به قيمت
بر اساس يك آمار غير رسمي بيش از ۱۰ ميليون نفر در 
ايران حداقل يك بار مشروبات الكلي را مصرف كرده اند و 
تعداد افرادي هم كه به مصرف مداوم يا تفريحي مي پردازند 
تعدادشان خيلي كم نيست. اما مساله اينجاست كه تمام 
اين افراد به مشروبات الكلي اصل دسترسي ندارند، بسياري 
از آنها حتي توان خريد مشروبات الكلي دست ساز را هم 
ندارند و از الكل هايي كه در داروخانه ها فروخته مي شود 
استفاده مي كنند. اما استفاده مي كنند، كسي نمي تواند 
منكر وجود افرادي در جامعه شود كه يا معتاد به مصرف 

الكل هستند يا به صورت تفنني از آن استفاده مي كنند، 
اينكه در م��دت ۳ روز ۱۲۰ نفر به دليل مس��موميت با 
مشروبات الكلي فقط در اس��تان البرز راهي بيمارستان 
مي شوند و ۱۴ نفر از آنها جان خود را از دست مي دهند، 
نشان دهنده اين واقعيت تلخ است كه سودجويان همچنان 
دستشان باز است. گاهي با فروش دارو در بازار سياه مرگ را 
به مردم هديه مي دهند، گاه با فروش الكل تقلبي و گاهي 
هم.... مرگ  به قيمت كه اين روزها ديگر خيلي از شنيدن 
اخبار آن تعجب نمي كنيم. سال گذشته تنها در يك روز 
۸۰ مورد مسموميت الكلي در بندرعباس گزارش شد، كه 
از اين تعداد ۱۰ نفر جان باختند. در ياس��وج ۶۸ نفر طي 
۳ روز با نشانه هاي مسموميت الكلي راهي بيمارستان ها 
شدند و ۳ نفر از آنها جان باختند. در هرمزگان ۷۵ نفر به 
دليل مسموميت با مشروبات الكلي راهي بيمارستان شدند 

و از اين تعداد هم ۱۳ نفر جان خود را ازدست دادند و....
قرار باش��د آماره��اي مربوط ب��ه مرگ و مي��ر بر اثر 
مس��موميت هاي الكلي را بررس��ي كنيم به اعدادي 
مي رسيم كه تكان دهنده هستند، اما مساله اينجاست 
چه كاري جز رفتارهاي قهري از سوي مسوولان براي 

جلوگيري از اين مرگ و ميرها انجام شده است.

گزارش

رويداد

مدي��ركل دفتر امور بيابان س��ازمان مناب��ع طبيعي و 
آبخيزداري اظه��ار كرد: ۸۸ درصد كش��ور در كمربند 
خشك جهاني و ۳۰ ميليون هكتار از مساحت آن نيز تحت 
تاثير فرسايش بادي قرار دارد. شنبه )۱۷ ژوئن مصادف 
با ۲۷ خرداد( روز جهاني مقابله با بيابان زايي اس��ت. روز 
جهاني مبارزه با بيابان زايي و خشكسالي در سال جاري 
ميلادي )۲۰۲۳( با شعار »نقش و حقوق زنان در مديريت 

پايدار سرزمين« گرامي داشته مي شود. 

   ۸۸ درصد مساحت ايران 
در كمربند خشك جهاني 

دكتر وحيد جعفريان در اين باره گفت: كشور ايران به لحاظ 
واقع شدن روي كمربند خشك جهان كمتر از يك چهارم 
ميزان بارش جهاني را دريافت مي كند. قريب به ۸۸ درصد 
مساحت كشور در كمربند خشك جهاني قرار گرفته است. 
بر اساس آخرين مطالعات صورت گرفته در كشور در سال 
۹۸ مشخص ش��د حدود ۳۰ ميليون هكتار از مساحت 
كشور تحت تاثير فرسايش بادي است كه از اين سطح ۱۴ 
ميليون هكتار به منابع زيستي و اقتصادي كشور خسارت 
وارد مي كند. او ادامه داد: ميزان خسارت مستقيم وارد شده 
بر اساس هجوم ماسه هاي روان به اراضي كشاورزي، اماكن 
مسكوني شامل ش��هرها و روستاها، صنايع و تاسيسات 
زيربنايي راه هاي مواصلاتي و... بر اس��اس مطالعه انجام 
شده در سال ۹۸ بالغ بر ۶۰۰ ميليون دلار در سال است. 

   چرا فرسايش بادي در كشور 
شدت يافته است؟ 

مديركل دفت��ر امور بيابان س��ازمان مناب��ع طبيعي و 
آبخيزداري درباره دلايل افزايش ش��دت فرسايش بادي 
در كش��ور اظهار كرد: از جمله علل اصلي افزايش شدت 
فرسايش بادي و آسيب هاي ناش��ي از آن در كشور طي 
دهه اخير، افت آب هاي زيرزميني، عدم تامين رطوبت و 
حقابه دشت هاي سيلابي مناطق بياباني، تغييرات كاربري 
اراضي و پيامدهاي ناش��ي از تغيير اقليم نظير استمرار 
خشكسالي است. اوبه راهكارهاي مقابله با توفان ماسه و 
گرد و خاك اشاره كرد و گفت: اولين گام در مقابله با پديده 

توفان هاي ماس��ه و گرد و غبار، كنترل عوامل تخريب و 
اصلاح روش هاي مديريتي به ويژه در حوزه مديريت منابع 
آب اس��ت. در مرحله بعدي نيز بايد استفاده از روش هاي 
بازسازي سرزمين و تثبيت كانون هاي بحران ايجاد شده با 
اولويت پيشگيري از تخريب سرزمين مورد توجه قرار گيرد. 
جعفريان ادامه داد: شناس��ايي و پايش مناطق برداشت 
رسوبات بادي امكان مديريت و برنامه ريزي جهت كنترل 
توفان هاي ماسه گرد و غبار را فراهم مي كند. مديريت پايدار 
سرزمين طيف وسيعي از برنامه هاي مديريتي و اجرايي 
را ش��امل مي ش��ود و در حوزه ماموريتي اين سازمان در 
برگيرنده سياست ها و برنامه هاي مديريت زمين و حفاظت 
از عرصه هاي طبيعي همچنين فعاليت هاي آبخيزداري، 
آبخ��وان داري، مديريت منابع جنگلي، مديريت مراتع و 
احياي مناطق بياباني اس��ت. انجام بيش از ۸.۷ ميليون 
هكتار از مناطق تحت تأثير و كانون هاي فرسايش بادي با 
استفاده از پروژه هاي نهالكاري، مديريت رواناب، بذركاري 
و بذرپاشي، مالچ پاشي، قرق و... بخشي از اين اقدامات است. 

   برنامه ملي مديريت مناطق بياباني
جعفري��ان تاكي��د ك��رد: از اقدامات ش��اخص در زمينه 
برنامه ريزي و مديري��ت مناطق بياباني، تهيه برنامه ملي 
مديريت مناطق بياباني بر اساس قابليت ها و محدوديت 
رخس��اره هاي مناطق بياباني اس��ت. او افزود: شناسايي 
ظرفيت ها و قابليت هاي اكولوژيك و اقتصادي-اجتماعي 
رخساره هاي مناطق بياباني در اين طرح مورد بررسي قرار 
گرفته و فعاليت هاي اجرايي در قالب يك برنامه ۱۰ ساله 
مبتني بر برنامه ۱۰ ساله ارايه شده است. بر اساس يافته هاي 
اوليه اين طرح ۲۹ قابليت اقتصادي در مناطق بياباني كشور 
از جمله پتانسيل هاي گردشگري، بهره برداري از گياهان 
دارويي، اس��تفاده از انرژي هاي تجديد پذير قابل تعريف 
است كه نقش بسزايي در اشتغال زايي، رشد توليد و بهبود 

معيشت جوامع ساكن در اين مناطق خواهد داشت. 

   ايران، يكي از اولين امضاكنندگان 
كنوانسيون مقابله با بيابان زايي 

او تاكيد كرد: ايران به عنوان يكي از اولين امضاكنندگان 

كنوانس��يون مقابله ب��ا بيابان زايي نقش بس��زايي در 
جريان س��ازي و تبيين رويكرده��اي جهاني مقابله با 
بيابان زايي داشته است. اين كشور از سال ۱۳۷۵ در پي 
تصويب در مجلس شوراي اسلا مي، به صورت رسمي 
به عضويت اين كنوانس��يون در آمده است و اقدامات 
مرتبط را از طريق كارگروه مل��ي مقابله با بيابان زايي 
به تصويب هيات دولت رس��اند. جعفري��ان افزود: اين 
كنوانسيون در راس��تاي تنوير افكار عمومي و ارتقاي 
آگاهي جوامع نسبت به چالش ها و مخاطرات تخريب 
سرزمين و ضرورت و اهميت مقابله با بيابان زايي همه 
ساله ۲۷ خرداد ماه را به گراميداشت روز جهاني مقابله 
با بيابان زايي و خشكسالي اختصاص داده است. شعار 
امس��ال هم بر نقش و حقوق زن��ان در مديريت پايدار 

سرزمين تاكيد دارد. 

   زنان عنصري مهم 
در توسعه فراگير و مديريت پايدار سرزمين 
وي با تاكيد بر نق��ش موثر زنان در توس��عه فراگير و 
پيش��رفت همه جانبه زندگي بشري گفت: مشاركت 
زنان در فعاليت هاي مختلف با توجه به استعدادهاي 
ذاتي آنان همچنين در نظر گرفتن ظرافت هاي روحي 
و جس��مي آنها نق��ش تعيين كننده اي در توس��عه و 
پيشرفت جامعه بشري دارد و نقش آفريني اين قشر 
به عنوان نيمي از پيكر جامعه از جمله اصول اساسي و 
اجتناب ناپذير اهداف توسعه در برنامه هاي اقتصادي، 
اجتماعي و فرهنگي همه جوامع است. مديركل دفتر 
امور بيابان س��ازمان منابع طبيعي و آبخيزداري ادامه 
داد: در زمينه مديريت پايدار سرزمين نيز زنان، بازيگران 
اصلي تلاش هاي جهاني جهت كاهش و معكوس سازي 
تخريب سرزمين محسوب مي شوند. آنان از مهم ترين 
نيروهاي درگير در كشاورزي و در نتيجه به طور مستقيم 
با امنيت غذايي و محيط زيست مرتبط هستند، با اين 
حال در اكثريت قريب به اتفاق كشورها، زنان بيش از 
مردان در معرض آسيب ناشي از تخريب سرزمين قرار 
دارند و دسترسي آنان به منابع سرزمين، بهره مندي از 

منافع و تصميم گيري زيست محيطي كافي نيست. 

۸۸  درصد مساحت كشور در كمربند خشك جهاني

آفرينجفرهاي

رويخطخبر

تبليغات فروش سوالات كنكور دام كلاهبرداران سایبري
ريي��س اداره پيش��گيري از جراي��م س��ايبري مركز 
تش��خيص و پيشگيري از جرايم س��ايبري پليس فتا 
فراجا هشدار داد: فروش س��والات كنكور در كانال ها 
و گروه هاي ش��بكه هاي اجتماع��ي دام كلاهبرداران 
س��ايبري اس��ت و مجرمان س��ايبري با اين ترفند به 
دنب��ال سوءاس��تفاده هاي مال��ي از داوطلبان كنكور 
هستند. س��رهنگ حامد محمدي سپاس��ي با بيان 
اينكه آگهي هاي فروش س��والات كنكور در كانال ها 
و گروه هاي ش��بكه هاي اجتماعي دروغ است، افزود: 
چند سالي است كه در فضاي مجازي با نزديك شدن 
به زمان كنكور آگهي هاي فروش س��والات كنكور از 
س��وي مجرمان سايبري انتش��ار يافته و با اين ترفند 
خريداران را به درگاه هاي جعلي بانكي هدايت نموده 
و اطلاعات بانكي آنها را س��رقت كرده و حساب بانكي 
ش��ان را خالي مي كنند يا بعد از دريافت وجه خريد، 
ديگر پاسخ گوي خريدار نبوده يا سوالات ادوار گذشته 
را ارسال مي كنند. او افزود: مجرمان سايبري با جعل 
هويت و ادعاي واهي دسترس��ي به س��والات آزمون 
سراسري يا ارتباط و همكاري با طراحان سوال ، اقدام 

به كلاهبرداري از داوطلبان كنكور مي كنند. سرهنگ 
سپاسي به داوطلبان كنكور توصيه كرد: به هيچ عنوان 
فريب تبليغات دروغين و اغوا كننده فروش س��والات 
كنكور در ش��بكه هاي اجتماعي را نخ��ورده و صرفا با 
تكيه بر دانش و معلومات خود در كنكور شركت كنند. 
اين مقام سايبري يادآور شد: داوطلبان و والدين آنها 
بايد در مورد عضويت در برخ��ي كانال ها و گروه هاي 
ش��بكه هاي اجتماعي دقت لازم را داش��ته باش��ند و 
عضويت و همكاري با برخي از اين كانال ها و گروه ها كه 
به دنبال برنامه ريزي براي تقلب و تخلف در آزمون ها 

هس��تند، به محروميت از آزم��ون مي انجامد. رييس 
اداره پيشگيري از جرايم س��ايبري مركز تشخيص و 
پيشگيري پليس فتا فراجا گفت: همچنين با نزديك 
شدن به كنكور ش��اهد فروش داروهاي تقويت كننده 
هوش و حافظ��ه يا كاه��ش اضط��راب در كانال ها و 
گروه هاي شبكه هاي اجتماعي هستيم، داروهايي كه 
ش��ايد در كوتاه مدت موجب تقويت حافظه و كاهش 
استرس و اضطراب شود اما مصرف مداوم آنها عوارض 
بدي مثل افسردگي، اعتياد و... دارد. سرهنگ سپاسي 
با بيان اينكه اضطراب و اس��ترس امري جدانش��دني 
از داوطلبان كنكور اس��ت، افزود: همراهي خانواده با 
فرزندان و كاهش فشار رواني و استرس و افزايش اعتماد 
به نفس در داوطلبان كنكور مي تواند زمينه موفقيت 
فرزندان آنه��ا را فراهم كند. براس��اس گزارش پايگاه 
خبري پليس، اين مقام انتظامي گفت: شهروندان در 
صورت مواجهه با موارد مشكوك، مي توانند موضوع را 
از طريق مركز فوريت هاي سايبري به شماره ۰۹۶۳۸۰ 
يا سايت پليس  فتا به آدرس cyberpolice.ir بخش 

گزارش ها مردمي در ميان بگذارند.


